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يادداشت- 1

يك بام و دو هواي فيلترينگ 
و وي پي ان قانوني

از  يك��ي  فيلترين��گ 
عجايب اتفاقات كش��ور 
اس��ت. اصولا در دنياي 
جدي��د و فضاي مجازي 
هم��ه دولت ه��ا ب��راي 
گ��ردش آزاد اطلاعات 
كوش��ش مي كنن��د و 
گردش آزاد اطلاعات را 
نشانه توسعه يافتگي و از حقوق اوليه مردم مي دانند. 
اين در حالي است كه در ايران، امري كه دولت بايد 
جزو حقوق اوليه مردم بداند و لازم است در اختيار 
مردم قرار دهد را سلب مي كند و عنوان فيلترينگ 
را ب��ه آن مي ده��د. در مقابل مي بيني��م كه اكثر 
مسوولان كشور تابع اين فيلترينگ نيستند. از وزير 
ارتباطات و بسياري ديگر از مسوولان در شبكه هاي 
اجتماعي فيلترشده عضو هس��تند. هرچند براي 
حضور در اين شبكه هاي اجتماعي مطرح مي شود 
كه به جاي فيلترش��كن از اينترن��ت بدون فيلتر 
استفاده مي كنند، اما اينكه چه تفاوتي بين مردم 
عادي و مس��وولان براي حضور در اين ش��بكه ها 
وجود دارد را عن��وان نمي كنن��د و البته در عمل 
اينكه از فيلترشكن يا اينترنت بدون فيلتر استفاده 
شود هم تفاوتي ايجاد نمي كند. اعمال فيلترينگ 
و استفاده از فيلترش��كن يا اينترنت بدون فيلتر، 
مثل يك بام و دو هواس��ت.  تكنول��وژي يك حق 
طبيعي اس��ت كه امروز در اختيار بشر قرار گرفته 
است. درواقع ما هم نقش��ي در به وجود آوردنش 
نداش��تيم، بلكه دنياي جديد آن را به وجود آورده 
و ما هم از آن اس��تفاده مي كنيم. اكثر مس��وولان 
كش��ور از اينترنت بدون فيلتر استفاده مي كنند و 
در اين ش��رايط اين س��وال ايجاد مي شود كه چرا 
مردم ع��ادي نمي توانند از اين امكانات اس��تفاده 
كنند؟ وزير ارتباطات موضوع مافياي فيلترينگ 
را مطرح مي كند و اينكه اين فضا سود ميلياردي 
ايجاد كرده اس��ت. در چنين ش��رايطي برخي از 
مس��وولان گره اي به آن مي زنن��د و مي خواهند 
آن را پولي كنن��د. دريافت چنين پولي واقعا حرام 
است. چه گروه هايي كه عضو مافياي فيلترينگي 
باشند كه وزير ارتباطات به آنها اشاره كرده است و 
چه محروم كردن يك عده از حقشان و دوباره پول 
گرفتن از آنها، اينكه بخواهيم حق طبيعي  مردم كه 
از آن محروم شدند را بهشان بدهيم. از طرفي اين 
موضوع مطرح مي ش��ود كه پولي كه مي خواهند 
دريافت كنند، ص��رف نظر از منب��ع آن كه حلال 
باشد يا حرام، به كجا مي رود؟ طبق اصل 53 قانون 
اساس��ي، كليه دريافت هاي دولت در حساب هاي 
خزانه داري كل متمركز مي شود و همه پرداخت ها 
در حدود اعتب��ارات مصوب موج��ب قانون انجام 
مي شود. اين بدان معناست كه هر پولي كه بخواهد 
دريافت شود، مالياتي هم از آن اخذ  مي شود كه اين 
موضوع هم نياز به قانون دارد، قانوني كه بايد توسط 
مجلس تصويب ش��ود و بايد مش��خص شود اين 
هزينه به كجا پرداخت مي ش��ود. در تاريخ خواهد 
ماند كه در شاهراه فضاي مجازي، سدي ايجاد شد 
كه عده اي براي عبور از آن س��د، از پديده  اي تحت 
عنوان فيلترشكن استفاده كردند و دولت هم از اين 
فضا براي دريافت پول استفاده كرد. اتفاق محروم 
كردن من و شما از فضاي مجازي و استفاده راحت 
مس��وولان از اينترنت بدون فيلتر يا فيلترشكن و 
بعد اينكه از عده اي پول بگيرند و به آنها فيلترشكن 
بدهند، رويداد عجيبي اس��ت؛ فرزندان ما به اين 
نسل خواهند خنديد كه چطور مجموعه اي يك 
حق طبيعي را از م��ردم منع كرده ام��ا خودش از 
آن اس��تفاده مي كند؟ اين موضوع عملا مثل اين 
است كه ش��ما براي يك كالا دو بار پول مي دهيد، 
براي دريافت اينترنت كه هزين��ه مي پردازيد اما 
بخشي از آن فيلتر شده و سپس براي باز كردن اين 
فضاي فيلترشده هم بايد پول بدهيد. اينكه از حق 
دسترس��ي به اينترنت مردم بخواهند دو هزينه را 
دريافت كنند هم قانونا درست نيست و هم شرعا 
حرام است. روزي گفته شد دست وزير ارتباطات 
روي دكمه فيلترينگ نمي رود و حالا گذش��تن از 
سد همين فيلترينگ پولي شده است. آيا اينها در 

پيش وجدان خود پاسخي دارند كه بدهند؟ 
يكي از بزرگ ترين آس��يب هاي اقتص��ادي كه به 
مملكت زده شد، مشاغلي بودند كه با فيلترينگ 
تلگرام از بين رفتند. گفتند علت اين كار، كانال هايي 
بودند كه مطالب خلاف واقع منتشر كردند، اما به 
خاطر يك گناهكار در مسجد را نمي بندند. هزاران 
حرفه و شغلي كه در تلگرام شكل گرفته بود، با اين 
فيلترينگ به تعطيلي كشيد، بيكاري ايجاد شد و 
اش��تغال از بين رفت، اين در حالي است كه دولت 
بايد درصدد ايجاد ش��غل براي مردم باشد. اكنون 
در شرايطي كه بسياري از ش��غل ها را در معرض 
تعطيلي قرار دادند، مي خواهند با ارايه فيلترشكن، 
كسب مال  كنند. حتي اينكه مطرح شده هزينه به 
دولت و حكومت هم پرداخت نمي ش��ود، بالاخره 
هزينه اي است كه مردم بايد آن را پرداخت كنند؛ 
گويي دولت با فيلتر كردن و باز گذاشتن اين فيلتر 
در مقابل دريافت پولي كه به جيب اپراتور مي رود، 

براي يك اپراتور خصوصي دلالي مي كند. 
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يادداشت- 2

يادداشت- 3

اهميت حضور در مجامع 
جهاني براي اقتصاد

بورسي شدن شستا و مطالبات 
تامين اجتماعي از دولت

در  دادگاه��ي  دي��روز 
لوكزامب��ورگ ب��ا تاييد 
مقام��ات  اظه��ارات 
كش��ورمان در خصوص 
پيروزي ايران در دعواي 
حقوقي ب��ا امريكا تاكيد 
كرد ك��ه مراجع قضايي 
اين كشور با درخواست 
واش��نگتن براي انتقال دارايي هاي مس��دود شده 
ايران به امريكا جه��ت پرداخت ب��ه خانواده هاي 
قربانيان حم��لات يازده��م س��پتامبر مخالفت 
كرده اند. دس��تاوردي كه نتيجه اقدامات فشرده و 
طولاني مدت حقوقي و ديپلماسي ايران است و بايد 
براي اين منظور از دولت به خصوص دفتر حقوقي 
رياست جمهوري و معاونت حقوقي كه در كنار هم 
ابعاد مختلف پرونده را پيش بردند، قدرداني و تشكر 
كنيم. اين نشان مي دهد پا به پاي تلاش هايي كه 
براي توس��عه اقتصادي و معيشتي كش��ور انجام 
مي گيرد، توس��عه مناس��بات ارتباط��ي با جهان 
پيراموني و حضور در مجامع جهاني مي تواند ارزش 

افزوده هاي بيشتري را متوجه كشورمان كند. 
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سازمان تامين اجتماعي 
ي��ك تعاون��ي فراگي��ر 
ملي وصندوق مش��اع و 
بين النس��لي اس��ت كه 
۹۰درصد حق بيمه آن 
توس��ط كارفرما وكارگر 
مي ش��ود  پرداخ��ت 
و۱۰درص��د ح��ق بيمه 
آن قرار است توسط دولت پرداخت شود )البته هم 
سهم كارفرما وهم س��هم دولت از بابت كارگر و از 
منظر حقوق بنيادين كار است و در محاسبات مزد 
توس��ط كارفرمايان جزو دريافتي كارگر ملحوظ 
مي ش��ود ودولت نيز سهم الش��ركه خود را نوعي 
كمك ويارانه به كارگر منظور مي كند( اين سازمان 
در دهه هفتاد جزو فهرست نهادهاي عمومي غير 
دولتي قرار گرفت ول��ي به طور تدريجي مداخلات 
دولت��ي در اين س��ازمان افزايش يافت وس��ازمان 
هيچ مزيت��ي از نهاد عمومي غيردولتي ش��دنش 
نبرد. حق بيمه س��هم دولت و تعه��دات بيمه اي 
دولت طي۴دهه گذش��ته پرداخت نش��د وعلاوه 
برآن طي دو دهه اخير بي��ش از 3۰قانون مغاير با 
اصول وقواعد بيمه اي به اين س��ازمان تحميل شد 
بدون اينكه بارمالي آن پيش بيني وپرداخت شود. 
درقالب برخي طرح ها وسياس��ت ها وبرنامه هاي 
مورد نظر دولت ومجلس نظير طرح تحول سلامت 
هم هزينه هاي قابل توجهي به س��ازمان تحميل 
ش��د. نرخ بالاي بيكاري وحجم گس��ترده واردات 
وقاچاق وچندميليون نيروي كارغيرمجاز خارجي 
وخصوصي س��ازي و واگذاري تصدي هاي دولتي 
وتداوم فعاليت كارگاه هاي زيان آور و... تعادل منابع 
ومصارف وتنظيم ورودي ها وخروجي ها و پايداري 
مالي س��ازمان تامين اجتماعي را برهم زده است. 
كسري بودجه وشرايط ركودي وتورمي وچندين 
بار تغيير پايه پولي و.. . نيز هم ارزش دخاير بيمه اي 
را كاهش مي دهد وهم قدرت خريد بازنشستگان را 
تقليل مي دهد. حال در چنين شرايطي بحران كرونا 
بروز يافته كه اثرات مخرب مضاعفي بر بحران هاي 
مبتلابه سازمان گذاش��ته وآن را تشديد مي كند 
وسازمان از يك س��و با كاهش منابع ناشي از عدم 
پرداخت حق بيمه يا تاخير وتعوي��ق در پرداخت 
حق بيمه از سوي كارفرما مواجه مي شود و از سوي 
ديگر مصارف سازمان به خاطر پرداخت مستمري 
وغرامت دس��تمزد ايام بيماري و بي��كاري و... بالا 
مي رود ودر اين ش��رايط دولت بدهي هاي بيمه اي 
جاري و س��نواتي خود را به س��ازمان نپرداخته و 
سازمان براي پرداخت مستمري وتامين هزينه هاي 
درماني دچار مشكل است فلذا يا بايد وام بگيرد يا 
اندوخته هاي خود را تبديل به نق��د كند يا بدهي 
خود را از دولت وص��ول كند. يك��ي از مولفه هاي 
اصلي فعاليت سازمان هاي بيمه گر اجتماعي حوزه 
سرمايه گذاري است و بيمه گران براي حفظ وارتقاي 
ارزش ذخاير واندوخته هاي بيمه اي خود بايستي 
نسبت به سرمايه گذاري اقدام نمايند. سيرتطور اين 
امر در مورد سازمان تامين اجتماعي اين است كه تا 
قبل از دهه3۰ سرمايه هاي سازمان از طريق بانك 
ملي به جريان مي افتاد و از دهه3۰ و با ايجاد بانك 
رفاه كارگران مقرر مي شود سرمايه هاي سازمان از 
طريق بانك مزبور به جريان بيفتد.در اواخر دهه 5۰ 
بانك رفاه به اشتباه و همراه با بانك هاي خصوصي و 
خارجي توسط شوراي انقلاب ملي و در واقع دولتي 
مي ش��ود و س��ازمان در دوره جواني و مازاد منابع 
ومصارف از امكان س��رمايه گذاري ب��ر روي ذخاير 

خود محروم مي شود تا اواسط دهه ۶۰ كه...
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مجيد  انصاري

علي حيدري٭

 شاغلان بخش غيررسمي
 فراموش نشوند

 كشف قيمت منصفانه »شستا«
 در بازار سهام

 يك فعال كارگري اقدامات حمايتي دولت از نيروي كار
 دربرابر كرونا را بررسي كرد  

 در آستانه عرضه غول سرمايه گذاري ايران
 بررسي شد

نعمت  احمدي٭

در گفت وگو با عماد افروغ بررسي شد

اقتصاد  به نفع مشاغل خرد كوچك   مي شود

 تلنگر كرونا  ويروس
  به جهان سرمايه داري

گزارش ديوان محاسبات از تفريغ بودجه 97 نشان مي دهد

انحراف درخصوصي سازي

مه�دي بيك|بس�ياري از تحليلگ�ران جهاني 
معتقدند ش�يوع جهاني ويروس كرون�ا، در كنار 
پديده ه�اي ديگري چ�ون جنگ جهان�ي دوم، 
فروپاش�ي اتحادي�ه جماهير ش�وروي، س�قوط 
ديوار برلين يا ورشكس�تگي بانك ليم�ن برادرز 
)چهارمين بانك س�رمايه گذاري در امريكا( يك 
متغير تاثيرگذار در سطح جهاني است كه تبعات 
گس�ترده اي را در فض�اي عموم�ي و اقتص�ادي 
كشورها ايجاد خواهد كرد؛ پديده اي كه به سرعت 
برق و باد مناسبات ريشه داري كه انسان در عصر 
مدرنيسم و پسا مدرنيس�م ايجاد كرده بود را در 
مي نوردد و ن�وع ديگري از تعاملات و مناس�بات 
ارتباطي را ايجاد مي كند كه تا قبل از ش�يوع اين 
ويروس متصور نمي ش�د. يك�ي از تغييراتي كه 
تحليلگران در فضاي پس�اكرونا در خصوص آن 
پيش بيني هايي داشته اند؛ حضور فعال تر مشاغل 
خرد و كوچك در فضاي عمومي اقتصادي كشور و 
محدودتر شدن مجموعه فعاليت هاي كارتل هاي 
بزرگ اقتصادي و ش�ركت هاي خصولتي اس�ت. 
برخي ديگر از كارشناسان اقتصادي نيز پيش بيني 
كرده اند ك�ه همه گي�ري جهاني وي�روس كرونا 
مي تواند به منزله پايان يافتن روند جهاني سازي 
اقتصادي باش�د. مجموع�ه اي�ن اظهارنظرهاي 
تحليلي نشانگر آن اس�ت كه براي درك درست 
شرايطي كه فضاي اقتصادي داخلي و بين المللي 
طي ماه ها و س�ال هاي آينده با آن روبه رو خواهد 
ش�د بايد مجموعه داده هاي اطلاعاتي موجود را 
به طور دقيق و موش�كافانه مورد ارزيابي قرار داد 
تا بتوان پيش بيني هاي درس�تي از شرايط آينده 
به دست آورد. براي بررسي ابعاد مختلف شرايط 

كسب و كار بعد از ش�يوع كرونا و اثرات اجتماعي 
و فرهنگي اين تحولات سراغ عماد افروغ جامعه 
شناس و سياس�تمدار ايراني رفتيم تا در نهايت 
تصويري از مهم ترين بايده�ا و نبايدهايي كه در 
ش�رايط پس�اكرونا بايد مورد توجه قرار گيرد به 

دست آوريم.

    بس�ياري از تحليلگ�ران ام�ور اجتماع�ي و 
اقتص�ادي معتقدن�د ك�ه بع�د از ش�يوع كرونا 
مناس�بات اقتص�ادي كش�ور از تمركز ب�ر روي 
كارتل ه�اي بزرگ اقتصادي به س�مت توس�عه 
كسب و كار خرد و خانگي تغيير ريل خواهد داد؛ 
اول اينكه آيا اساسا با يك چنين گزاره اي موافق 
هس�تيد و بعد هم در صورت وق�وع يك چنين 
ش�رايطي بايد منتظر چ�ه تغييرات�ي در فضاي 

اقتصادي و معيشتي كشور باشيم؟
بله اين موضوع ازجمله موضوعاتي اس��ت كه برخي از 
كارشناس��ان با بررس��ي داده هاي اطلاعاتي برآمده از 
فضاي پساكرونا در خصوص آن صحبت مي كنند. اگر 
آن گونه كه برخي اسناد و نشانه هاي تحليلي حكايت 
مي كنند، فضاي اقتصادي و معيشتي كشور بعد از آرام 
گرفتن ويروس كرونا، به نفع كسب و كار خرد و مشاغل 
كوچك و خانگي اس��تقرار پيدا كند اين خبر خوب و 
مباركي است؛ اتفاقا يكي از بسترهاي لازم براي توسعه 
درونزا يا اقتصاد مقاومتي همين كوچك س��ازي كلي 
اقتصاد به نفع مشاغل كوچك و متوسط است. ضرورتي 
كه متاسفانه علي رغم هشدارهاي كارشناسان در طول 
سال هاي گذشته هرگز گامي براي تحقق اين ضرورت 
غير قابل انكار برداش��ته نش��ده اس��ت. ياد آن جمله 
معروف ارنست فردريك شوماخر مي افتم كه مي گويد: 

»كوچك زيباس��ت.« اين يك واقعيت اس��ت كه ما از 
دو پديده مرتبط با همِ آس��يب زا در اقتصاد كشور رنج 
مي بريم. اين مشكل از زمان پهلوي آغاز شد و كماكان 
هم در ابعاد مختلف اقتصاد، سياست، فرهنگ و...ادامه 
دارد و آن هم اقتصاد نفتي با اتكا به »ظرف متمركز در 

برنامه ريزي« است. 
  »ظرف متمركز در برنامه ريزي « اصطلاح غريبي 

است؛ درباره آن بيشتر توضيح مي دهيد؟
يعني تمركزگرايي در اقتصاد، يعني تكثرگرايي ضروري 
در اقتصاد، سياست، فرهنگ و جامعه را ناديده گرفتن 
و تنها به يك اس��لوب و روش عمل ك��ردن؛ در صحنه 
اقتصادي اين ظرف متمركز اقتص��ادي يعني اينكه ما 
ظرفيت هاي كلان كش��ور را در اختيار تعداد معدودي 
كارتل اقتصادي قرار دهيم و خرده واحدهاي اقتصادي 
را فرام��وش كني��م. در حوزه هاي اجتماع��ي يعني به 
خرده فرهنگ ها بي توجه باشيم. ظرف متمركز مقوله اي 
اس��ت كه مقابله با آن در فضاي عموم��ي و اقتصادي و 
سياسي كشور اصلا به آن توجه نشده، حتي در انقلاب 
هم ب��ه آن توجه نش��د؛ به رغم اينكه در ظه��ور انقلاب 
اس��لامي، در دفاع مقدس، حت��ي در پديده هايي مثل 
زلزله، سيل و نهايتا كرونا شاهد تبعات ويرانگر اين ضعف 
بوديم و ضربات برآمده از اين نارسايي را بارها چشيديم، 
اما كماكان با»ظرف متمركز برنامه ريزي« كشور را اداره 
مي كنيم؛ يعني مشكل اساسي كشور يكي اقتصاد نفتي 

است؛ و ديگري به كارگيري از ظرفيت متمركز.
  براي عبور از يك چنين ش�رايطي چه كار بايد 
انجام مي داديم كه انجام نداديدم و كرونا چگونه 

مي تواند بستر تازه اي را در اين زمينه بيافريند؟
اگر بخواهيم روي پاي خودمان بايستيم و تحقق بخش 
اقتص��اد مقاومتي را مش��اهده كنيم؛ يك��ي از عواملي 

كه بايد به آن توجه كنيم مش��كل »ظ��رف اقتصادي« 
است؛ به عبارت روش��ن تر در ظرف متمركز نمي توان 
اقتصاد مقاومتي را ريخت، در ظرف متمركز نمي توان 
آرمان هاي انقلاب را محقق ساخت، در ظرف متمركز، 
نمي توان مدافع حقوق ملت و فصل سوم قانون اساسي 
بود. متاس��فانه ما هرگز به اين نارسايي آنگونه كه بايد و 
شايد توجه نكرديم؛ توجه نكرديم كه بايد ظرف را عوض 
كنيم، ظرف برنامه ريزي كش��ور، بايد مشاركتي بشود، 
ظرف اداره كش��ور بايد مردمي شود. ظرف برنامه ريزي 
و مديريت وقتي مشاركتي و مردمي مي شود كه از اين 
مدل اس��تراتژيِ »مركز پيراموني« در برنامه ريزي هاي 
كلان كشور خارج شويم. اينطور نباشد كه متروپليتني 
ايجاد كنيم به نام تهران و در كنار آن چند كلان ش��هر 
اصلي شكل گيرد به نام مش��هد، اصفهان، تبريز، شيراز 
و... بقيه سكونتگاه ها تابع يك شبكه زنجيره اي متفاوت 
با اين شهرها باشند؛ اين شبكه زنجيره اي شهرنشيني كه 
در حال حاضر وجود دارد، مُخِل استفاده از ظرفيت هاي 
مردمي است. بايد برويم به س��مت يك شبكه شهري 
كهكشاني. همانطور كه قبل از پهلوي اينطور بوده است. 
در زمان قبل از ظهور پهلوي؛ عموما اين مشاغل خرد و 
كسب و كار كوچك و متوسط بود كه فضاي كلي اقتصاد 
و معيش��ت جامعه را پيش مي برد اما در دوران پهلوي و 
با آغاز عصر درآمدهاي نفتي به جاي تكيه بر مش��اغل 
كوچك و متوسط و درآمدهاي مالياتي، نظام حاكم به 
س��مت ايجاد كارخانه هاي عظيم و كارتل هاي بزرگ 
اقتصادي رفت، چرا چ��ون به مش��اغل مردمي نيازي 
نداشت، به ماليات اين واحدها احتياج نداشت بنابراين 
زمينه تسلط واحدهاي بزرگ در كشور ايجاد شد و اين 

دگرگوني نتايج نامناسبي را به وجود آورد. 
ادامه در صفحه 5

 صفحه 2 

ياس�رمرادي كارش�ناس مس�ائل حقوقي بانكي 
مي گويد بر اساس دستورالعمل امهال مطالبات از 
ابتداي سال ۱3۹۹ دريافت هرگونه سودي از وجه 
التزام و 6 درصد جريمه حرام و غيرقانوني است و 
بانك ها حق دريافت س�ود مركب را ندارند. ياسر 
مرادي در گفت وگو با ايبِنا درباره سود مركب بانكي 
و راهكارهاي قانوني مقابله با آن اظهار داش�ت: بر 
اساس دستورالعمل امهال مطالبات كه سال گذشته 
به تصويب شوراي فقهي بانك مركزي و شوراي پول 
و اعتبار رسيده و توس�ط بانك مركزي ابلاغ شده 
از ابتداي امس�ال دريافت هرگونه س�ودي از وجه 
التزام يعني سود پس از سررسيد و 6 درصد جريمه 
حرام و غيرقانوني است و بانك ها حق دريافت سود 

مركب را ندارند.
وي افزود: يكي از اعتراضات هميش��گي به ش��بكه بانكي، 
دريافت سود مركب است؛ بدين معنا كه اصل و سود و جرايم 
تسهيلات يكجا جمع شده و مجددا در قالب تقسيط مجدد 
بدون تكيه بر بخش واقعي اقتصاد و صرفا به منظور تسويه 

بدهي مبناي دريافت س��ود و وج��ه التزام ق��رار مي گيرد. 
اين استاد دانش��گاه با بيان اينكه به اعتقاد شوراي نگهبان 
و اس��تفتاي رهبر معظم انقلاب وجه التزام ع��لاوه بر اصل 
تسهيلات به س��ود متعلقه حاصله از عقود شرعي به عنوان 
اصل بدهي هم تعلق مي گيرد، گفت: اگر به فرض فردي ۱۰۰ 
ميليون تومان تسهيلات در قالب عقد مضاربه يكساله با نرخ 
۲۰ درصد سود بگيرد، در حالت سود ساده بعد از يكسال، بايد 
۱۲۰ ميليون تومان به بانك پرداخت كند اما در صورت عدم 
باز پرداخت، در پايان سال دوم، ۲۶ درصد وجه التزام )مركب 
از ۲۰ درصد سود پس از سررسيد و ۶ درصد جريمه( از ۱۲۰ 
ميليون تومان بدهي به بانك بدهكار خواهد بود كه تا اينجاي 
كار تفاوتي بين محاسبه سود س��اده قانوني و مركب وجود 
ندارد. وي با بيان اينكه اختلاف در خصوص سود تسهيلات 
ساده و مركب در پايان س��ال س��وم رخ مي دهد، گفت: در 
صورتي كه بخواهيم بابت تسهيلات ۱۰۰ ميليون توماني، در 
پايان سال سوم يا چهارم يا پنجم سود ساده دريافت كنيم، 
تنها همان ۲۶ درصد بايت ۱۲۰ ميلي��ون تومان بدهي در 
پايان هر سال دريافت خواهد ش��د. در اين حالت ۲۶ درصد 

وجه التزام ثابت فرض شده و به اين رقم س��ود و وجه التزام 
ديگري تعلق نمي گيرد. اين كارش��ناس حقوق بانكي ادامه 
داد: با اين حال در حالت س��ود مركب در پايان س��ال سوم، 
به عنوان وجه التزام ۲۶ درصد س��ود از حدود ۱5۱ ميليون 
تومان دريافت و در پايان سال چهارم ۲۶ درصد از حدود ۱۹۰ 
ميليون تومان دريافت مي شود. اين در حالي است كه دريافت 
وجه التزام از وجه التزام حرام اس��ت و بانك ها بايد رقم وجه 
التزام را در كليه سال هاي پس از سررسيد فريز شده و ثابت 
درنظر بگيرند. مسوول شبكه اطلاع رساني و مشاوره حقوق 
بانكي درباره اينكه حالت دوم درباره سود مركب چه زماني به 
وقوع مي پيوندد، اظهار داشت: حالت دوم زماني رخ مي دهد 
كه بانك ها تسهيلات اخذ شده را تجميع و تقسيط مي كنند. 
بدين معنا كه كل بدهي مش��تري اعم از اصل و سود و وجه 
التزام را بدون تكيه بر بخش واقعي اقتصاد و داشتن موضوع 
فعاليت مشخص و صرفا با موضوع و هدف تسويه ديون سابق 
در قالب تسهيلات جديدي به فرد تسهيلات گيرنده پرداخت 
مي كنند كه اينجا نيز حالت دوم ربح مرك��ب رخ مي دهد. 
وي در خصوص اينكه آيا اعطاي تسهيلات به منظور تسويه 

تسهيلات قبلي اشكالي شرعي دارد يا نه، خاطرنشان كرد: 
در صورتي كه بانك تسهيلاتي صوري و غير واقعي مبتني 
بر بخش غيرواقعي اقتصاد بده��د، از مصاديق رباي جاهلي 
و حرام اس��ت؛ با اين حال در صورتي كه تسهيلات گيرنده 
توان بازپرداخت اقساط خود را نداشته باشد، بانك مي تواند 
در قالب پرداخت تس��هيلات واقعي با موضوع مشخص به 
وي كمك كند مثلا محصولات توليدي آن را به طور س��لف 
پيش خريد يا چك ها و اس��ناد وي را خريد دي��ن كرده و به 
ميزان نياز در قالب تس��هيلات جديد به وي پرداخت كند و 
در اين زمان مي تواند بخش��ي از منابع تسهيلات جديد را با 
ديون سابق مشتري تهاتر كند. وي درخصوص نحوه امهال 
مطالبات در سال ۹۹ و تجميع اصل تسهيلات، سود و وجه 
التزام با يكديگر و تس��ويه آن با پرداخت تس��هيلات جديد 
توضيح داد: بر اساس تصميم شوراي فقهي بانك مركزي و 
دس��تورالعمل ابلاغي امهال مطالبات، وجه التزام )مركب 
از س��ود پس از سررس��يد و ۶ درصد جريمه( بايد تحت هر 
شرايطي فريز شود و هيچ امكاني براي دريافت سود از وجه 

التزام وجود ندارد.

دريافت سود مركب در سال ۹۹ ممنوع شد
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گزارش

احتمال تغيير دستمزد 
كارگران با افزايش حق مسكن

در حالي كه رس��انه ها از احتم��ال بازنگري مصوبه 
دس��تمزد ش��وراي عالي كار تا پاي��ان فروردين ماه 
خبر مي دهند، مقامات كارفرمايي مي گويند امكان 
بازنگري مزد تا پايان فروردين بعيد است و اين موضوع 

دست كم چند ماه زمان مي برد.
اواخر هفته گذشته شوراي عالي كار مصوبه افزايش 
۲۱ درص��دي حداقل مزد كارگران در س��ال ۹۹ را 
تصويب كرد؛ مصوبه اي جنجالي كه البته از واكنش ها و 
حاشيه ها دور نماند. اين مصوبه پايه حقوق كارگران را 
از يك ميليون و ۵۱۷ هزار تومان به يك ميليون و ۸۳۵ 
هزار تومان افزايش داد اما تلاش نمايندگان كارگري را 
براي افزايش حداقل مزد كارگران به دو ميليون و ۸۰۰ 
هزار تومان كه مصوبه كميسيون تلفيق در خصوص 

حقوق حداقل بگيران دولت بود، ناكام گذاشت.
اين مساله باعث شد تا نمايندگان كارگري صورتجلسه 
 مزد را به دليل آنچه »مغايرت با ماده ۴۱ قانون كاري «

عن��وان مي كردند، امضا نكنند؛ آنه��ا معتقد بودند 
مصوبه اي كه با اتفاق نظر دولت و كارفرمايان و بدون 
جلب نظر آنها به تصويب رسيده منطبق با نرخ تورم 
موجود نيست و سبد معيشت خانوارهاي كارگري را 
پوشش نمي دهد. در همين راستا برخي از كارشناسان 
و مقامات دولتي و خصوصي با استناد به افزايش مبلغ 
بن خواربار، كمك هزينه مس��كن و سنوات، ميزان 
افزايش حداقل مزد كارگ��ران را نه ۲۱ درصد بلكه 
۳۳ درصد عن��وان و تاكيد كردند كه افزايش حقوق 
كارگران به دو ميليون و ۸۰۰ هزار تومان اتفاق افتاده 
منتها به جاي پايه مزد، روي سرجمع دريافتي كارگران 
يعني حداقل مزد و مزاياي جنبي آن اعمال شده است.

اما مقامات كارگري نظر ديگري دارند و افزايش ۳۳ 
درصدي مزد را نمي پذيرند؛ به اعتقاد آنها بسياري از 
كارگران حداقل بگير، تنها پايه مزد را دريافت مي كنند 
و س��نوات و حق اولاد به آنها پرداخت نمي ش��ود در 
حال��ي كه دو ميليون و ۸۰۰ ه��زار توماني كه به آن 
اشاره مي ش��ود، در مورد كارگران متاهلي است كه 
با احتس��اب حق اولاد دو فرزند و س��نوات كارگري 

دريافت مي كنند.
با اين حال برخ��ي از نمايندگان كارفرمايي و بخش 
خصوص��ي به مصوبه دس��تمزد ش��وراي عالي كار 
واكنش نش��ان داده و آن را به دليل ش��رايط موجود 
به صلاح بنگاه هاي اقتصادي و نيروي كار نمي دانند 
اما تاكيد نمايندگان كارگري اين است كه دستمزد 
در كنار امنيت ش��غلي جزو مطالبات و دغدغه هاي 
اساسي كارگران است و تصويب افزايش ۲۱ درصدي 
حداقل مزد، نه تنها هزينه ه��اي زندگي كارگران را 
جبران نمي كند بلكه شكاف بين حداقل مزد و حداقل 

معيشت كارگران را هم كاهش نمي دهد.
آنگونه كه ايسنا گزارش داده است بسياري از فعالان 
حوزه كار مي گويند حت��ي اگر افزايش ۳۳ درصدي 
مزد كارگران را هم بپذيريم باز هم اين درصد در برابر 
هزينه چهار ميليون و ۹۴۰ هزار توماني سبد معيشت 
كارگران كه س��ال گذشته از سوي كميته دستمزد 

تعيين شد، پاسخگو نيست.
به گفت��ه آنها با وج��ود آنكه رقم هزينه معيش��ت 
خانوارهاي كارگري در سال ۹۷ حدود سه ميليون و 
۷۵۰ هزار تومان بود اما شوراي عالي كار پايه حقوق 
كارگران در سال ۹۸ را فارغ از افزايش مزاياي جانبي 
مزد، ۳۶.۵ درصد تعيين كرد در حالي كه امس��ال با 
توجه به نرخ تورم و افزايش هزينه معيشت كارگران 
به چهار ميلي��ون و ۹۴۰ هزار تومان، درصد افزايش 

مزد ۲۱ درصد شد.
پيش از اين برخي كارشناسان اقتصادي اعلام كرده 
بودند كه افزايش حداقل حقوق كارگران تا دو ميليون 
و ۸۰۰ هزار تومان به دليل جهش مزدي و آثار تورمي 
كه مي تواند در سطح كشور و بازار اشتغال داشته باشد 
روي پايه مزد صورت نمي گيرد؛ همچنان كه مقامات 
كارفرمايي اعلام مي كنند پيشنهاد گروه كارگري در 
راستاي سياست دولت در سال ۹۹ مبني بر كاهش 
تورم پذيرفته نشد و بنگاه ها و فضاي كسب و كار كشور 

نيز آمادگي اجراي چنين افزايشي را نداشتند.
در نهايت مصوبه دستمزد شوراي عالي كار به دليل 
عدم اقناع جامعه كارگري، م��ورد اعتراض و انتقاد 
بسياري از گروه ها و شخصيت ها واقع شد تا جايي كه 
نمايندگان مجلس نيز اصلاح و بازنگري آن را خواستار 
شدند؛ مطالبه جامعه كارگري و درخواست ها براي 
بازبيني مصوبه دستمزد، وزارت كار را برآن داشت تا 
جلساتي را با حضور نمايندگان كارفرمايي و كارگري 
تشكيل دهد؛ جلساتي كه كماكان در حال برگزاري 
اس��ت. اگر چه تاخير در ابلاغ مصوبه دستمزد سال 
 ۱۳۹۹ و برگ��زاري نشس��ت هايي در وزارت كار،

 گمانه زني ها براي بازنگري و ايجاد تغيير در دستمزد 
كارگران را تقويت كرده اما چگونگي تغيير ارقام بسته 
مزد و اينكه كدام يك از آيتم هاي جانبي مزد افزايش 
يافته يا از روي كدام يك از آيتم ها كاسته و بر پايه مزد 

افزوده شود، هنوز مشخص نيست.
كارشناسان اقتصادي پيش بيني مي كنند در صورتي 
كه بازنگري دستمزد كارگران تا پايان فروردين ماه 
محقق نش��ود و نتايج آن طي چند ماه آينده به اجرا 
درآيد، به احتمال زياد هرگونه تغيير يا افزايشي در 
دستمزد سال ۹۹ روي حق مسكن كارگران اعمال 
خواهد شد چرا كه حق مس��كن تنها آيتمي است 
كه براي اجرايي شدن بايد از تصويب هيات وزيران 
بگذرد و اين مساله تاحدودي زمانبر است؛ همچنان 
كه سخنگوي دولت روز گذشته اعلام كرد كه امكان 
دولت از طريق افزايش حق مس��كن اس��ت و دولت 
درنظر دارد با تمهيداتي كه در بخش حق مس��كن 
كارگري پيش بيني مي كند درصد مناسبي را براي 
كارگران جبران كند و در آينده نيز اگر محدوديت ها و 
گرفتاري هاي دولت كاهش يابد و به كارفرمايان فشار 

نياورد در قالب مباحث ديگر به كارگران كمك شود.
پيش از اين وزير كار در حاشيه س��ومين نشس��ت 
دستمزد شوراي عالي كار در اسفندماه سال گذشته 
گفته بود »به هر نتيجه اي كه در خصوص دستمزد 
كارگران برس��يم، با توجه به شرايط سال ۹۹ امكان 
بازنگري مزد به صورت فزاينده و كاهنده وجود دارد.«

كلان2

يك فعال كارگري در گفت وگو با »تعادل« اقدامات حمايتي دولت از نيروي كار دربرابر كرونا را بررسي كرد

شاغلان بخش غيررسمي فراموش نشوند
با ش�يوع گس�ترده بيماري همه گير كرونا، 
دولت هاي مختلف در سرتاس�ر دنيا تلاش 
كردند به نحوي با حفظ بنگاه هاي اقتصادي 
جلوي ري�زش مش�اغل در كشورش�ان را 
بگيرند. بعضا با ارايه تس�هيلات به بنگاه ها 
بعضا از طريق پرداخت حق�وق كارگران در 
مدت بي�كاري حاصل از كرون�ا. در روزهاي 
گذش�ته ريش�ي س�وناك، وزي�ر داراي�ي 
انگلس�تان طي س�خنراني خود خطاب به 
كارفرمايان اعلام كرد كه در شرايط سخت 
كرونا پش�ت بنگاه هاي اقتصادي ايس�تاده 
مش�روط بر اينكه بنگا ه ها هم پشت نيروي 
انساني خود را خالي نكنند. موريل پنيكاود، 
وزير كار فرانسه هم از بنگاه ها خواسته براي 
كمتر كردن ضرر به دنب�ال گزينه »بيكاري 

موقت«، كاركنانشان نباشند.
 

در اي��ران هم به كارگ��ران بيكار ش��ده در ايام كرونا 
بيمه بيكاري تعلق مي گيرد كه به گفته علي خدايي، 
نماينده كارگران در شوراي عالي كار، اين اقدام كافي 
نيست چرا كه اكنون كارگران بسياري بيكار شدند كه 
 اصلا بيمه تامين اجتماع��ي نبودند. كارگراني اعم از 
دست فروش��ان كه در گذشته درآمدي داشتند ولي 

اكنون از آن درآمد هم محروم شده اند.
به گزارش »تعادل«، اكنون ديگر تقريبا كشوري باقي 
نمانده كه موج بيماري همه گي��ر كرونا گريبانش را 
نگرفته باشد. بيماري كه هم جان افراد را نشانه مي رود 
هم مالشان را! به اين ترتيب كه قريب به اتفاق كشورها 
براي محافظت از جان افراد، دستور به اجراي قرنطينه 
خانگي داده اند. قرنطينه اي كه منجر به تعطيلي موقت 
كسب و كارها شده و هزينه هاي سنگيني بر اقتصاد 

كشورها تحميل كرده است. 
براي مثال انگلستان كه در سه ماهه منتهي به فوريه 
۲۰۲۰ رش��دي معادل ۰.۱ درص��د تجربه كرده بود 
اكنون رش��د صفر درصدي را به انتظار نشسته است. 
دراين زمينه پاول ديلز، كارشناس مسائل اقتصادي در 
موسسه كپيتال اكونوميكس، گقت: كرونا مي تواند 

رشد اقتصادي را به صفر برساند. 
همچنين گزارش ها حاكي از آن اس��ت كه كس��ري 
بودجه انگلس��تان در م��اه فوريه ب��ه ۱۱.۵ ميليارد 
پوند رس��يده كه تقريبا دو برابر رقم  پيش بيني شده 
قبلي است. موسس��ه »رزولوش��ن فانديشن« نيز با 
نگران كننده خواندن شرايط موجود، هشدار داده است 
كه باقي ماندن رشد در سطح بسيار ضعيف مي تواند 

دستاوردهاي دولت در حوزه بازار كار را بر باد دهد.

بانك مركزي انگليس به دنبال مشكلات مالي پيش 
آمده دولت اعلام كرده است كه به طور موقت مخارج 

دولت را تامين خواهد كرد. 
دولت انگليس آخرين بار در بحران مالي سال ۲۰۰۸ 
اقدام به استقراض مستقيم از بانك مركزي كرده بود و 
بيشتر از طريق انتشار اوراق قرضه اقدام به تامين مالي 
مخارج خود مي كند. قرار است بانك مركزي انگليس 
حدود ۲۰۰ ميليارد پوند منابع مالي در اختيار دولت 
قرار دهد اما دولت علاوه بر استقراض از بانك مركزي 
به عمليات انتش��ار اوراق قرضه در بازارهاي مالي نيز 

ادامه خواهد داد.

   اقتصاد بنگاه ها و اخراج نيروي كار
تمهيدات دولت ها براي جلوگيري از تلفات بيش��تر 
نيروي انس��اني در قالب قرنطينه خانگي و تعطيلي 
بنگاه ها منجر به ان ش��ده كه شركت ها تلاش كنند 
به ه��ر ترتيبي از هزينه هاي خود ك��م كنند. يكي از 
هزينه هايي كه در اين شرايط بر آن دست گذاشته اند 
هزينه هاي مربوط به نيروي كار است. به اين ترتيب 
كه با تعديل يا به عبارتي اخراج نيروي كار بتوانند در 
ماه هايي كه بنگاه با كاهش درآمد مواجه شده يا اصلا 

درآمدي ندارد از هزينه هاي بنگاه  كم كنند.
در مقابل چنين تصميمي خي��ل عظيمي از نيروي 
كار قرار دارند كه با اخراج از بنگاه اقتصادي كه در آن 
مشغول به كارهستند، عملا به درآمدي براي تامين 
معاش خود در مدت قرنطينه دسترسي ندارند. چنين 

اقدامي خود مي تواند به بحراني بزرگ منجر شود. 
در اين ميان دولت ها هم هستند كه براي جلوگيري از 
اخراج كارگران، به ميدان آمده اند تا با هر ترتيبي مانع 
از بيكاري گسترده نيروي انساني در كشورشان شوند. 

    دولت انگلستان چه كرد؟
تا كنون مهم ترين اقدام دولت انگلس��تان براي خنثي 
كردن اثرات اقتصادي كوويد ۱۹ بر وضعيت نيروي كار 
در اين كشور پرداخت حقوق كارگران انگلستان براي 
جلوگيري از اخراج آنها از بنگاه هاي اقتصادي بوده است.

ريشي سوناك، وزير دارايي انگلستان، از ابتداي شيوع 
كوويد ۱۹ در انگلس��تان اعلام كرد كه دولت در نظر 
دارد تا ۸۰ درصد حقوق كاركنان شركت ها را پرداخت 
كند مش��روط بر اينكه ش��ركت ها افراد را از ليست 

استخدام خود خارج نكنند.
در اين زمينه گاردين گزارش داده كه دولت انگلستان 
ي��ك بس��ته ۳۵۰ ميلي��ارد پوندي ب��راي كمك به 
بنگاه هاي آسيب ديده از كرونا در نظر گرفته است كه 

مانع فروپاشي بنگاه ها شود. 

سوناك چندي پيش در س��خنراني خود خطاب به 
كارفرمايان، اقدامات دولت انگلس��تان براي حمايت 
از اقتص��اد را ب��راي اين ش��رايط بي س��ابقه خواند و 
همچنين گفت كه در اين برهه ما )دولت(، پشت شما 
)كارفرمايان(، مي ايستيم، ش��ما هم پشت كارگران 

خود بايستيد.

   درخواست وزير كار فرانسه از بنگاه ها
يكي از اصلي ترين اقدامات حمايتي فرانسه براي مقابله 
با آس��يب هاي اقتصادي كرونا بر خان��وار، تلاش براي 

جلوگيري از اخراج كارگران است. 
در همي��ن زمينه موريل پنيكاود، وزير كار فرانس��ه، 
شخصا از روساي شركت هاي بزرگ فرانسوي خواسته 
است تا برخي از آنها را متقاعد كند كه از طرح »بيكاري 
موقت« بس��يار ب��راي محدود كردن خس��ارت هاي 
اقتصادي بحران كرونا استفاده نكنند. به گفته وي اين 

طرح براي كشور بسيار پر هزينه است.
وي در مصاحبه اي با فايننش��ال تايمز گفته است كه 
انتظار دارد كارفرمايان احس��اس مسووليت كنند و 
»رفتاري مدني«، براي منافع جمعي در پيش بگيرند. 

او توضيح داده كه ش��خصا با ده ها نفر از كارفرمايان 
بزرگ تماس گرفته وگفت��ه در اقدامات خود درباره 

اخراج نيروي كار خود تجديد نظر كنند.
دولت فرانس��ه در طرحي كه چندي پيش رونمايي 
ش��د، اعلام كرد تصميم دارد تمام يا بيش��تر حقوق 
كارگران اخراجي را به نمايندگي از كارفرمايانشان، 

براي محافظت از مشاغل پرداخت كند.

  در ايران چه خبر است؟
آنگونه كه وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي گزارش 
داده است كرونا منجر به از بين رفتن بيش از ۴ ميليون 
و ۷۰۰ هزار شغل خواهد شد. دولت البته تمهيداتي 
براي بيكاران انديشيده. آنگونه كه پيش تر وزارت رفاه 
اعلام كرده دولت براي تامين معاش بيكار شدگان بيمه 

بيكاري را در نظر گرفته است. 
اين موضوعي اس��ت ك��ه آن را در گفت وگو با علي 
خدايي، فعال كارگري در ميان گذاش��تيم. وي در 
گفت وگو با »تعادل« عملكرد دولت درباره پرداخت 
بيمه بيكاري به بيكار شدگان را مناسب ارزيابي كرد 
ولي آن را كافي ندانس��ت به ويژه در ش��رايطي كه 

بخش بزرگي از اقتصاد ايران به صورت غيررس��مي 
كار مي كن��د. خدايي اظهار كرد: يكي از بزرگ ترين 
دغدغه هاي مربوط به مشاغل آسيب ديده از كرونا، 
افراد شاغل در بخش غيررسمي اقتصاد هستند كه 
هيچ بانك اطلاعاتي جامعي درباره آنها وجود ندارد. 
اين اف��راد بيمه بيكاري درياف��ت نمي كنند و عملا 
از حماي��ت در روزهاي كرونا مح��روم مانده اند. اين 
وضعيت شامل دست فروش ها هم مي شود. افرادي 
كه فاقد تش��كل هس��تند و صداي آنه��ا هم جايي 

منعكس نمي شود. 
او همچنين اظهار كرد كه پيشنهاد مشخص به دولت 
اين است كه تدابيري بينديشد تا افرادي كه در بخش 
غيررسمي اقتصاد مشغول به كار هستند با پوششي 
مش��ابه به بيمه بيكاري مدتي تحت پوش��ش دولت 
قرار بگيرند. درست است كه مشاغل اين افراد جايي 
ثبت نش��ده بود ولي داراي درآمد بوده اند و اكنون در 
وضعيت شيوع بيماري همه گير فاقد درآمد شده اند. 
اين موضوعي اس��ت ك��ه در برنامه چه��ارم و پنجم 
توس��عه بر آن تاكيد ش��ده بود ولي متاسفانه ناديده 

گرفته شده است.

گزارش ديوان محاسبات از تفريغ بودجه 97 نشان داد

انحراف درخصوصي سازي
بررسي گزارش تفريغ بودجه كه روز گذشته 
عادل آذر، رييس ديوان محاسبات كشور به 
مجلس ارايه كرده اس�ت نشان مي دهد كه 
در سال 1399 در مجموع 32 درصد احكام 
بودجه اي به طور كامل اجرا شده و حدود 68 
درصد انحراف از بودجه وجود داشته است. 
همچني�ن در بخش مربوط ب�ه وزارت امور 
اقتصادي و دارايي هم گزارش ش�ده كه 77 
درصد از واگذاري به بخش خصوصي واقعي 
نبوده است و بيش از 11 هزار ميليارد تومان 

انحراف در خصوصي سازي وجود داشت.

آذر در حاشيه ارايه گزارش تفريغ بودجه به مجلس 
با اشاره به ميزان پرداختي ها به مديران و همچنين 
گروه هاي نجوم��ي در گزارش تفريغ بودجه س��ال 
۹۷ بيان كرد: ۲۴۱ نفر كه حقوق نامتعارف دريافت 
مي كرده اند، شناسايي شدند و اين افراد بيش از سقف 
قانوني مشخص شده حقوق دريافت مي كردند. ۳۶۰ 
پرونده به دادسرا ارسال شده كه مجموع تخلفات آنها 
حدود ۱۰ هزار و ۷۰۰ ميليارد تومان اس��ت و البته 
حكم برخي از آنها صادر شده است. حدود ۵۷ ميليارد 
تومان هم مجموع تخلفات دريافتي ۲۴۱ مدير بوده 
كه تا قبل از ارسال پرونده به دادسرا ۲۹ ميليارد تومان 

آن برگشت داده شد.
به گزارش »تعادل«، روز گذش��ته، عادل آذر رييس 
ديوان محاسبات كشور، گزارش تفريغ بودجه سال 
۱۳۹۸ را به صحن مجلس برد. در اين جلسه مباحثي 
درباره وضعي��ت تخصيص منابع مربوط به كرونا هم 
مطرح شد. عادل آذر درباره اين موضوع به خبرنگاران 
گفت: دستگاه ها براي چابك سازي در تصميم گيري 
براي شرايط مبارزه با كرونا مصوباتي طي اين روزها 
داش��ته اند، ما نهايت همكاري را با دستگاه ها داريم 
و مصوبات ش��وراي عالي امنيت ملي براي ما قانون 
تلقي مي شود و دستگاه هاي نظارتي و مجري ملزم به 
اجراي آن مصوبات هستند مانند يك ميليارد يورويي 
كه مقام معظم رهبري اجازه برداشت آن را از صندوق 

توسعه ملي صادر كردند.
وي ادام��ه داد: ب��راي اينكه مردم مطمئن باش��ند 
نظارت هاي مستمر ديوان محاسبات بر برداشت هاي 
دولت براي مبارزه با كرونا وجود دارد، ما هيات ويژه 
رس��يدگي به مصوبات ستاد مقابله با كرونا و شوراي 
عالي امنيت ملي را تحت عنوان هيات حسابرس��ي 
ويژه ديوان محاسبات متشكل از حسابرسان خبره و 
حقوقدانان برجسته ديوان محاسبات برگزيديم كه 
به طور ويژه بر مصوبات اجراي آنها نظارت مي كنند. 
عادل آذر تاكي��د كرد: همچنين م��ن دو روز پيش 
نامه اي را خطاب به رييس جمهور نوشتم و در آن جا 
پيش��نهاد دادم كه شوراي نظارتي مركب از نماينده 

رييس سازمان برنامه و بودجه، رييس هيات نظارت 
بر صندوق توسعه ملي كه من به عنوان رييس ديوان 
محاسبات هس��تم و نماينده قوه قضاييه و همچنين 
نماينده دس��تگاه هاي دريافت كننده اين اعتبارات 
تشكيل شود تا به صورت لحظه اي بر هزينه ها نظارت 

داشته باشند تا ان شاء الله حيف و ميلي انجام نشود.

  تحقق 32 درصدي بودجه97
عادل آذر در بخشي از سخنانش درباره گزارش تفريغ 
بودجه چنين توضيح داد: تحقق منابع و مصارف كه 
بيش از ۱۰۰ درصد آن در سال ۹۷ به رغم تحريم هاي 
ظالمانه اجرايي ش��ده اس��ت. در نيمه دوم سال ۹۷ 
تحريم ها ش��دت بيش��تري پيدا كرد و برجام دچار 
چالش هايي ش��د اما با اين وجود ب��ه دليل مديريت 
مناس��ب در حوزه فروش نفت و فرآورده هاي نفتي و 
همچنين تحقق منابع مالياتي حدود ۱۰۰ درصدي 
به مرحله اجرا رسيده است. عادل آذر تاكيد كرد: ۳۲ 
درصد احكام بودجه اي به طور كامل اجرا شده و حدود 
۶۸ درصد انحراف از بودجه وجود داشته است. به ويژه 
حدود ۱۸ درصد احكام بودجه عملكردي نداشته اما 
در بحث انضباط امور مالي و دخل و خرج كش��ور از 
سال ۹۶ تا ۹۸ توسط كارگزاران رو به بهبودي داشته 
است. رييس ديوان محاسبات با بيان اينكه مهم ترين 
محور تفريغ بودجه س��ال ۹۷ حسابرسي عملكردي 
آن است، گفت: خصوصي س��ازي و اجراي اصل ۴۴ 
قانون اساسي و واگذاري تصدي گري هاي دولتي به 
غيردولتي از س��ال ۹۴ تا ۹۷ به صورت كلان بررسي 
ش��د و براس��اس آن منويات مقام معظم رهبري در 
 اين مورد و سياست ها متاسفانه حاصل نشده و تنها

 ۲۶ درصد واگذاري ها به هدف خورده و واگذاري هاي 
واقعي انجام شده است.

  10 هزار و 500 ميليارد تومان 
مابه التفاوت ارزي تاكنون بازنگشته است

وي همچني��ن با اش��اره به مصادي��ق واگذاري هاي 
ناموفق هم اظهار كرد: براس��اس تفريغ بودجه سال 
۹۶ واگذاري هاي كش��ت و صنعت مغان، پالايشگاه 
نفت كرمانش��اه، نيش��كر هفت تپه، شركت توسعه 
گردشگري و ... از مصاديق اين واگذاري هاي ناموفق 
است كه خوش��بختانه پالايشگاه كرمانشاه و توسعه 
گردشگري و ماشين سازي و ريخته گري تبريز با ورود 
ديوان محاسبات برگشت خورد و واگذاري آنها متوقف 
شد اما بحث كشت و صنعت مغان در دست رسيدگي 

است كه نتيجه آن را به زودي اعلام خواهيم كرد.
ع��ادل آذر درباره رس��يدگي به موض��وع ارز ۴۲۰۰ 
توماني كه يكي ديگر از موارد مهم در گزارش تفريغ 
بودجه سال ۹۷ است، تصريح كرد: مجموع ارزي كه 
در س��ال ۹۷ به صرافي ه��ا و وارد كنندگان كالاهاي 

اساسي و غيراساسي داده شده ۳۱ ميليارد دلار بوده 
كه از اين رقم حدود ۴.۸ ميليارد دلار مابه ازاي واردات 
كالا نداشته است و همچنين قرار بوده حدود ۱۲ هزار 
ميليارد تومان بابت مابه التفاوت قيمت ارز به حساب 
بانك هاي عامل واريز شود كه با پيگيري هاي ديوان 
 تا س��ال ۹۸ تنها ۲ هزار ميليارد تومان آن بازگشته و

 ۱۰ هزار و ۵۰۰ ميليارد تومان آن تاكنون بازنگشته 
است. رييس ديوان محاسبات افزود: قرائت گزارش 
تفريغ بودجه سال ۹۷ به دليل شيوع كرونا و تعطيلي 
مجلس با ۲ ماه تاخير در صحن علني قرائت شد اما با 
تدبير رييس مجلس شوراي اسلامي و همكاران در 
ديوان محاسبات منتظر قرائت اين گزارش نمانديم 
و قانونا در اين پرونده به هر ميزان ارز كه هر ش��خص 
حقيقي و حقوقي و دولتي و غيردولتي دريافت كرده 
را بررسي و مش��خص كرديم كه چه ميزان كالا وارد 

شده يا تخلف صورت گرفته است.
وي تاكيد كرد: گزارش اين بررس��ي ها را در اختيار 
سران سه قوه قرار داده ايم و در يك جلسه در حضور 
رييس قوه قضايي��ه به طور ويژه اين گزارش را به وي 
تقديم كردم و حجت الاسلام رييسي دستور ويژه اي 
براي بررسي اين گزارش و رسيدگي به آن ارايه كرده 
است. همچنين رييس جمهور دستور ويژه اي را براي 
رس��يدگي روي اين گ��زارش داده و در اختيار بانك 
مركزي قرار داده تا جزييات ريالي و دلاري آن كاملا 

مشخص و به بيت المال بازگردانده شود.

   10هزار و 700 ميليارد تومان 
مجموع تخلفات دريافتي مديران

عادل آذر با اش��اره به مي��زان پرداختي ها به مديران 
و همچني��ن گروه ه��اي نجومي در گ��زارش تفريغ 
بودجه س��ال ۹۷ بيان داش��ت: ۲۴۱ نفر كه حقوق 
نامتعارف دريافت مي كرده اند، شناس��ايي ش��دند و 
اين افراد بيش از سقف قانوني مشخص شده حقوق 
دريافت مي كردند. ۳۶۰ پرونده به دادس��را ارس��ال 
شده كه مجموع تخلفات آنها حدود ۱۰ هزار و ۷۰۰ 
ميليارد تومان است و البته حكم برخي از آنها صادر 

شده است. 
وي افزود: حدود ۵۷ ميليارد تومان مجموع تخلفات 
دريافتي ۲۴۱ مدير بوده اس��ت كه تا قبل از ارس��ال 
پرونده به دادس��را ۲۹ ميليارد تومان آن برگش��ت 

داده شد.

  دريافت حقوق حدود 50 ميليوني 
از سوي مديران

عادل آذر ادامه داد: ما حسابرس��ي هايي هم در بحث 
 محيط زيس��ت انجام داديم كه مشخص شد حدود

 ۱۴ ه��زار ميليارد توم��ان باب��ت پروژه هايي كه در 
حوزه ه��اي زيرس��اختي و زيربنايي اجرا مي ش��ود 

دس��تگاه هاي اجرايي ما بايد ب��راي جبران و احياي 
منابع طبيعي و محيط زيست پرداخت مي كردند كه 
هيچ گونه اقدامي انجام نشده كه اسامي متخلفين در 

اين زمينه هم به دادسرا معرفي شده است.
عادل آذر در ادامه با اش��اره به وجود برخي قوانيني 
كه موجب درياف��ت حقوق ح��دود ۵۰ ميليوني از 
سوي مديران مي ش��ود، گفت: قوانيني مانند قانون 
خدمات كشوري، قانون حداقل حقوق و اختياراتي 
كه به هيات مديره بانك ها و ش��ركت ها داده ش��ده 
است، موجب مي ش��ود تا افرادي در سال۹۷ حقوق 

۵۰ ميليون توماني هم دريافت كنند.
وي تصريح كرد: مس��لما مازاد بر اي��ن ۵۰ ميليون 
توم��ان از نظر دي��وان محاس��بات غيرقانوني تلقي 
مي شود بنابراين بايد نمايندگان مجلس اين موضوع 
را بررسي كرده و براساس شرايط كشور آن را تعديل 

يا در صورت صلاحديد باقي بگذارند.

  نكاتي از گزارش تفريغ 97
همچنين همزمان با سخنراني عادل آذر در مجلس 
شوراي اس��لامي، گزارش تفريغ بودجه روي سايت 
ديوان محاسبات قرار گرفت. در يخشي از اين گزارش 
به رسوب ۳ هزار ميليارد توماني منابع صندوق توسعه 
ملي براي اشتغال در بانك ها اشاره شده است. به اين 
ترتيب ديوان محاسبات در گزارش تفريغ بودجه سال 
۹۷ اعلام كرد بانك ها ۳۷ درصد منابع ريالي صندوق 

توسعه ملي را تسهيلات اشتغال دادند.
 طبق قانون دولت بايد در سنوات ۱۳۹۴ الي ۱۳۹۷، از 
محل منابع ورودي صندوق مبلغ ۹ ميليارد و چهارصد 
و هفت ميليون دلار به صورت ريالي س��پرده گذاري 
مي شد كه تاكنون حدود ۲۶ درصد آن به ريال تبديل 
و نزد بانك هاي عامل سپرده گذاري ريالي شده است.

همچنين از مبلغ چهار هزار و دويس��ت و بيس��ت و 
هشت ميليارد تومان س��هم قانوني، مبلغ دو هزار و 
سيصد و بيست و سه ميليارد تومان معادل ۵۵ درصد 
س��هم مقرر، جهت اش��تغال زايي با معرفي كميته 
امداد امام خميني)ره( و س��ازمان بهزيستي كشور 
و طرح هاي پرواربندي دام عش��اير، س��پرده گذاري 
صورت گرفته كه از اين مبلغ، بانك ها تاكنون نسبت 
به اعطاي تس��هيلات به مبلغ هشتصد و پنجاه و دو 
ميليارد تومان يعني حدود ۳۷ درصد سپرده گذاري 

اقدام كرده اند.
لازم به ذكر است، مانده اصل سپرده گذاري هاي ريالي 
صرف��ا از محل منابع ماده فوق الذك��ر نزد بانك هاي 

عامل بالغ بر سه هزار ميليارد تومان است.
همچنين در بخش مربوط ب��ه وزارت امور اقتصادي و 
دارايي گزارش شده كه ۷۷ درصد از واگذاري به بخش 
خصوصي واقعي نبوده است و همچنين بيش از ۱۱ هزار 
ميليارد تومان انحراف در خصوصي سازي وجود داشت.

در مت��ن اين گ��زارش آمده اس��ت: طب��ق قانون، 
ش��ركت هاي بيمه اي مكلف به واري��ز ۱۰ درصد از 
حق بيمه هاي دريافتي به حس��اب خزانه بوده اند و 
مسووليت حس��ن اجراي آن بر عهده بيمه مركزي 

بوده است.
بررس��ي ها حاكي اس��ت كه تا پايان س��ال ۱۳۹۷ 
شركت هاي مذكور مبلغ ششصد و چهارده ميليارد 
تومان كس��ري واريزي داشته اند كه با پيگيري هاي 
مس��تمر اين ديوان تاكنون، معادل ۵۱.۳ درصد آن 

وصول و به حساب خزانه واريز شده است.
همچنين بررس��ي احكام م��واد )۷۱( و )۷۳( قانون 
تأسيس بيمه مركزي نشان مي دهد، مطالبات شركت 
بيمه مركزي از شركت هاي بيمه اي، بابت سهم اتكايي 
خود، تا پايان س��ال ۱۳۹۷ بالغ بر سه هزار و ششصد 
و شصت و هش��ت ميليارد تومان بوده كه به حساب 

شركت بيمه مركزي واريز نشده است.
از زمان ابلاغ سياست هاي كلي اصل ۴۴ قانون اساسي 
و قانون اجراي سياست هاي آن طي سال هاي ۱۳۸۰ 
لغايت ۱۳۹۷، اجراي قانون مذكور داراي انحرافات 

عديده اي بوده كه اهم موارد آن به شرح زير است: 
از مجموع ۸۹۴ مورد از واگذاري هاي س��هام، بنگاه 
و ام��وال و دارايي ه��اي متعل��ق به دول��ت به ارزش 
تقريبي يكصد و چهل و ن��ه هزار ميليارد تومان، ۷۷ 
درصد واگذاري ها شامل: »سهام عدالت معادل ۱۸ 
درصد«، »رد ديون معادل ۲۱ درصد كه غالبا مربوط 
به نهادهاي عمومي غيردولتي است« و »صندوق هاي 
بازنشستگي و نهادهاي نظامي و انتظامي معادل ۳۸ 
درصد« صورت پذيرفته كه ماهيت خصوصي سازي 
حقيقي نداش��ته و صرفا منجر ب��ه انتقال مالكيت از 
دولت به بخش هاي مذكور شده است. به عبارت ديگر 
صرفا ۲۳ درصد به بخش خصوصي واقعي، واگذاري 

انجام گرفته است.
همچني��ن انحرافات در واگذاري هاي��ي كه از طرق 
مذاكره ي��ا مزايده انجام پذيرفته، حدود يازده هزار و 
هفتصد و پنجاه و يك ميليارد تومان بوده كه هشت 
ه��زار و پانصد و هفت��اد ميليارد توم��ان آن معادل 
۷۳درصد از اين انحرافات به »نحوه قيمت گذاري«، 
سه هزار و نه ميليارد تومان معادل ۲۵.۶ درصد مربوط 
به »اهليت مشتريان« و يكصد و هفتاد و دو ميليارد 

تومان مربوط به ساير موارد است.
اقساط معوق واگذاري ها تا پايان سال ۱۳۹۷، بالغ بر 
يك هزار و شش��صد و هفتاد و هشت ميليارد تومان 

بوده كه تاكنون وصول و به خزانه واريز نشده است.
۶ ش��ركت جمعا به ارزش يكصد و سي و دو ميليارد 
تومان بر خ��لاف تبصره )۳( ماده )۲۴( قانون اجراي 
سياس��ت هاي كلي اصل چهل و چهارم )۴۴( قانون 
اساس��ي به مدي��ران اجرايي و اعض��اء هيات مديره 

شركت هاي مذكور واگذار شده است.
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اخبار 3 بانك و بيمه

پيشنهاد تبديل ارز ۴۲۰۰ توماني به نيمايي براي واردات كالا 

با رشد ۲3 درصدي تسهيلات و ۲7 درصدي سپرده ها نسبت تسهيلات در آذرماه به 78 درصد كاهش يافت

   وام يك ميليون توماني، قرض الحسنه و 3۰ماهه شد                   اونس جهاني طلا به 17۲8 دلار رسيد

دادگاه لوكزامبورگ عدم توقيف 1.6 ميليارد دلاري ايران را تاييد كرد

سپرده هاي بانكي با افزايش نقدينگي به 2471 هزار ميليارد تومان رسيد

بورسي شدن شستا و مطالبات تامين اجتماعي از دولت

گروه بانك و بيمه|
دادگاهي در لوكزامبورگ ب�ا صدور بيانيه اي 
گفته ه�اي مقام هاي ايراني درب�اره مخالفت 
مراجع قضايي اين كشور با انتقال دارايي هاي 
مسدود ش�ده ايران به خانواده هاي قربانيان 

حملات يازدهم سپتامبر ۲۰۰۱ را تاييد كرد.

به گزارش »تعادل«، دادگاهي در لوكزامبورگ با صدور 
بياني��ه اي گفته هاي مقام هاي ايران��ي درباره مخالفت 
مراجع قضايي اين كش��ور با انتقال يك ميليارد و ۶۰۰ 
ميلي��ون دلار از دارايي ه��اي مس��دود ش��ده ايران به 
خانواده هاي قربانيان حملات يازدهم سپتامبر ۲۰۰۱ 

را تاييد كرده است.
با اين حال، بر اساس اين بيانيه، دارايي هاي مسدود شده 
ايران هنوز آزاد نش��ده اند و به حكم نهايي دادگاه عالي 
لوكزامبورگ براي آزاد كردن آنها نياز است. دارايي توقيف 
شده در لوكزامبورگ بخشي از اموال بانك مركزي ايران 
است كه به صورت اوراق قرضه خريداري شده بود. گفتني 
است، عبدالناصر همتي پيش از اين از رفع توقيف شدن 
۱.۶ ميليارد دلار از دارايي هاي بلوكه شده بانك مركزي 
خبر داده و اعلام كرده بود: با رصد هوشمندانه تلاش هاي 
ايالات متحده امريكا و پيش دس��تي در انجام اقدامات 
حقوقي همچنين در نتيج��ه پيگيري هاي قضايي در 
كشور لوكزامبورگ، با شروع سال نو، دو پيروزي حاصل 

كشور و بانك مركزي جمهوري اسلامي ايران شد.
وي تاكي��د ك��رد: ابتدا از ق��رار توقيف وج��وه به مبلغ 
۱.۶ميليارد دلار متعلق به بانك مركزي نزد كليراستريم 
لوكزامبورگ كه از تاريخ ۱394/۱۰/۲5 در توقيف بود 
رفع توقيف شد س��پس با صدور دستور موقت از شعبه 
ديگري از دادگاه هاي كشور ياد شده از انتقال همان وجوه 
به امريكا و توزيع ميان مدعيان دروغين انتساب حادثه 

۱۱ سپتامبر به ايران پيشگيري شد.

    وام يك ميليون توماني قرض الحسنه 
۳۰ ماهه شد

از سوي ديگر، رييس كل بانك مركزي گفت: به دنبال 
اقدام اوليه بانك مركزي در جهت كمك به كاهش نرخ 
وام يك ميليون توماني به خانوارهاي يارانه بگير، اين وام 
قرض الحسنه و 3۰ ماهه شد. به دنبال اقدام اوليه بانك 
مركزي در جهت كمك به كاهش نرخ وام يك ميليون 
توماني به خانوارهاي يارانه بگير، از طريق آزاد س��ازي 
بخشي از ذخاير قانوني بانك ها نزد بانك مركزي و تعديل 
نرخ آن وام ها به ۱۲درصد، امروز در جلسه ستاد اقتصادي 
دولت، با قبول پرداخ��ت مابه التفاوت نرخ ۱۲درصد، با 
وام قرض الحسنه، توسط دولت، مقررشد وام پرداختي 
به همه خانوارهاي يارانه بگير، به صورت قرض الحسنه 
و3۰ ماهه باش��د. بدين ترتيب با انجام پروسه ثبت نام 
و اعلام درخواس��ت تمايل سرپرستان خانوار، مبني بر 
استفاده از اين وام در پاسخ به پيامك ارسالي وزارت رفاه، 
ان شاءالله تا روز قبل از شروع ماه مبارك رمضان، وام يك 
ميليون توماني خانوارهاي يارانه بگير از طريق بانك هاي 
عامل خود به حسابشان واريز خواهد شد. رييس شوراي 
پ��ول و اعتبار تصريح كرد: البته طب��ق اعلام قبلي، وام 
قرض الحسنه 4 ميليون خانوار كم درآمد، بر اساس تعداد 

اعضاي خانوار آنها، يك تا دو ميليون تومان خواهد بود. 
لازم مي دانم از همراهي خوب نظام بانكي در اين اقدام 

مهم قدرداني كنم.

   ارز 42۰۰ توماني براي واردات كالا
به نيمايي تبديل شود

 از س��وي ديگر، يك عضو كميس��يون برنامه و بودجه 
مجلس شوراي اسلامي پيشنهاد كرد براي افزايش درآمد 
دولت ارز 4۲۰۰ توماني براي واردات كالاها حذف و به ارز 

نيمايي تبديل شود. 
غلامعلي جعفرزاده ايمن آبادي در گفت وگو با ايس��نا، 
اظهار كرد: شرايط دولت شرايط سخت و بدي شده به 
خصوص كه درآمدهاي دولت كاهش يافته و دولت بايد به 
فكر افزايش درآمدهاي خود باشد. يكي از پيشنهادهاي 
من براي تجديدنظر دولت در درآمدهاي خود به گونه اي 
كه به مردم فش��ار نيايد تغيير نرخ ارز مبناي محاسبه 
حقوق ورودي كالاهاي كش��ور است به اين معنا كه در 
حال حاضر ي��ك نرخ 4۲۰۰ توماني، يك نرخ نيمايي و 
يك نرخ سنا كه مربوط به معاملات صرافي هاست وجود 
دارد از سال ۱39۷ و اعلام تخصيص ارز 4۲۰۰ توماني 
به كالاها، نرخ ارز مبناي محاسبه ورودي كالاها 4۲۰۰ 
توماني بوده در حالي كه هيچ كس نمي تواند بگويد كالايي 
با ارز 4۲۰۰ تومان به مردم تحويل ش��ده اس��ت و تنها 
واردكنندگان هستند كه از اين مبلغ استفاده مي كنند.

وي ادام��ه داد: اگر ارز 4۲۰۰ توماني حذف ش��ود و ارز 
ورودي كالا با مبناي نيمايي محاس��به شود در بدترين 
حالت ۷۰۰۰ ميليارد تومان و در شرايط عادي تا سقف 
35 هزار ميليارد تومان درآمد دولت را افزايش مي دهد 
كه معادل دو ميليارد يورو است. اين در حالي است كه ما 
يك ميليارد يورو به خاطر كرونا از صندوق توسعه ملي 
برداشت كرديم. اين عضو كميس��يون برنامه و بودجه 
مجلس شوراي اس��لامي درباره اثرات تورمي احتمالي 
اين امر گفت: طبق محاس��بات صورت گرفته حداكثر 
۱۱ درصد افزاي��ش در كالاها در پ��ي اين تغيير ايجاد 
مي شود، اما اگر دولت تعرفه ها را نصف و حتي اگر آن را 
به سمت صفر پيش ببرد افزايش درآمد ۱۶ هزار ميليارد 
يعني يك ميليارد يورو متصور خواهد بود يعني اگر نرخ 
ارز كالاهاي ورودي به ارز نيمايي تغيير كند و از سويي 
تعرفه كالا كاهش يابد حداقل يك ميليارد يورو افزايش 
درآمد خواهيم داشت. جعفرزاده با بيان اينكه ارز 4۲۰۰ 
توماني مفسده انگيز و موجب هدررفت منابع دولت بوده 
است، اظهار كرد: براي اينكه نگراني هاي تورمي و ركود 
ناشي از افزايش قيمت ارز مرتفع شود كميسيون ماده 
يك وزارت صنعت، مع��دن و تجارت مي تواند با در نظر 
گرفتن اولويت هاي توليدي و سهم كالاهاي وارداتي از 
كل تقاضاي كشور نسبت به اصلاح تعرفه ها اقدام كند. 
براين اساس با حذف ارز 4۲۰۰ توماني و تبديل آن به ارز 
نيمايي و همچنين كاهش تعرفه بين يك تا دو ميليارد 
ي��ورو افزايش درآمد خواهيم داش��ت و اتفاق عجيب و 

غريبي هم نمي افتد.

    اونس جهاني 1728 دلار 
روز سه شنبه ۲۶ فروردين 99 نرخ اونس جهاني به ۱۷۲8 

دلار افزايش يافت و از مرز ۱۷۰۰ دلار گذشت

 روي تابلوي صرافي هاي مجاز بانكي خريد دلار ۱55۰۰ 
و ف��روش دلار ۱5۶۰۰ تومان، خريد ي��ورو ۱۶9۰۰ و 
فروش يورو ۱۷ هزار تومان اعلام شده است همچنين نرخ 
لحظه اي سامانه سنا براي خريد دلار ۱55۰۰ و فروش 
دلار ۱5۶۰۰ تومان، خريد يورو ۱۶9۰۰ و فروش يورو 
۱۷ هزار تومان رسيد. سامانه سنا نرخ ميانگين معاملات 
ارز ب��راي روز ۲5 فروردين 99 را ب��راي دلار ۱55۶5، 
خريد يورو ۱۶894، دره��م 4۱5۲، يوآن ۲4۰۰، پوند 
۱98۱۶، دلار كانادا ۱۱9۱3 و لير تركيه ۲4۲۷ تومان 
اعلام كرد. در بازار آزاد نرخ دلار ۱۶۰3۰، يورو ۱۷۷5۰، 
پوند ۲۰ه��زار، درهم 449۰، لير تركي��ه ۲45۰، يوآن 
۲3۰۰ دلار كانادا ۱۱8۰۰، معامله شده است. همچنين 
در سامانه نيما در روز معاملاتي گذشته هر حواله يورو 
۱4 هزار و 998 تومان فروخته شد، نرخ حواله دلار نيز 
۱3 هزار و ۷88 تومان، درهم 3۷59 و يوآن ۱989 تومان 
بود. در ب��ازار طلا نيز با اعلام هر اونس جهاني به قيمت 
۱۷۲8 دلار، و قيمت دلار به نرخ ۱۶۰3۰ تومان، قيمت 
هر گرم ۱8 عيار ۶39 هزار تومان، مظنه مثقال ۱۷ عيار 
۲ميليون و ۷۷۱ هزار، سكه جديد ۶ ميليون و 495هزار، 
سكه قديم ۶ ميليون و ۲5۰ هزار، نيم سكه 3 ميليون و 
۱95 هزار ربع سكه ۱ ميليون و 855 هزار و سكه گرمي 

9۷5 هزار تومان داد و ستد شد. 
بازار طلا با وجود جهش قيمت اونس در بازارهاي جهاني 
روز )سه شنبه( با ثبات و تعادل همراه بود به طوري كه هر 
قطعه سكه تمام بهار آزادي طرح جديد با افت ۱۰ هزار 
توماني قيمت نسبت به روز معاملاتي گذشته به بهاي 
۶ ميليون و 4۷۰ هزار تومان ارزش گذاري شد. به دليل 
تعطيلي واحدهاي صنف طلا و جواهر، قيمت اعلام شده 
براي طلا و انواع س��كه در اين روزها بر اساس محاسبه 

نرخ دلار و قيم��ت اونس طلا در بازارهاي جهاني انجام 
مي شود. هر قطعه سكه تمام بهار آزادي طرح قديم نيز 
۶ميليون و ۲5۰ هزار تومان قيمت گذاري شد.همچنين 
نيم سكه نيز سه ميليون و ۲۰۰ هزار تومان، ربع سكه يك 
ميليون و 9۰۰ هزار تومان و هر قطعه سكه گرمي 98۰ 
هزار تومان تعيين قيمت شد.هر گرم طلاي خام ۱8 عيار 
۶39 هزار تومان و هر مثقال طلا نيز ۲ ميليون و ۷۷۰ هزار 
تومان ارزش گذاري شد.نرخ اونس طلا با جهش بيش از 

۲۰دلاري به يك هزار و ۷۱9 دلار رسيد

    ارزش لير تركيه به كمترين سطح رسيد 
به گ��زارش رويترز، روند تضعيف لي��ر كه از هفته هاي 
گذشته آغاز ش��د امروز نيز ادامه يافت تا جايي كه نرخ 
برابري لير در مقابل دلار به كمترين سطح خود در طول 
۱8 ماه اخير رس��يد.در آخري��ن دور از معاملات ارزي 
استانبول، هر دلار با ۰.4 درصد صعود به ۶.۷94 لير رسيد 
تا به اين ترتيب كاهش ارزش لير در برابر دلار طي س��ه 
ماه نخست امسال از 9 درصد فراتر رود.ارزش پول ملي 
تركيه از سال ۲۰۱8 تاكنون 4۰ درصد در برابر اسكناس 
امريكايي تضعيف شده است. در برابر ديگر ارزهاي مهم، 
نرخ برابري هر يورو معادل ۷.4۱3 لير و هر پوند معادل 
8.5۰4 لير اعلام ش��د.از س��وي ديگر بورس استانبول 
عملكرد مشابهي داشت تا جايي كه شاخص بيست ۱۰۰ 
در آخرين دور از معاملات با افت ۰.۷ درصدي )معادل 

۷۲.33 واحد( به 9۶ هزار و 398 واحد رسيد. 

    افت خفيف دلار در معاملات جهاني 
بازار ارز تحت تاثير انتشار گزارش هاي اقتصادي و روشن 
شدن آثار مخرب ويروس كرونا قرار گرفته است. ارزش 

دلار به دليل نگراني سرمايه گذاران از داده هاي اقتصادي 
چين، پايين آمد.  روز )سه شنبه( قرار است كه آمارهاي 
اقتصادي چين در ماه مارس منتش��ر شود. پيش بيني  
مي شود كه با توجه به شيوع ويروس كرونا و تعطيلي هاي 
گسترده، اين آمار منفي باشد. به همين دليل بورس ها 
و بازارهاي جهاني، تحت تاثير داده هاي اقتصادي چين 
قرار گرفته اند. يوآن چين در معاملات آف شور، به ارزش 
۷.۰54۰ در مقاب��ل هر دلار رس��يد ك��ه بالاترين رقم 
سه هفته اخير آن است. نظرسنجي رويترز از اقتصاددانان، 
نشان مي دهد كه آنها انتظار كاهش ۱4 درصدي صادرات 
چين در ماه مارس ۲۰۲۰ را نسبت به سال ۲۰۱9 دارند. 
چرا كه در اثر قرنطينه و تعطيلي كسب وكارها در سراسر 

جهان، تقاضاي جهاني بسيار كاهش يافته است. 

    شاخص دلار در معاملات امروز 
اندكي  افت كرد 

به گزارش رويترز، در جريان معاملات روز س��ه شنبه، 
بس��ياري از ارزهاي مختلف در برابر دلار در صعود قرار 
گرفتند و دلار به عقب رانده شد.بانك جي پي مورگان، 
بزرگ ترين بانك امريكا در گزارشي پيش بيني كرده كه 
رشد اقتصادي امريكا در سه ماهه دوم امسال به منفي 
4۰ درصد و نرخ بيكاري به ۲۰ درصد افزايش پيدا كند. 
پيش تر اين بانك در گزارش قبلي خود رشد اقتصادي 
منفي ۲5 درصدي را براي اقتصاد امريكا در سه ماهه دوم 
سال جاري پيش بيني كرده بود.در معاملات بازارهاي 
ارزي جهاني، همچنين هر دلار با ۰.۱۲ درصد كاهش 
به ۱۰۷.۷۰3 ين رسيد. در برابر همتاي استراليايي، هر 
دلار امريكا به ازاي ۱.5۶۲ دلار مبادله ش��د. همچنين 

نرخ برابري دلار معادل ۷.۰4۷ يوآن چين اعلام شد.

گروه بانك و بيمه | محسن شمشيري|
آماره�اي بانك مرك�زي از افزاي�ش ۲۶.۹ 
درصدي مانده سپرده ها و ۲3 درصدي مانده 
تسهيلات بانكي در پايان آذر ۹۸ نسبت به 
مقطع مشابه سال قبل حكايت دارد و مانده 
كل سپرده هاي بانكي به ۲47۱ هزار ميليارد 
تومان و مانده كل تسهيلات بانك هاي كشور 

نيز به ۱74۰ ميليارد تومان رسيده است. 

به گزارش »تعادل«، گزارش بانك مركزي از وضعيت 
كل مانده سپرده ها و تسهيلات ريالي و ارزي بانك ها و 
موسسات اعتباري در پايان آذر ماه سال ۱398 حاكي 
از آن اس��ت كه مانده كل سپرده ها بالغ بر ۲4۷۱۶.9 
هزار ميليارد ريال ش��ده كه نس��بت به مقطع مشابه 
سال قبل 5۲34.8 هزار ميليارد ريال )۲۶.9 درصد( و 
نسبت به پايان سال قبل معادل 4۰43.5 هزار ميليارد 

ريال )۱9.۶ درصد( افزايش نشان مي دهد.
بيشترين مبلغ س��پرده ها مربوط به استان تهران با 

مان��ده ۱3۲95.4 هزار ميليارد ريال و كمترين مبلغ 
مربوط به استان كهگيلويه و بويراحمد معادل ۶5.4 
هزار ميليارد ريال است.  تهران با ۱3۲9 هزار ميليارد 
تومان س��پرده س��هم 53.8 درصدي از ۲4۷۱ هزار 
ميليارد تومان كل سپرده هاي كشور داشته و با ۱۱۱۶ 
هزار ميليارد تومان تسهيلات سهم ۶3.۱3 درصدي 
از كل تسهيلات ۱۷4۰ ميليارد توماني كل بانك هاي 
كش��ور را داشته و س��هم تهران از كل تسهيلات ۱۰ 
درصد بالاتر از سهم آن از ميزان سپرده ها بوده است.  
مانده كل تس��هيلات بالغ بر ۱۷4۰9.۲ هزار ميليارد 
ريال اس��ت كه نس��بت به مقطع مش��ابه سال قبل 
3۲53.۷ ه��زار ميليارد ريال )۲3 درصد( و نس��بت 
به پايان س��ال قبل ۲3۱9 هزار ميليارد ريال )۱5.4 
درصد( افزايش داشته است. بيشترين مبلغ تسهيلات 
مربوط به استان تهران با مانده ۱۱۱۶4.5 هزار ميليارد 
ريال و كم ترين مبلغ مربوط به اس��تان كهگيلويه و 
بويراحمد معادل ۶۲.8 هزار ميليارد ريال است.  شايان 
ذكر است نسبت تس��هيلات به سپرده ها بعد از كسر 

سپرده قانوني ۷8.5 درصد است كه نسبت به مقطع 
مشابه سال قبل و پايان س��ال قبل، به ترتيب ۲.4 و 
۲.8 واحد درصد كاهش نشان مي دهد. نسبت مذكور 
در اس��تان تهران 9۲.۷ درصد و اس��تان كهگيلويه و 
بويراحمد ۱۰8.۲ درصد است.نس��بت تسهيلات به 
س��پرده ها بعد از كسر س��پرده قانوني معادل 8۰.9 
درصد در آذر 9۷ بوده كه در اس��فند ماه 9۷ به 8۱.3 
درص��د و در آذر 98 ب��ه ۷8.5 درصد رس��يده و طي 
يك س��ال معادل ۲.4 واحد درصد كاهش داش��ته و 
مي��زان تمايل بانك ها به تس��هيلات ده��ي را كمتر 
كرده است و دليل آن پيگيري مطالبات معوق توسط 
بانك ها، و همچنين كنترل نقدينگي و تسهيلات دهي 
به دليل مشكلات رشد نقدينگي و افزايش مطالبات 
ورك��ود تورمي موجود در اقتصاد اس��ت كه ضرورت 
سياست انضباط مالي را افزايش داده است.  در آذر ماه 
98 بانك ها از مبلغ ۲4۷۱ هزار ميليارد تومان سپرده 
به ميزان ۲55 هزار ميليارد تومان يا ۱۰.3 درصد كل 
سپرده ها را به عنوان سپرده قانوني در نظر گرفته اند و 

سپرده ها بعد از كسر سپرده قانوني آنها به ۲۲۱۶ هزار 
ميليارد تومان رسيده است. 

همچنين از اين رقم س��پرده ها بعد از كس��ر سپرده 
قانون��ي به ميزان 4۷۶ هزار ميلي��ارد تومان يا ۱9.۲ 
درصد س��پرده ها را براي سياس��ت سقف اعتباري يا 
نقدينگي مورد نياز در شعب حفظ كرده و اين مبلغ را 
تس��هيلات نداده اند. در نتيجه در مجموع ۷3۱ هزار 
ميليارد تومان يا ۲9.۶ درصد كل سپرده ها را به عنوان 
سپرده قانوني يا سقف اعتباري و نقدينگي مورد نياز 
شعب خود حفظ كرده و تسهيلات نداده اند و در نهايت 
۷۰.4 درصد كل سپرده ها تبديل به مانده تسهيلات 

بانك ها شده است. 

      روزي 89۰ ميليارد تومان افزايش تسهيلات 
و 14۳۳ ميليارد تومان رشد سپرده

مانده تسهيلات جاري و غير جاري از رقم ۱4۱5 هزار 
ميليارد تومان در آذر 9۷ به ۱5۰9 هزار ميليارد تومان 
در اسفندماه 9۷، و ۱۷4۰ هزار ميليارد تومان در آذر 

98 رسيده و طي يك سال به ميزان 3۲5 هزار ميليارد 
تومان بيشتر شده است. 

به عبارت ديگ��ر، روزانه 89۰ ميليارد تومان به مانده 
تسهيلات اضافه شده است. 

از س��وي ديگر، ميزان س��پرده ها نيز از ۱948 هزار 
ميليارد تومان در آذر 9۷ به ۲۰۶۷ هزار ميليارد تومان 
در اسفند 9۷ و ۲4۷۱ هزار ميليارد تومان در آذر 98 
رسيده و طي يك س��ال به ميزان 5۲3 هزار ميليارد 
تومان افزايش يافته اس��ت. به عب��ارت ديگر، روزانه 
۱433 ميليارد تومان به مانده س��پرده هاي بانكي و 

نقدينگي ارزي و ريالي كشور افزوده شده است. 
بان��ك مركزي توضيح داده اس��ت كه يك��ي از علل 
مهم بالا بودن رقم تسهيلات و س��پرده ها در استان 
تهران اس��تقرار دفاتر مركزي بسياري از شركت ها و 
موسسه هاي توليدي ساير استان ها در استان تهران 
بوده و عمده فعاليت هاي بانكي آنها توس��ط ش��عب 
بانك ها و موسس��ه هاي اعتباري استان تهران انجام 

مي شود.

براساس تبصره قانون بودجه كل كشور حكم به تاسيس 
شركت س��رمايه گذاري تامين اجتماعي )شس��تا( داده 
مي ش��ود و دولت بخش��ي از بده��ي خود به س��ازمان را 
درقالب اموال ودارايي ها و املاك وس��هام با سازمان تهاتر 
مي كند. به هرتقدير وبه  رغم اينكه ۲۲س��ازمان و صندوق 
بيمه گر اجتماعي در كش��ور داريم وهمگي داراي شركت 
سرمايه گذاري هستند ولي دولت ومجلس و رسانه ها هر 
زمان ك��ه مي خواهند در مورد بازار س��رمايه حرف بزنند 
سخن شس��تا را وسط مي كش��ند وجالب اينكه قريب به 
اتفاق صندوق هاي۲۲گانه )به جز صندوق وكلا وصندوق 
روستاييان وتاحدودي صندوق آينده ساز( طي يك دهه اخير 
دارند از جيب دولت ودستگاه هاي اجرايي مربوطه ارتزاق 
مي كنند وكمك مي گيرند ولي هيچ كس به سرمايه گذاري 

آنها كاري ندارد و فقط و فقط شس��تا مدنظر قرار گرفته و 
مي گيرد وحال آنكه سازمان تامين اجتماعي نه تنها از دولت 
كمك نگرفته بلكه به دولت هم ق��رض داده وبالغ بر3۰۰ 
هزار ميليارد تومان از دولت طل��ب دارد. بالغ بر۷5 درصد 
سهام زيرمجموعه سازمان وشستا در بورس بوده وسازمان 
ازجمله نهادهايي اس��ت كه در تكوي��ن وفعاليت بورس و 
حضور دربازارسرمايه دردهه۷۰ پيشقدم بوده است. درمورد 
اينكه شستا وارد بورس شود يا نشود، ديدگاه هاي متفاوتي 
وجود دارد عده اي معتقدند كه شستا يك شركت ماموريتي 
وتكليفي براي سازمان است وعامليت ونمايندگي سازمان 
را در حوزه اقتصادي برعهده دارد ونمي ش��ود يك شركت 
داراي وظايف حاكميتي را واگذار كرد مثل اينكه بگوييم 
دولت هم بايد شركت هاي ايميدرو وايدرو را بورسي كند. 

برخي معتقدند وقتي نهادهاي نظامي وبنيادهاي انقلابي و 
بنيادهاي تعاون وحدود۲۰صندوق بيمه گر اجتماعي داراي 
شركت هاي سرمايه گذاري غيربورسي هستند چرا سازمان 
تامين اجتماعي بايد شستا را بورسي كند؟ در مقابل عده اي 
ديگر معتقدند بورسي شدن شستا باعث ايجاد شفافيت 
مي شود )درنقطه مقابل عده اي معتقدند كه درشرايط حاضر 
هم 8۰زيرمجموعه شستا در بورس وشفاف است وهمچنين 
اطلاعات شستا در كدال وفرابورس ثبت شده است. برخي 
مي گويند كه بورسي شدن شستا باعث كاهش مداخلات 
دولت مي شود وبرخي جواب مي دهند مگر الان كه سهام 
بانك ها وبيمه ها وخودرويي ها وفولادي ها خصوصي است 
آيا دولت در آنها مداخله نمي كند. برخي ديگر مي گويند كه 
بورسي شدن شستا به خاطر تامين نقدينگي براي مصارف 

جاري است و نبايد سرمايه هاي س��ازمان را فروخت ولي 
درمقابل عده اي جواب مي دهند كه طي ۶ س��ال گذشته 
به خاطر طرح تحول س��لامت و... بخ��ش قابل توجهي از 
شركت هاي زيرمجموعه سازمان وشستا فروخته شده است 
و اين ۱۰ درصد عرضه اوليه شستا درمقابل آن قابل اعتنا 
نيست. در مقابل عده اي مي گويند كه باتوجه به بحران كرونا 
اگر حتي سازمان سهام بفروشد براي مصارف جاري خود 
كار ناشايستي نيست چرا كه اساسا اين اندوخته ها براي روز 
مبادا است وچه شرايطي بدتر از وضع موجود براي اينكه روز 
مبادا تلقي شود. تنها متغيري كه مي تواند همه اين تحليل ها 
را دچار تغيير و تعديل كند، آيتم بدهي هاي انباشته جاري 
وسنواتي دولت است وپرواضح است كه اگر دولت همزمان كه 
سازمان شستا را بورسي مي كند بخش قابل توجهي از بدهي 

3۰۰هزار ميليارد توماني خود به سازمان تامين اجتماعي 
را درقالب سهام بورسي وغيربورسي بازپرداخت كند عملا 
سازمان مي تواند درشرايط كرونايي موجود، سهام نقدپذير 
خود را عرضه كند وبفروشد وبحران نقدينگي را مديريت كند 
و سهام دريافتي جديد وسرمايه هاي غير مولد دولتي را بابت 
طلب خود از دولت تهاتر وتملك و ساماندهي كند يعني يك 
شستا را وارد بورس كند وسه شستاي ديگر باتوجه به طلب 
3۰۰ هزار ميليارد توماني خود از دولت بگيرد وسامان دهد. 
لذا تحليل پديده بورسي شدن شستا بستگي تام وتمام به 
بازپرداخت مطالبات بيمه اي سازمان تامين اجتماعي از 

سوي دولت دارد.
٭نايب رييس و عضو هيات مديره سازمان 
تامين اجتماعي
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اولويت هاي شبكه بانكي
در پساكرونا

عضو كميس��يون اقتصادي مجلس، با بيان اينكه 
شهداي ش��بكه بانكي نيز مانند ش��هداي درمان 
خط مقدم مقابله با كرونا هستند، گفت: در شرايط 
پساكرونا بايد بانك مركزي اولويت هاي را در دستور 
كار خ��ود قرار دهد. معصومه آقاپور عليش��اهي در 
گفت وگو با ايبِنا با بيان اينكه كارمندان شبكه بانكي 
نيز به مثابه كادر درمان در خط مقدم شهداي خدمت 
در نتيجه شيوع ويروس كرونا قرار گرفته اند، گفت: 
لازم اس��ت با كاهش حضور غير ض��رور در بانك ها 
قدردان اين عزيزان باش��يم.  نماينده مردم شبستر 
در مجلس شوراي اسلامي با تاكيد بر اينكه كاهش 
انجام كارهاي بانكي در روزهاي شيوع كرونا دليلي بر 
ضرورت كاهش شعب يا حتي تعداد كارمندان بانك ها 
در آينده نيست، افزود: در شرايط فعلي مردم بسياري 
از اقدامات بانكي خود را انجام نداده اند و به طور حتم 
با مهار كرونا همه اقدامات از سر گرفته خواهد شد از 
اين رو نمي توان انتظار كاهش نيروهاي شبكه بانكي 
يا حتي شعب آن را داشت.  وي با بيان اينكه بانك ها 
اموال مازاد بس��ياري دارند كه طبق قانون موظف 
به واگذاري آن در راستاي چالاكي بيشتر هستند، 
تصريح كرد: بسياري از شركت هاي تحت مالكيت 
بانك ها اكنون به صورت خصولتي اداره مي شود كه 
لازم اس��ت تعيين تكليفي در اين حوزه نيز صورت 
بگيرد. اين نماينده م��ردم در مجلس دهم با تاكيد 
بر اينكه بانك ها بايد در ش��رايط مناسب نسبت به 
واگ��ذاري اموال م��ازاد خود به مردم اق��دام كنند، 
گفت: رقم دارايي هاي مازاد شبكه بانكي قابل توجه 
بوده از اين رو بايد از اين فرصت در مس��ير بانكداري 
صحيح استفاده كنند.  آقاپور عليشاهي با بيان اينكه 
بانك��داري صحيح بانك ها با واگ��ذاري اموال مازاد 
مي تواند جهشي در اقتصاد كشور باشد، افزود: اين 
موضوع طبق قانون بايد با عادي شدن شرايط كشور 
از سوي بانك ها پيگيري شود. وي همچنين با اشاره 
به ديگر اولويت شبكه بانكي در حوزه بهبود وضعيت 
اقتصادي كشور، گفت: به طور حتم توسعه بانكداري 
الكترونيكي و آموزش همگاني در اين رابطه پس از 
واگذاري اموال مازاد مهم ترين اولويت شبكه بانكي 
پس از مهار كرونا بايد باشد.  آقاپور عليشاهي با تاكيد بر 
اينكه حذف بروكراسي هاي اداري نيز ديگر اولويت ها 
در اين حوزه است، تصريح كرد: متاسفانه هنوز قوانين 
لازم ب��راي امضاي الكترونيك��ي را در مجلس و قوه 
قضاييه تصويب نكرده ايم از اين رو نمي توانيم توقع 
انجام همه امور به صورت الكترونيكي را داشته باشيم. 
عضو كميسيون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي 
يادآور شد: ايجاد زيرساخت ها و تامين امنيت لازم 
براي توسعه بانكداري الكترونيك لازم است از اين 
رو بانك مركزي بايد در اين حوزه نيز متمركز شود. 

نسبت خسارت بيمه شخص 
ثالث 7.11 درصد كاهش يافت

نسبت خس��ارت پرداختي رشته بيمه اي شخص 
ثالث و مازاد در ۱۱ ماهه نخست سال ۱398 برابر 
با ۶۶.۰4 درصد بوده كه ۷.۱۱ درصد نس��بت به 
مدت مشابه س��ال قبل از آن كاهش داشته است. 
ميانگين نسبت خسارت پرداختي صنعت بيمه در 
۱۱ ماهه ۱398 با 5.5 واحد درصد كاهش نسبت 
به مدت مشابه س��ال 9۷ برابر با 55.9 درصد بوده 
است. با اين حساب، با وجود كاهش ۷.۱۱ درصدي 
نسبت خسارت رشته ش��خص ثالث در ۱۱ ماهه 
س��ال 98 اما همچنان ميانگين نسبت خسارت 
اين رشته ۱۰.۱4 درصد بالاتر از بازار بيمه كشور 
است.  براساس آمارهاي منتشر شده از سوي بيمه 
مركزي، ش��ركت هاي بيمه در ۱۱ ماهه نخست 
امسال ۱۷9 هزار ميليارد ريال حق بيمه شخص 
ثالث و م��ازاد توليد كرده اند كه اين رقم رش��دي 
4۱.۷3 درصدي نسبت به ۱۱ ماهه سال 9۷ نشان 
مي دهد.  سهم اين رشته از كل حق بيمه توليدي 
5۲8 هزار ميليارد ريالي صنعت بيمه در مدت زمان 
گ��زارش 33.99 درصد )ح��دود 4۰ درصد( بوده 
اس��ت. اين آمارها نشان مي دهند كه شركت هاي 
بيمه در ۱۱ ماهه نخست سال گذشته ۲۰ ميليون 
و ۶84 ه��زار و 45۱ فقره بيمه نامه ش��خص ثالث 
فروخته اند كه اين ميزان 3۲.۲۱ درصد از كل تعداد 
بيمه نامه هاي فروخته شده اين صنعت بوده است. 
نرخ رش��د تعداد بيمه نامه هاي فروخته شده نيز 
5.4۰ درصد عنوان شده است. بيمه مركزي اعلام 
كرده است كه از ۲9.۶ هزار ميليارد تومان خسارت 
پرداختي صنعت بيمه در زمان مورد گزارش، بيش 
از ۱۱هزار و 8۷۲ ميليارد تومان يا به عبارتي 4۰.۱۷ 
درصد از كل خسارت پرداختي مربوط به اين رشته 
بوده است.  نرخ رشد خسارت پرداختي اين رشته 

نيز ۲۷. 95 درصد اعلام شده است. 

25 كشور دريافت كننده 
تسهيلات جديد صندوق 

صندوق بين المللي پ��ول اعلام كرد كه اين نهاد 
براي ۲5 كشور عضو تسهيلات آني تسويه بدهي 
)بخشش كلي يا جزئي وام( فراهم خواهد آورد تا 
آنها براي مقابله با پاندمي كرونا منابع بيش��تري 
در اختيار داش��ته باش��ند.  به گ��زارش رويترز، 
»كريستالينا جورجيوا« رييس اين صندوق اعلام 
كرد كه هيات اجرايي آن روز )دوشنبه( گروه اول 
كشورهايي را كه براي پوشش الزامات بدهي هاي 
خود به صندوق تسهيلات اوليه ۶ ماهه دريافت 
مي كنند، تاييد كرد. گروه اول كشورهاي اعلام 
شده از سوي صندوق بين المللي پول عبارتند از: 
افغانستان، بنين، بوركينافاسو، جمهوري آفريقاي 
مرك��زي، چاد، كومور، جمه��وري دموكراتيك 
كنگو، گامبيا، گينه، گينه بيسائو، هايئتي، ليبريا، 
ماداگاسكار، مالاوي، مالي، موزامبيك، نپال، نيجر، 
روآندا، سائو تومه و پرينسيپ، سيرالئون، جزاير 

سليمان، تاجيكستان، توگو و يمن.

ادامه از صفحه اول



رويداد

در آستانه عرضه غول سرمايه گذاري ايران بررسي شد

كشف قيمت منصفانه »شستا« در بازار سهام
گروه بورس|

اين روزها جذب نقدينگي توسط بازار سرمايه 
از اهميت ويژه اي برخوردار است و آن طور كه 
در روزهاي گذشته شاهد بوديم سخنان زيادي 
در خصوص اهميت عرضه هاي اوليه و فروش 
دارايي هاي دولتي در بازار سهام به ميان آمده 
است.  در اين راستا مقرر شده تا بهره گيري از 
ظرفيت هاي بازار سهام و عرضه هاي اوليه به 
عنوان نخس�تين و بهترين منبع جمع آوري 
وجوه سرمايه گذاران خرد مورد توجه بيشتر 
قرار گيرد تا هم از اين طريق نقدينگي موجود 
در بازار س�رمايه به شكلي مولد به كار گرفته 
ش�ود و هم خريداران اين دارايي ها كه مردم 
عادي هس�تند بتوانند از معبر بازار س�رمايه 
سودي كم ريسك را به دست آورند. در همين 
راستا در روزهاي نخس�ت كاري پس از پايان 
تعطيلات نوروزي نماد »صبا« متعلق به شركت 
صبا تامين با ۱۲ درصد سهام آن به عنوان يكي 
از زي�ر مجموعه هاي س�رمايه گذاري تامين 
اجتماعي در فرابورس ايران عرضه شد و از اين 
طريق استقبال زيادي را به عنوان اولين عرضه 
س�ال ۹۹ به خود معطوف كرد.  در اين شرايط 
ضمن آنكه گمان مي رفت دومين عرضه در سال 
جاري، در نماد پتروشيمي آريا ساسول صورت 
گيرد با اين حال عرضه بعدي نيز به »شستا« كه 
مقرر شده نماد معاملاتي سرمايه گذاري تامين 

اجتماعي باشد، اختصاص يافته بود.

در حالي كه بس��ياري گمان مي كردن��د تا عرضه غول 
سرمايه گذاري ايران به دليل كسري بودجه دولت و نياز 
مبرم آن به جذب نقدينگي هرچه بيشتر، با قيمتي گزاف 
در اختيار متقاضيان قرار گيرد و با اين حال بررس��ي ها 
حكايت از آن دارد كه بزرگ ترين عرضه اوليه بازار سرمايه 
به شكل قابل توجهي منصفانه و مقرون به صرفه كشف 

قيمت خواهد شد.

    ورود »شستا« 
با 70 درصد خالص ارزش سرمايه گذاري

برآورد خالص ارزش دارايي هاي هر سهم »شستا« بيش 
از ۱۲۴۸ تومان بود كه با قيمت عرضه اوليه ۸۶۰ توماني 
هر سهم، خيال اكثر كارشناسان و فعالان از كشف قيمت 

مناسب و منطقي راحت شد.
بنا ب��ر آنچه كه بورس نيوز منتش��ر ك��رده، اين توجه 
خاص به دليل عرضه ۸ ميليارد سهم »شستا« )ركورد 
جديد در عرضه هاي اوليه تاريخ بازار سرمايه( و تفاوت 
معنا دار هر ۲۰ -۱۰ تومان كاهش يا افزايش قيمت هر 
س��هم در برآوردهاي وزارت تعاون و دولت از يك سو و 
خروج نقدينگي از بازار س��هام و مناب��ع مالي مورد نياز 

سرمايه گذاران از سوي ديگر بود . براساس اين گزارش، 
قبل از مشخص ش��دن قيمت ۸5۰ تا ۸۶۰ توماني هر 
سهم »شستا«، گمانه زني هايي در مورد قيمت حدود 
۱۰۰۰ توماني و حتي بيش��تر مطرح ب��ود و عده اي از 
كارشناسان نگران بودند كه ش��ايد دولت به دليل نياز 
مبرم به نقدينگ��ي، اقدام به گرانفروش��ي بزرگ ترين 
هلدينگ چند رشته اي كند اما با اصرارهاي كارشناسي 
مسوولان بورس و همچنين همراهي متوليان »شستا« 
اين نگراني برطرف ش��د و بس��ياري از فعالان از قيمت 
حداكثر ۸۶۰ توماني هر سهم ابراز رضايت كردند تا وعده 
محمد رضواني فر مبني بر واگذاري ش��يرين »شستا« 
محقق شود. در اين ميان، بررسي ارزشگذاري سهام اين 
ابرهلدينگ از ارزش ۸7 شركت بورسي و ۱۰5 شركت 
غير بورسي توسط تامين سرمايه تمدن و تا ۲3 فروردين 
نشان مي دهد خالص ارزش دارايي هاي »شستا« بالغ بر 
99.۸ هزار ميليارد تومان و خالص هر س��هم ۱۲ هزار و 
۴۸۴ ريال برآورد شده كه قيمت ۸۶۰ توماني هر سهم 
براي عرضه اوليه معادل حدود 7۰ درصد خالص ارزش 

دارايي ها )NAV( است.
اين رقم منتج از بهاي تمام شده 7.۴ و ۲.3 هزار ميليارد 
توماني بهاي تمام شده ۱۸7 شركت بورسي و غير بورسي 
و ارزش روز كل ۶9.9 و ۲7.۴ هزار ميليارد توماني است. 
انتظار مي رود تا با عرضه ۸ ميليارد سهم سرمايه گذاري 
تامين اجتماعي در قيمت ۸۶۰ تومان به ازاي هر سهم 
در روز جاري شاهد جذب نقدينگي ۶ هزار و۸۸۰ ميليارد 

توماني در بازار سرمايه باشيم. 
اي��ن ام��ر حكاي��ت از آن دارد ك��ه ب��ا احتس��اب 
به��اي ي��اد ش��ده در اولي��ن روز عرض��ه ارزش 
 ش��ركت ب��ه ۶۸ ه��زار و ۸۰۰ ميليارد تومان برس��د.

با توجه به آنچه كه طي روزهاي گذشته از طرف مقامات 
مهم كشور نظير رييس جمهور و وزير امور اقتصاد و دارايي 
مطرح شده، انتظار مي رود كه قطار عرضه هاي اوليه در 
سال جاري با سرعت بيشتري نسبت به سال هاي قبل به 
مسير خود ادامه دهد و شاهد عرضه شركت هاي بيشتري 
به خصوص از زير مجموعه هاي سرمايه گذاري تامين 

اجتماعي باشيم.
در همين راستا، يك تحليلگر بازار سرمايه با اشاره به نقش 
بازار سرمايه در اقتصاد كشور و واگذاري سهام بنگاه هاي 
دولتي و ش��ركت هاي بزرگي مانن��د تاصيكو، تاپيكو، 
»شستا« و... گفت: اين عرضه ها مي تواند نقدينگي زيادي 
را به خود جذب كرده و بخشي از عطش سرمايه گذاران 

را پاسخ دهد.
امير تقي خان تجريش��ي در گفت وگو با ايسنا، با بيان 
اينكه خوشبختانه طي يك سال اخير اكثريت مديران و 
همينطور آحاد مردم به اهميت و نقش بازار سرمايه در 
اقتصاد كش��ور پي برده اند، اظهار كرد: اقبالي كه امروز 
نسبت به بورس وجود دارد ناشي از درك مزايا و وسعت 
عملي است كه بازار براي تمامي اقشار جامعه و بخش هاي 

اقتصادي كشور فراهم مي آورد.  وي ادامه داد: اين بازار 
ازسويي توانسته نزديك به ۱3 ميليون كد سهامداري 
را به عنوان سرمايه گذار به خود جذب كند و همچنين 
هزاران ميليار تومان سرمايه و نقدينگي براي بخش هاي 
دولتي، عمومي و خصوصي از طريق روش هاي متنوع 

تأمين مالي فراهم آورده است.
اين تحليلگر بازار س��رمايه با تاكيد ب��ر اينكه آنچه كه 
بر اهميت نقش بازار س��رمايه افزوده بحث شفافيت و 
قانونمندي بازار است، گفت: اين موضوع اين اجازه را به 
سرمايه گذاران، شركت ها، نهادها و حتي دولت مي دهد 
كه در چارچوب قوانين، آيين نامه ها و دستورالعمل ها در 
فضايي تخصصي و به روز با امكاناتي منحصر بفرد فعاليت 

كرده و نيازهاي خودرا مرتفع كنند.

    اجراي اصل ٤٤   در بازار سرمايه
تجريش��ي در ادامه با بيان اينكه طي س��ال هاي اخير 
همواره يكي از موضوعات مورد بحث، عرضه شركت هاي 
دولتي بر اس��اس اص��ل ۴۴ قانون اساس��ي به منظور 
كاهش تصدي گري دولتي بوده اس��ت، عنوان كرد: در 
اين خصوص هم روش هاي مختلفي مانند عرضه هاي 
سازمان خصوصي سازي يا بحث سهام عدالت استفاده 

شده بود كه بعضا با مشكلات و تبعاتي روبرو بوده اند. 
وي ادامه داد: اما آنچه كه آزمون شد و نتايج خوبي را هم 

در بسياري از بنگاه ها به ارمغان آورد بحث عرضه بخشي 
از سهام بنگاه هاي دولتي در بازار سرمايه بود كه از طريق 
مكانيزم عرضه اوليه صورت پذيرفته است و نمونه هايي 
چون تاصيكو، تاپيكو، تيپيكو و... را مي توان از موارد موفق 
اين عرضه ها دانست.  اين تحليلگر بازار سرمايه با اشاره 
به معاملات س��هام عدالت در بورس اظه��ار كرد: امروز 
هم بحث هايي جدي راجع به معاملات س��هام عدالت 
دربورس و يا واگذاري سهام بنگاه هاي دولتي از طريق 
صندوق هاي قابل معامله ش��نيده مي شود كه حركتي 
روبه جلو و اتفاق مباركي براي اقتصاد كشور محسوب 
مي شود. از س��وي ديگر در روزهاي اخير شاهد عرضه 
سرمايه گذاري صبا تأمين بوديم كه به جمع شركت هاي 
زير مجموعه »شستا« كه در بورس عرضه شده اند اضافه 
شد و با توجه به وجود نقدينگي زيادي كه به خصوص 
متعلق به حقيقي ها است، مورد استقبال بسياري خوبي 

قرار گرفت. 

    شفافيت عملكرد مجموعه هاي دولتي
تجريشي با اشاره به عرضه سهام »شستا« در روز آينده 
گفت: ميتوان گفت اين عرضه كه بزرگ ترين عرضه تاريخ 
بورس است مي تواند نقدينگي زيادي را به خود جذب 
كرده و بخشي از عطش سرمايه گذاران را پاسخ دهد كه 
البته اميدواريم با توجه اندازه اين هلدينگ بخشي از اين 

نقدينگي به عنوان پول جديد )Fresh Money( وارد 
ش��ود تا رونق تازه اي در بازار ايجاد شود. همچنين اين 
رويداد مي تواندبه عنوان نش��انه اي واضح از عزم دولت 
براي ورود به عصر جديد خصوصي سازي باشد كه علاوه 
بر حركت در مس��ير اصل ۴۴ قانون اساسي، شفافيت 
عملكرد مجموعه هاي بزرگ دولتي را از طريق سازوكار 
بورس به ارمغان مي آورد و موجب دلگرمي، اعتماد سازي 

و مشاركت بيشتر مردم در چنين بنگاه هايي مي شود. 
وي با تاكيد بر اينكه اقتصاد كشور امروز علاوه بر تحريم ها 
از خلق و افزاي��ش نقدينگي رنج مي ب��رد، اظهار كرد: 
بنابراين بايد توجه ويژه اي نسبت به بورس داشته باشد و 
همگام با استقبال سرمايه گذاران، كمك به افزايش عمق 
و ارزش پايه بازار از طريق تسريع در عرضه شركت هاي 
جديد كند تا بتواند علاوه بر كنترل نقدينگي، بازار را نيز 
متعادل سازد و اكنون فرصت بسيار مناسبي است كه 
بنگاه هاي بزرگ دولتي در اين مسير كه مسير شفافيت 

و حرفه اي گري است قدم گذارند. 
اين تحليلگر بازار سرمايه افزود: اكنون باتوجه به شرايط 
حاك��م بر بورس و اتف��اق نظر همه دس��ت اندركاران و 
س��رمايه گذاران بر تقويت بنيان هاي بازار و نيز نياز به 
تأمين نقدينگي بخش دولت، در حقيقت بهترين زمان 
براي ادامه زنجيره عرضه ها در بازار است و اميدواريم كه 

اين زنجيره قطع نشود.
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افزايش۱۴00درصدي فروش 
دليل اختلال سامانه معاملات

مديرعامل مديريت فناوري بورس تهران با اعلام 
دليل اختلال س��امانه معاملات از افزايش ۱۴۰۰ 
درصدي فروش سهام شركت هاي جديد در يك 
هفته و احتمال زياد تغيير رويه در داد و ستد اين 
گروه خبر داد. به گزارش سنا، روح الله دهقان درباره 
اختلال س��امانه معاملات بازار س��هام كه موجب 
بروز مش��كلاتي در داد و ستدها ش��ده به بورس 
پرس گفت: اين مش��كل و اختلال كه محدود به 
سهام شركت هاي بورسي است، ناشي از افزايش 
فشار فروش در دو نماد سرمايه گذاري كشاورزي 
كوثر و تامين س��رمايه بانك ملت ب��وده و در حال 
برطرف ش��دن اس��ت. وي ادامه داد: واقعيت اين 
اس��ت كه به دليل محدوديت در تخصيص سهام 
عرضه اوليه و افزايش تعداد متقاضيان شركت هاي 
جديد، هنگام فروش سهام اين گروه كه با افزايش 
۱۴۰۰درصدي در يك هفته از ۲۰ هزار فروش به 
3۰۰هزار فروش رسيده، سامانه معاملات بار بسيار 
زيادي را متحمل مي شود و زمينه اختلال يكي از 
دو سامانه جداي بورس يا فرابورس را فراهم مي كند. 
اين مقام مس��وول در برابر اين س��وال كه با توجه 
به عرضه اوليه ۸ ميليارد س��هم شستا در فردا، آيا 
مشكلي در سامانه معاملات رخ نخواهد داد و اينكه 
چه تمهيد و برنامه اي براي حل مش��كلات ناشي 
از فشار فروش سهام ش��ركت هاي تازه وارد وجود 
دارد به بورس پرس توضيح داد: سامانه معاملات 
عرضه هاي اوليه از دو س��امانه ب��ورس و فرابورس 
جدا بوده و مشكلي براي فردا نيست. دهقان افزود: 
براي حل اختلال ناشي از فشار فروش شركت هاي 
جديد هم به مديران بورس و فرابورس پيش��نهاد 
داده ش��ده معاملات س��هام اين گروه بعد از اتمام 
زمان معام��لات و بين 3۰: ۱۲ت��ا 3۰: ۱3 دقيقه 
باش��د تا از بار زياد ناشي از فشار فروش سنگين بر 
سامانه جلوگيري ش��ود. اين اقدام دربرخي موارد 
رخ داده اما درخواست ش��ده به صورت يك رويه 
مشخص باش��د . به گفته وي، پيشنهاد مديريت 
فناوري بورس تهران مبني بر انجام معاملات سهام 
شركت هاي تازه وارد در فرصت يك ساعته و بعد از 
پايان معاملات با احتمال زياد مورد موافقت مديران 
بورس و فرابورس قرار مي گيرد و به زودي و شايد از 

هفته آينده اجرايي شود.

بازارهاي آسيايي 
جاني دوباره گرفتند

بازارهاي آس��يايي در روز س��ه ش��نبه ب��ه روند 
افزايشي نسبي خود ادامه دادند در حالي كه آمار 
تجاري چين نس��بت به آنچه پيش بيني مي شد، 
اميدواركننده تر بود. در حالي كه برخي از كشورها، 
فعاليت ه��اي اقتصادي خود را از س��رگرفته اند و 
برخي از محدوديت هاي ناشي از ويروس كرونا را 
لغو كرده اند، خبرهايي حاكي از رشد آمار تجاري 
چين به گوش مي رسد كه موجب رشد بازارها شده 
است. تحليلگران معتقدند ريسك هاي اقتصادي كه 
از بابت پاندميك شدن ويروس كرونا ايجاد شده بود 
در حال برطرف شدن است و بسته هاي حمايتي و 
سياست هاي پولي و مالي كشورها در اين ميان نقش 
مهمي را ايفا كرده اند. در اين بين، آمارها حاكي از 
اين است كه ميزان صادرات چين در مقايسه با سال 
گذشته در ماه مارس تنها با كاهش ۶.۶ درصدي 
همراه بوده اس��ت در حالي كه كارشناسان انتظار 
كاهش ۱۴ درصدي را داشتند. در اين ميان ميزان 
واردات اين كش��ور با تعديل ۰.9 درصدي رو به رو 
شد در حالي كه كارشناسان در پيش بيني ها انتظار 
افت 9.5 درصدي داشتند. به اين ترتيب، در بازارها 
شاخص CSI چين با رشد ۰.9 درصدي همراه شد و 
شاخص اس اندپي استراليا نيز ۱.۱ درصد رشد كرد 
در حالي كه نيكي ژاپن ۲.۲ درصد افزايش را به خود 
اختصاص داد. شاخص هنگ سنگ هنگ كنگ نيز 
با رشد ۰.۶ درصدي معاملات را ادامه داد و شاخص 
آسيا پاسفيك به غير از ژاپن يك درصد مثبت شد. 
اما در بازارهاي كالايي، بازگش��ت اقتصاد چين به 
مدار توليد و عبور از كرونا همزمان با كاهش فعاليت 
معادن عمده دنيا در اس��تراليا و ش��يلي از عوامل 
تحريك كاموديتي ها به خصوص فلز مس در بازار 
است. بر اساس اين گزارش، پرو ديروز معدن آنتامينا 
كه يكي از بزرگ ترين معادن روي و مس دنيا است 
را تعطيل كرده است و معدن بزرگ ديگر مس به 
نام لاس بامباس متعلق به گروه MMG نيز عدم 
توانايي خود براي ادامه كار را بيان و اعلام داشته كه 
به دليل تمديد محدوديت هاي كرونا تا ۲۶ آوريل 
در پرو، قادر به توليد عادي و تحويل كنسانتره به 

مشتريان نيست .

8 ميليارد سهم »شستا« 
دارايي مردم شد

به گزارش تسنيم، تعداد ۸ ميليارد سهم شركت 
سرمايه گذاري تامين اجتماعي، در روز جاري به 
عنوان دومين عرضه اوليه امسال بازار سرمايه، با 
نماد معاملاتي»شستا« در بورس تهران عرضه 
مي شود. اين ميزان س��هام در محدوده قيمتي 
۸5۰ تا ۸۶۰تومان براي هر سهم و با سهميه ۱۰ 
هزار سهمي براي هر كد حقيقي و حقوقي عرضه 
خواهد ش��د. همچنين مدير اين عرضه شركت 
كارگ��زاري صبا تامين، متعهد عرضه س��ازمان 
تامين اجتماعي و متعهدين خريد نيز شركت هاي 
تامين سرمايه امين و سرمايه گذاري صبا تامين 
به ميزان 5۰ درصد سهام قابل عرضه مي باشند. 
اين گزارش مي افزايد: از ابتداي امس��ال تا كنون 
تعداد يك ميليارد و 5۰۰ ميليون سهم شركت 
سرمايه گذاري صبا تامين در روز ۲۰ فروردين با 
نماد معاملاتي »صبا« در فرابورس ايران عرضه و 
با مش��اركت يك ميليون و 93۰ هزار و ۸3۸ كد 
معاملاتي، هر سهم اين ش��ركت ۱۲۰۰ تومان 

كشف قيمت شده است.

آمارها از افزايش بي سابقه ثبت نام كنندگان در سامانه 
جامع اطلاعات مش��تريان )س��جام( خبر مي دهد؛ 
به طوري كه تعداد ثبت نام كنندگان در اين سامانه 
۱۸ برابر نسبت به مدت مش��ابه سال قبل افزايش 
يافته است. به گزارش سنا، در ۲5 روز نخست امسال 
تعداد ۶5۱ هزار و 959 نفر در سامانه سجام ثبت نام 
كردند تا تعداد كل ثبت نام كنندگان در اين سامانه 
از مرز ۴ ميليون و 3۰۰ هزار نفر عبور كند. بر اساس 
آمارهاي شركت سپرده گذاري مركزي، روز دوشنبه 
۲5 فروردين ماه، ۱۰۰ هزار و 339 نفر در س��امانه 
سجام ثبت نام كردند تا ركورد ثبت نام در يك روز در 
اين سامانه شكسته شود كه اين امر نشان از افزايش 
بي سابقه ثبت نام كنندگان در س��امانه سجام دارد. 
خوشبختانه زيرساخت هاي شركت سپرده گذاري 
مركزي براي صدور كد كاملا تجهيز ش��ده اس��ت؛ 
اما برخي مش��كلات در اي��ن باره ناش��ي از كندي 
اينترنت كش��ور، افزايش حجم تقاضاها، تاخير در 
پاسخ به استعلام ها از سوي مراجع ذيصلاح، افزايش 
بي سابقه تماس ها با مركز تماس سجام است و اين 
امر باعث شده گاهي اوقات صدور كد و پاسخگويي به 

سهامداران با تاخير انجام شود. شركت سپرده گذاري 
مركزي اعلام كرد: س��جام به عنوان دروازه ورودي 
به بازار سرمايه، پذيراي س��هامداران جديد است و 
كاركنان اين ش��ركت با تمام ت��وان و ظرفيت خود 
در حال دريافت و راس��تي آزمايي اطلاعات و صدور 
كد هس��تند. سجام يك س��امانه زير ساختي براي 
شناسايي مشتريان جهت ورود به باشگاه بزرگ بازار 
سرمايه ايران اس��ت كه تمام فعالان اين بازار اعم از 
سرمايه گذاران، مش��تريان و مديران نهادها در اين 
سامانه، فقط يك بار براي هميشه اطلاعات خود را در 
آن ثبت خواهند كرد و پس از احراز هويت حضوري 
قادر به دريافت خدمات مبتني ب��ر داده هاي تاييد 
ش��ده خواهند بود. بر اس��اس اين گزارش، از طريق 
اين سامانه اطلاعات هويتي، شماره حساب، شماره 
موبايل، آدرس الكترونيكي و اقامت دايمي فرد ثبت 
مي شود و از آن به بعد هيچ نهاد مالي نيازي به دريافت 
مجدد اطلاعات آن س��هامدار را ندارد. براساس اين 
 گزارش، س��هامداران مي توانند با مراجعه به سايت

 www.sejam.ir ثبت ن��ام خ��ود را ب��ه صورت 
الكترونيكي انجام دهند.

ركورد ثبت نام روزانه در سجام شكسته شد
گروه بورس| 

رشد كم رمق شاخص كل بورس تهران در روز سه شنبه 
نيز تداوم يافت و به موجب آن نماگر اصلي بازار سهام 
موفق به رش��دي بيش از هزار و 9۴۸ واحد نشد. در 
اين روز افزايش ۰.3 درصدي ش��اخص كل كه بيش 
از هر چي��ز تحت تاثير افزايش قيم��ت در نمادهاي 
»فارس«، »همراه« و »كگل« رقم خورد موجب شد 
تا اين نماگر به سطح ۶۲۶ هزار و 7۴۴ واحد برسد. بر 
اس��اس آمارهاي معاملاتي، ديروزاكثر شاخص هاي 
بورس با رش��د مواجه ش��دند به طوري كه شاخص  
قيمت »وزني - ارزشي« با 5۱۸ واحد افزايش معادل 
۰.3۱ درصد به ۱۶۶ هزار و 939 واحد، شاخص كل 
»هم وزن« با )5۲۸( واحد افت معادل )۰.۲۴( درصد 
به ۲۱9 هزار و 75۶ واحد، شاخص قيمت »هم وزن« 
با )35۱( واحد افت معادل )۰.۲۴( درصد به ۱۴5 هزار 
و 7۴۸ واحد، شاخص آزاد ش��ناور با )3۰۰5( واحد 
افت معادل )۰.3۸( درصد به 795 هزار و ۲۴3 واحد، 
شاخص بازار اول با )۱۰۰5( واحد افت معادل )۰.۲3( 
درصد به ۴39 هزار و 3۰۶ واحد و شاخص بازار دوم با 
۱۴7۱3 واحد رشد معادل ۱.۱۱ درصد، به يك هزار 

و 3۴5 واحد رسيد. از سويي ديگر روز گذشته ۶ نماد 
» فارس با ۲935 واحد، همراه با 7۱7 واحد، كگل با 
۶57 واحد، اخابر با 53۸ واحد، كچاد با 5۰۴ واحد و 
تاپيكو با ۴۲۶واحد« رشد، بيشترين تاثير مثبت را بر 

شاخص كل بورس بر جاي گذاشتند.
بر اس��اس آنچه كه در بورس تهران به ثبت رس��يده 
است، روز گذشته شاخص هاي صنايع تالار شيشه اي 
نيز با رشد مواجه شدند به طوري كه شاخص صنايع 
»راديويي با ۲۴۱ واحد صعود معادل ۴.۶3 درصد به 
5 هزار و ۴۴3 واحد، محصولات چرمي با 7۴۰ واحد 
افزايش مع��ادل ۴.۲7 درصد به ۱۸ هزار و 97 واحد، 
ساير معادن 7937 واحد رشد معادل ۲.۸9 درصد به 
۲۸3 هزار و ۲3 واحد، تامي��ن آب، برق و گاز با )3۸( 
واحد افت مع��ادل )3.۱9( درصد به يك هزار و ۱7۱ 
واحد، مواد دارويي ب��ا )۲7۲۸( واحد كاهش معادل 
)3.۲۸( درصد به ۸۰ هزار و 55۶ واحد، فرآورده نفتي 
با )55۶7۱( واحد افت معادل )3.۲9( درصد به يك 
هزار و ۶37 واحد، ذغال سنگ با )9۸9( واحد كاهش 
معادل )3.9۴( درصد به ۲۴ هزار و ۱۶۲ واحد« رسيد.

در عين حال نگاهي به آمارهاي معاملاتي روز گذشته 

بازار سهام حكايت از آن دارد كه قيمت سهام نمادهاي 
»ولغدر، فاذر، ف��ارس، مرقام، همراه، كفرا و واعتبار« 
بيش��ترين افزايش قيمت و نماده��اي »فلوله، دارو، 
كلوند، شبريز، وليز، ش��لعاب و ثمسكن« بيشترين 
كاهش قيمت را در بازار سهام رقم زدند و در تابلوهاي 
بورس به ثبت رسيدند. به اين ترتيب، در پايان داد و 
س��تدهاي ديروز بورس، در يك ميليون و ۱۱۶ هزار 
نوبت معاملاتي، 5 ميليارد و 55۰ ميليون برگه اوراق 
بهادار ب��ه ارزش 5۲ هزار و ۴۶۰ ميلي��ارد تومان در 

بورس معامله شد.
در فرابورس نيز كليت معاملات تا حد زياد به بورس 
تهران شباهت داشت، با اين حال معاملات اين بازار به 
رشد شاخص اصلي اين بازار منتهي نشد. بر اين اساس 
در پايان معاملات روز گذشته شاخص كل ۴5 واحد 
افت كرد و به رقم 7 هزار و 997 واحد رسيد. ارزش بازار 
اول و دوم فرابورس ايران به بيش از 5۰3 هزار ميليارد 
تومان بالغ شد. روز سه شنبه معامله گران در فرابورس 
ايران بيش از دو و نيم ميليارد سهام حق تقدم اوراق 
مالي در قالب 7۸7 هزار فقره معامله و به ارزش 3۴۱۴ 

ميليارد تومان داد و ستد كردند.

شاخص كل 0.3 درصد رشد كرد

ي�ك كارش�ناس اقتصادي ب�ا بي�ان اينكه 
انگيزه واگذاري س�هام ام�وال دولتي صرفا 
خصوصي سازي نيس�ت بلكه تامين درآمد 
ب�راي دولت ه�م  هس�ت، معتقد اس�ت: تا 
زماني كه زيرس�اخت هاي لازم براي حركت 
خصوصي س�ازي ب�ه س�مت تحق�ق منافع 
اجتماع�ي فراهم نش�ود، واگذاري ها نتيجه 
مطلوبي دربر نخواهند داش�ت. ب�ه گزارش 
ايسنا، رييس جمهور در نخستين جلسه هيات 
دولت در س�ال جديد، بر اينكه دستگاه هاي 
دولتي بايد سهام خود را در بورس عرضه كنند 
تاكيد كرد و گفت كه پارس�ال شرايط بسيار 
خوبي در بورس داشتيم و ان شاءالله امسال هم 
شرايط خوبي در بورس خواهيم داشت؛ رونق 
بورس به اين است كه همه دستگاه هاي دولتي 
سهام و اموال خود را در بورس عرضه كنند؛ لذا 
امس�ال براي حركت در توليد نيازمنديم كه 
اين سهام را به بازار بورس يا فرابورس عرضه 
كنيم و بتوانيم تحول بزرگ را شاهد باشيم. 
همچنين اس�تفاده از فرصت بازار سرمايه، 
در واگذاري ش�ركت ها و دارايي هاي دولت و 
همچنين فروش اموال مازاد بانك ها، با توجه 

به استقبال مردم از اين بازار يكي از نكاتي بود 
كه از سوي رييس جمهور در تماس تلفني كه 
با وزير امور اقتصادي و دارايي داش�ت، مورد 

تاكيد قرار گرفت.

    عرضه سهم دولت
 در ۹ شركت دولتي در بورس

پس از آن فرهاد دژپسند وزير امور اقتصادي و دارايي، 
اعلام كرد كه در آينده نزديك، س��هام دولت در تعداد 
9 ش��ركت دولتي در رس��ته هاي انرژي )پالايشگاه و 
پتروشيمي(، مالي )بانك ها و بيمه ها( و صنايع فلزي 
و معدن��ي در بورس عرضه خواهند ش��د. طبق گفته 
وي در اين مرحله از واگذاري، تصميم بر اين است كه 
به ص��ورت فراگير اين س��هام ها را عرضه كنيم تا همه 
مردم با اعمال تخفيف هايي )در مرحله اول و فقط براي 
يك بار( در دو گروه ۲۰ و ۲5 درصدي با سقف خريد دو 
ميليون تومان به ازاي هر نفر بتوانند سهام عرضه شده 

را خريداري كنند.

    درآمدزايي ۳0 هزار ميلياردتوماني 
از عرضه سهام شركت هاي دولتي

دژپس��ند در پاس��خ به اينكه چه مقدار درآمدزايي از 

واگذاري شركت هاي دولتي خواهيم داشت، اينگونه 
توضيح داده كه ه��دف عمده در اي��ن زمينه، انتقال 
مالكي��ت و مردمي كردن اقتصاد اس��ت كه برآوردها 
نشان دهنده اين است كه از اين طريق حدود 3۰ هزار 

ميليارد تومان براي بودجه تامين مالي داشته باشيم.

    ۱۵ ارديبهشت؛ اولين فراخوان براي واگذاري
طبق اعلام وزير اقتص��اد، دوره فراخوان تا عرضه ۱۰ 
روز اس��ت و گروه گروه اين اتفاق رخ مي دهد و تلاش  
بر اين است كه ۱5 ارديبهشت اولين فراخوان واگذاري 
شركت هاي دولتي باشد. همچنين مرحله دوم عرضه 
شركت هايي هستند كه بورسي نيستند و وارد بورس 
مي ش��وند. وي درمورد تاثير واگذاري ش��ركت هاي 
دولتي بر بورس نيز معتقد است كه اين امر عمق بازار 
بورس را افزايش مي دهد و شاخص بازار سرمايه صرفا 
منعكس كننده تحولات بازار نيس��ت، بلكه تحولات 

اقتصاد كشور نيز بر آن اثر دارد.

    تاكيد مجدد رييس جمهور
اين مباحث درحالي مطرح شده كه رييس جمهور دو 
مرتبه روز گذشته، در گفت وگويي با وزير امور اقتصادي 
و دارايي، دس��تور داد كه هر چه سريع تر طبق مصوبه 

اخير دولت، سازوكار عرضه س��هام بنگاه هايي كه در 
اختيار دول��ت، نهادهاي عمومي و نيروهاي مس��لح 
هستند را در بورس فراهم كند. در اين زمينه، كامران 
ندري كارش��ناس اقتصادي، اظهار ك��رد: اكنون كه 
شاخص بورس در وضعيت مناسبي قرار دارد و سهام 
اين ش��ركت هاي دولتي به طور قابل ملاحظه اي بالا 
رفته است، زمان مناسبي براي عرضه سهام شركت هاي 
دولتي است. دولت نبايد بنگاه داري كند و دخالت دولت 
در امور بنگاها به ضرر آنها تمام مي شود. همچنين بايد 
نهادهاي كنترلي كه بر بنگاه ها و بازارها نظارت مي كنند، 
وجود داشته باشند. اگر با اين واگذاري ها تصدي گري 
دولتي كاهش پيدا كند، امر درس��تي اس��ت؛ اما بايد 
زيرس��اخت هاي لازم براي كنترل و نظارت بر بازارها 
وجود داشته باشد.  وي ادامه داد: اگر بازاري انحصاري 
باشد، ش��ايد مالكيت و مديريت دولتي را به مالكيت 
خصوصي ترجيح بدهيم چون دولت منافع عمومي را 
درنظر مي گيرد اما بخش خصوصي بدون توجه به منافع 
عمومي تنها منافع خ��ود را درنظر مي گيرد بنابراين، 
بخش خصوصي زماني مي تواند در اقتصاد فعاليت كند 
كه ساختار بازارها رقابتي باشد و انگيزه هاي خصوصي 

در راستاي منافع اجتماعي قرار داشته باشد.

    خصوصي س�ازي باي�د منفع�ت اجتماعي 
داشته باشد

اين كارشناس اقتصادي با بيان اينكه خصوصي سازي در 

اقتصاد قابل قبول است كه با ايجاد زيرساخت ها مطمئن 
شويد كه انگيزه هاي خصوصي سازي در راستاي منافع 
اجتماعي قرار داشته باشد، گفت: اكنون مساله دولت 
خصوصي سازي نيست، بلكه كسري بودجه است كه 
واگذاري سهام شركت هاي دولتي راهي براي جبران 

كسري بودجه دولت است.  
در ادام��ه اي��ن اقتص��اددان توضيح داد: دس��تورات 
تسريع كننده در اين زمينه، الزامي براي مديران است تا 
زودتر اين سهام ها را واگذار كنند. عملكرد مديران دولتي 
در واگذاري سهام شركت هاي تابعه خود مناسب نبوده 
و شايد اين دستورات تكليفي براي مديران دولتي باشد 

تا سهام خود را هر چه سريع تر عرضه كنند. 

    تامين درآمد براي دولت
 با عرضه سهام اموال دولتي

وي در پايان سخنانش با تاكيد براينكه اگر فروش سهام 
اموال دولتي براي خصوصي سازي صورت گرفته، بايد 
زيرساخت هاي لازم در اين زمينه براي حركت كردن 
در جهت منافع اجتماعي فراهم شود، تصريح كرد: اگر 
اين زيرساخت ها وجود نداشته باشد، خصوصي سازي 

به نتيجه مطلوب نمي رسد. 
در شرايط فعلي، انگيزه واگذاري صرفا خصوصي سازي 
نيس��ت بلكه تامين درآمد براي دولت است تا بتواند 
هزينه هاي خود را پوش��ش ده��د و راهي براي تامين 

كسري بودجه باشد. 

خصوصي سازي يا درآمدزايي



ايرانشهر 5 راه  و شهرسازي

پيشنهاد پرداخت تسهيلات 12 ميليون توماني به رانندگان به دولت ارايه شد

شرط كارآمدي وام به حمل و نقل جاده اي
مجيد اعزازي|

آنگونه كه ش�هرام آدم نژاد، معاون وزير راه و 
شهرسازي خبر داده، اين وزارتخانه پيشنهاد 
پرداخت وام ۱۲ ميليون توماني براي رانندگان 
جاده اي را ب�ه دولت ارايه كرده اس�ت. البته 
اين رويكرد حمايتي مح�دود به حمل و نقل 
جاده اي نيس�ت و ب�ه گفته آدم ن  ژاد، بس�ته 
حمايتي مورد نظر وزارت راه و شهرسازي از 
شقوق حمل و نقل در مجموع ۷۸۰۰ ميليارد 
تومان تسهيلات اس�ت. اگر چه جزييات وام 
۱۲ ميليون توماني به رانن�دگان هنوز اعلام 
نشده، اما برخي نگراني ها از بالا بودن نرخ بهره 
احتمالي اين تسهيلات در ميان فعالان صنعت 
حمل و نقل جاده اي وجود دارد. سيده فاطمه 
مقيمي، عضو هيات رييس�ه ات�اق بازرگاني 
تهران و فعال اقتصادي در بخش حمل و نقل 
بين المللي در گفت وگو با »تعادل« مي گويد: در 
صورتي كه نرخ بهره درنظر گرفته شده براي 
اين تسهيلات همانند وام يك ميليون توماني 
به يارانه بگيران،  ۱۲ درصد يا بيش�تر باشد، 
گ�ره اي از كار رانندگان جاده اي باز نمي كند. 
ام�ا در صورتي كه ش�رايط ب�از پرداخت وام 
مورد نظر از جمله نرخ بهره و دوره بازپرداخت 
آن مناسب باشد، اثري مثبت اما اندك روي 
اقتصاد حمل و نقل خواهد گذاشت و كمكي 

اندك به رانندگان به شمار خواهد رفت.

به گزارش تسنيم، شهرام آدم نژاد با اشاره به اينكه شيوع 
ويروس كرونا و محدوديت هاي ناش��ي از آن در حوزه 
حمل و نقل، اظهار كرد: اين محدوديت ها منجر به ايجاد 
خساراتي به فعالان حمل و نقلي در حوزه هاي هوايي، 

جاده اي، ريلي و دريايي شده است.
وي با بيان اينكه بررس��ي هاي كارشناسان شركت ها 
و س��ازمان هاي زير مجموعه وزارت راه و شهرس��ازي 
نشان از ضرر و زيان گسترده مجموعه حمل و نقلي در 
حوزه هاي مختلف دارد، ادامه داد: 2 بسته حمايتي براي 
صنعت حمل ونقل تهيه شده است؛ اولين بسته مربوط 
به حمل و نقل جاده اي و رانندگان است كه از دولت مبلغ 
12ميليون تومان تسهيلات براي كمك به رانندگان 

اين حوزه درخواست شده است. بسته دوم نيز شامل 
ديگر حوزه هاي حمل و نقلي مي ش��ود كه در مجموع 
درخواس��ت مبلغ 7800 ميليارد تومان تسهيلات را 
ارئه كرده ايم، اميدواريم موفق به اخذ اين مبالغ ش��ده 
و آن را با شاخص هاي عادلانه بين حوزه هاي مختلف 
تقسيم كنيم. وي با بيان اينكه اين كار با هدف برقراري و 
حفظ فعاليت شغل هاي زيرمجموعه حوزه حمل و نقلي 
انجام گرفت، گفت: اميد است تسهيلات مورد نظر بتواند 
بخشي از ضرر و زيان مجموعه هاي فعال در حوزه هاي 
مختلف حمل و نقلي را پوشش دهد و آن را جبران كند.

يكي از اولويت هاي وزير راه و شهرسازي پيگيري اين 
موضوع بود و در جلسات گوناگون آن را مطرح كردند 

كه اميدواريم به زودي عملي شود.

     كارآمدي وام 12 ميليون توماني چقدر است؟
در رابطه با بسته حمايتي اول دولت براي پرداخت 12 
ميليون تومان تس��هيلات به رانندگان، سيده فاطمه 
مقيمي، عضو هيات رييسه اتاق بازرگاني تهران اظهار 
مي كند: جزييات نحوه اعطاي اين وام مهم اس��ت و تا 
زماني كه اين جزييات از جمله اينكه آيا به حمل و نقل 
جاده اي داخلي اعطا مي شود يا حمل و نقل بين المللي 
را نيز شامل مي شود؟ معيار و ملاك اعطاي آن چيست؟ 
آيا اعطاي اين تسهيلات بر اساس بارنامه يا با دفترچه 
كار يا كارت سازمان راهداري صورت مي گيرد؟ آيا اين 

وام به كاميون تعلق مي گيرد يا به راننده؟ 
مقيمي در پاس��خ به اينكه در اظهارات منتش��ر شده 
از س��وي معاون وزير راه بر اعطاي وام به »رانندگان« 

تصريح شده اس��ت، مي گويد: از آنجا كه راننده الزاما 
مالك كاميون نيست و گاهي اوقات مالكيت متعلق به 
فرد ديگري است،  ممكن است امروز راننده كار كند و 
فردا كار نكند. از اين رو،  اعطاي وام به رانندگان زمينه ساز 

مشكلات مي شود.
اين فعال اقتصادي در بخش حمل و نقل بين المللي با 
بيان اينكه اعطاي تسهيلات در شرايط كنوني كشور 
فش��ار مالي روي دولت ايجاد مي كند، تاكيد مي كند: 
در صورتي اعطاي مبلغ 12 ميلي��ون تومان مي تواند 
كمك كننده باشد كه نرخ بهره مناسب داشته باشد و 

دوره بازپرداخت آن طولاني مدت باشد.
مقيمي مي افزايد: شايد بهترين حالت براي حمايت از 
حمل و نقل جاده اي در ش��رايط كنوني ، اعطاي نوعي 

تسهيلات براي پوشش هزينه تعميرات يا تجهيزات 
حمل و نقلي باش��د . در حال حاض��ر، تعويض روغن 
يك كاميون ح��دود 4 تا 5 ميليون تومان هزينه دارد. 
به همين علت، اگر تس��هيلات 12 ميليون توماني كه 
رقم اندكي هم هست، به انجام اينگونه تعميرات يا تهيه 
لاستيك اختصاص پيدا كند، و ش��رايط بازپرداخت 
مناسبي نيز داشته باشد، مي تواند تا حدي براي كمك 

به حمل و نقل جاده اي مفيد فايده باشد.

     ضرورت گشايش مرزها 
اين فعال اقتصادي در بخش حمل و نقل بين المللي در 
تشريح مشكلات ناشي از شيوع كرونا براي حمل و نقل 
بين المللي در دو ماهه گذشته مي گويد: كار ما وابسته به 
اقتصاد صادرات و واردات و ترانزيت كالا است. وقتي اكثر 
مرزهاي كشور - به غير از مرزهاي آبي - همه بسته است 
و صادرات و واردات كالا شكل نمي گيرد، ناوگان حمل و 

نقل جاده اي بين المللي زمين گير هستند.
وي با بيان اينكه ممكن حمل و نقل داخلي تا حدي فعال 
باشد، اظهار مي كند: اما قاعده اين است كه مرزها هم بايد 
باز شود و رايزني ها سياسي براي رفع اين محدوديت ها 
صورت گيرد. به هر حال كاميون ها مي توانند ضدعفوني 
بش��وند و رانندگان نيز مي توانند معاينه شده و كارت 
سلامت داشته باشند. در اين صورت، هم راننده و هم 
كاميون و هم بار آن مي تواند به راحتي و بدون مشكل از 

مرزها عبور كند و حمل و نقل بين المللي جريان يابد.
مقيمي مي افزايد: هيچ كسي نگفته است كه در ايران 
بيش از ديگر كش��ورها بيماري وج��ود دارد. در حال 
حاضر، اقتصاد دنيا و مس��اله حمل و نقل در آن دچار 
وقفه شده و شاهديم كه پروازها در همه كشورها با افت 
قابل توجهي مواجه ش��ده اند.  او با بيان اينكه پيش از 
بروز كرونا، مرزهاي غربي كشور به سمت اروپا فعاليت 
قابل توجهي داشتند اظهار مي كند: اما در حال حاضر، 
كاميون ها در پاركينگ ها ز مينگير شده اند. به طوري 
كه اگر باري هم براي صادرات وجود داشته باشد، راننده 
امكان رد شدن از مرز مشترك را ندارد. فكر مي كنم براي 
حل اين مشكل، حتما بايستي مراودات و پيگيري هاي 
سياسي صورت بگيرد تا گشايش مرزها براي راننده ها با 
تنظيم و تقويم كردن سلامت راننده و ضدعفوني بودن 

بار و كاميون صورت گيرد.
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نامه حناچي به جهانگيري 
درباره رانندگان تاكسي

ش��هردارتهران در نام��ه اي ب��ه مع��اون اول 
رييس جمهوري خواستار پرداخت بيمه بيكاري 
به رانندگان تاكس��ي تحت پوشش بيمه تامين 
اجتماعي شد. به گزارش تسنيم، پيروز حناچي 
ش��هردار تهران در نامه اي به اسحاق جهانگيري 
معاون اول رييس جمهوري خواس��تار پرداخت 
بيمه بيكاري به رانندگان تاكسي تحت پوشش 
بيم��ه تامين اجتماعي ش��د. در نام��ه حناچي 
خطاب به جهانگيري معاون اول رياست جمهور 
آمده است: با عنايت به تأكيد رياست جمهوري 
مبني بر لزوم حمايت از اقشار آسيب ديده ناشي 
از ش��يوع وي��روس كرونا و ل��زوم پرداخت بيمه 
بيكاري به مش��مولان تعريف شده در مصوبات 
دولت همان گونه كه مستحضر هستيد رانندگان 
فعال در حوزه حمل و نقل عمومي شهري كه در 
قالب بيمه رانندگان از خدمات تامين اجتماعي 
برخوردار هس��تند از جمله اقشاري هستند كه 
بيشترين آسيب را در اين بحران ديده اند، ليكن 
در مراجعه اين افراد به س��امانه تأمين اجتماعي 
جهت ثبت درخواس��ت دريافت بيمه بيكاري با 
اين پيغام مواجه مي ش��وند كه به علت پرداخت 
27 درصد س��هم بيمه و نداشتن كارفرما امكان 
پرداخت بيمه بيكاري براي ش��ما ميسر نيست 
كه اين موضوع سبب اعتراض رانندگان به دليل 
مشكلات مالي ناشي از محدوديت فعاليت آنها 
شده است. با توجه به شرايط حساس كنوني نظر 
مس��اعد دولت در حمايت همه جانبه از مشاغل 
آس��يب ديده به منظ��ور هم��كاري و همراهي 
هرچه بيش��تر رانندگان در اين ايام و در راستاي 
قطع زنجيره انتقال اين ويروس و كاهش فعاليت 
ناوگان عمومي، خواهشمند است دستور فرماييد 
ترتيبي اتخاذ گردد ك��ه كليه رانندگان فعال در 
حوزه حمل و نقل عمومي شهري نيز بتوانند در 
مدت زمان مشخص از بيمه بيكاري يا كمك هاي 

مشابه جايگزين برخوردار شوند.

تداوم بارش ها در كشور
تا شنبه آينده

سازمان هواشناس��ي از ادامه بارش  باران، برف و 
تگرگ و تشديد آن با ورود سامانه بارشي جديد 
به كشور تا شنبه هفته آينده خبر داد. به گزارش 
تسنيم، بر اساس تحليل جديدترين نقشه هاي 
همديدي و آينده نگري س��ازمان هواشناس��ي  
وضعي��ت بارش هاي ش��ديد و رگبار ك��ه از روز 
سه ش��نبه در برخي مناطق كشور آغاز شده اند، 
روز پنجشنبه 28 فروردين در شرق و مركز كشور 
نيز گسترش يافته و بر شدت بارش ها در اين روز 
افزوده مي شود. سازمان هواشناسي در پيش بيني 
جديد خود براي بار سوم زمان ورود سامانه بارشي 
به كش��ور را تغيير داده است. اين سازمان اين بار 
اواخر وقت پنجش��نبه را زمان ورود اين سامانه 
اعلام كرده كه با بارش باران، رعدوبرق و وزش باد 
در مناطق شمال غربي كشور مي شود. روز جمعه 
نيز بانفوذ بيشتر اين سامانه از شمال غرب و غرب 
به كشور ابتدا در اين مناطق و به تدريج اكثر مناطق 
نيمه شمالي كش��ور را تحت تأثير قرار مي دهد. 
شنبه هفته آينده گستره فعاليت آن در دامنه هاي 
جنوبي البرز، مركز، دامنه هاي زاگرس مركزي، 
شرق، شمال شرق و بخش هايي از جنوب شرق 
كشور مي شود. روزهاي چهارشنبه و پنجشنبه 
تنگه هرمز و بخش هايي از شرق خليج فارس مواج 

و توفاني خواهد بود.

لغو طرح ترافيك مسافران 
اتوبوس را كم  نكرد

مديرعامل ش��ركت واحد اتوبوس��راني تهران 
بابيان اينكه در 2 روز گذش��ته نسبت به اعزام 
اتوبوس هاي كمكي به ايس��تگاه هاي پر تقاضا 
اقدام كرده ايم، گفت: لغو طرح ترافيك مسافران 
اتوبوس را كم نكرده اس��ت. ب��ه گزارش فارس، 
محمود ترفع درباره وضعيت اتوبوس هاي تهران 
اظهار كرد: تم��ام تلاش خود را انجام داده ايم تا 
پروتكل هاي مربوط به رعايت نكات بهداشتي 
و دس��تورالعمل هاي مرتبط با فاصله گذاري در 
ناوگان اتوبوسراني اجرا ش��ود. وي افزود: البته 
اجراي هيچ پروتكل و دس��تورالعملي به اندازه 
توجه مسافران به موضوعات بهداشتي و رعايت 
فاصله ايمن در حفظ س��لامت خودشان موثر 
نيست. وي با اشاره به اينكه ظرفيت هر اتوبوس 
محدود و مش��خص اس��ت، در صورت��ي كه با 
رعايت فاصله گذاري، اين ظرفيت را محدودتر 
كرده ايم، اظهار كرد: طبيعي است اگر مظروف 
يك ظرف چن��د برابر گنجايش آن باش��د، آن 
ظرف س��رريز مي كند. ترفع با بي��ان اينكه در 
دو روز گذش��ته نس��بت به اعزام اتوبوس هاي 
كمكي به ايستگاه هاي پر تقاضا اقدام كرده ايم، 
تصريح كرد: به طور مشخص ايستگاه تقاطعي 
چهار راه حضرت وليعصر )عج( كه محل تلاقي 
خطوط يك و 7 ب��ي آر تي و خطوط ۳ و 4 مترو 
و از پر مس��افرترين ايستگاه هاي اتوبوس است 
را به ص��ورت ويژه م��ورد توجه ق��رار داده ايم. 
مديرعامل ش��ركت واحد اتوبوسراني تهران در 
پايان از ش��هروندان درخواست كرد در صورتي 
كه اتوبوس ش��لوغ بود، منتظر اتوبوس بمانند 
و ضمن رعايت فاصله ايمن، هنگام اس��تفاده از 
اتوبوس حتماً از ماس��ك و دس��تكش استفاده 
كنند. ترفع خاطرنشان كرد: با لغو طرح ترافيك 
نه تنها مسافران اتوبوس كم نشده بلكه در شرايط 
موجود كه از ه��ر ۳ كارمند دولتي در تهران، 2 
نفر در ش��هر تردد مي كنند، ادارات خصوصي و 
مراكز فروش اقلام ضروري باز هستند افزايش 

مسافران اتوبوس دور از انتظار نيست.

پيشنهاد استفاده اجباري از ماسك در مترو رد شد

وداع با فاصله گذاري اجتماعي در مترو؟
گروه راه و شهرسازي|

در ش�رايطي كه روز به روز تعداد مس�افران 
مت�رو افزاي�ش مي يابد و با گش�ايش برخي 
فعاليت هاي اقتصادي در 3۰ فروردين جاري 
تعداد مسافران مترو مرز بهداشتي 45۰ هزار 
نفر را رد خواهد كرد، ستاد كرونا درخواست 
اجباري شدن اس�تفاده از ماسك در مترو را 
تاييد نكرده است. با اين حال، برخي اعضاي 
شوراي شهر تهران در تلاش هستند تا ساعات 
بازگشايي ادارات و موسسات را شناور كنند 
تا شايد كمي از ازدحام جمعيت در حمل و نقل 

عمومي بكاهند.

زهرانژادبهرام، عضو هيات رييسه شوراي شهر تهران 
با اشاره به اينكه پيش��نهاد استفاده اجباري از ماسك 
توس��ط س��تاد مقابله با كرونا رد ش��ده است، گفت: 

فاصله گذاري اجتماعي در مترو امكان پذير نيست.
نژادبهرام در گفت وگو با فارس درباره توزيع ماس��ك 
در مترو اظهار كرد: شهرداري و شوراي شهر پيشنهاد 
اس��تفاده اجباري از ماسك در مترو جهت پيشگيري 
از كرونا را مطرح كرد ولي اين پيش��نهاد توسط ستاد 
مقابله با كرون��ا رد و پذيرفته نش��د. وي با بيان اينكه 
فاصله گذاري اجتماعي در مترو را تضمين نمي كنيم، 
افزود: اين طرح در مترو امكان پذير نيست براي همين 
بر استفاده اجباري از ماسك تاكيد داريم. عضو هيات 
رييسه شوراي شهر تهران در پاسخ به اينكه آيا شهرداري 
ماسك رايگان در اختيار مسافران مي گذارد؟ گفت: براي 
شهراداري اين موضوع هزينه زيادي دارد وامكان پذير 
نيست، ولي مسافراني كه بليت را تهيه مي كنند طبيعتا 
تامين هزينه ماس��ك هم برايشان امكان پذير است و 
توجه به اين مساله براي سلامتيشان و عدم شيوع كرونا 

حائز اهميت است.
نژاد بهرام گفت: ما معتقديم مترو محل نش��ر ويروس 
كرونا اس��ت و همچنان درخواس��ت داريم مترو بايد 
تعطيل شود. شرايط مترو با اتوبوس متفاوت است چرا 
كه اتوبوس در فضاي باز تردد مي كند ولي در مترو هوا 
داخل واگن جابه جا مي شود و انتشار ويروس در مترو 

براي مديريت شهري نگراني جدي ايجاد كرده است. 
وي افزود: اگر به ميزان گذشته استفاده از مترو صورت 
گيرد قاعده درستي نيس��ت و تلاش كادر درمان هم 
براي نابودي كرونا از بين مي رود. لذا تنها راه جلوگيري 
از ش��يوع كرونا در مترو تعطيلي آن اس��ت و ماس��ك 
درصورت��ي كه مترو تعطيل نش��ود، ابزار كمكي مهم 
محسوب مي شود.  عضو هيات رييسه شوراي شهر تهران 
اظهار كرد: مديريت شهري آمادگي دارد درصورتي كه 
ستاد كرونا استفاده از ماسك را در مترو اجباري كند، 

طرح را اجرايي سازد.

    درخواست شناور شدن ساعات ادارات
علي اعطا، سخنگوي ش��وراي شهر تهران نيز با اشاره 
به ضرورت ش��ناور شدن س��اعات كاري ادارات براي 
پيشگيري از كرونا گفت: در صورتي كه مسافران مترو 
بيش از 500 هزار نفر باشند، فاصله گذاري اجتماعي 
امكان پذير نيس��ت. اعطا در يك نشست خبري كه به 
صورت ويدئو كنفرانس برگزار ش��د، گفت: شنبه 25 
فروردين مترو ۳28 هزار مسافر داشت و در صورتي كه 
مسافران مترو به بيش از500 هزار نفر افزايش نيابند 
تا حدودي مي توان فاصله گذاري اجتماعي را رعايت 
كرد، ولي با افزايش مسافران اين اقدام چندان امكانپذير 
نيست. وي از درخواست شوراي شهر تهران نسبت به 
شناور ش��دن س��اعات كاري ادارات خبر داد و گفت: 
مراجع تصميم گير باي��د در اين زمينه اقدامات لازم را 
انجام دهند. ما پيشنهاد داده ايم شروع كار ادارات 7 تا 
9 صبح و پايان كار 2 تا 4 بعدازظهر شود تا از اين طريق 
حمل و نقل عمومي خلوت تر و فاصله گذاري اجتماعي 
بهتر رعايت شو.د. وي درباره رزرو صندلي هاي اتوبوس 
نيز گفت: اين مساله ارتباطي به اتوبوس هاي شهرداري 
ندارد و مربوط به اين ناوگان نيس��ت و ش��وراي شهر 
مجوزي براي رزروي ش��دن اتوبوس هاي شهر تهران 

نداده است.

   نگراني ها درباره هواكش مترو 
اعطا در پاسخ به پرسشي مبني بر اينكه گفته مي شود 
هواكش هاي مترو مي تواند عامل انتقال ويروس كرونا 

باشد و نظر شما در اين مورد چيست؟ گفت: اين مساله 
را آقاي هاشمي رييس شوراي شهر مطرح كردند كه 
از كارشناسان برجسته حوزه ريلي محسوب مي شوند 
ما نيز اين ديدگاه را در شورا از ابتداي تعطيلات نوروز 
داشتيم و براي همين تعطيلي حمل و نقل عمومي به 

ويژه مترو مطرح شد.
وي افزود: محيط مترو محيطي بسته است و دسترسي 
به هواي آزاد در آن بسيار كم بوده بنابر اين در محيط 
بس��ته امكان ش��يوع ويروس كرونا نيز بيشتر است و 
موضوع هواكش ها نيز اين مس��اله را تشديد مي كند.

بنابر اين اين موض��وع به عنوان نوعي مطالبه مطرح و 
كميسيون هاي تخصصي نظرات ش��ان را اعلام كرند 
ولي بايد توجه داشت نهاد ديگري تصميم گير نهايي 
است و ممكن است شوراي شهر پيشنهادي ارايه دهد 

ولي پذيرفته نشود.
وي گفت: در مورد مشكل بودن اجراي فاصله گذاري 
اجتماع��ي در حمل و نقل عمومي و ش��يوع كرونا در 
اين ن��اوگان نگراني هايي وجود داش��ته كه همچنان 

پابرجاست.

     اگر مسافر زياد باشد نمي توانيم
يوسف حجت، سرپرست معاونت حمل و نقل و ترافيك 
شهرداري تهران نيز در اين باره گفت: بله اگر مسافران 
مترو بيش از 500 ه��زار نفر عملا طرح فاصله  گذاري 
اجتماعي اجرايي نمي شود و من كاملا با صحبت هاي 
آقاي اعطا موافق هس��تم و حتي مي گويم اگر بيش از 

450 هزار نفر باشند اين طرح جوابگو نيست.
وي ادامه داد: از نظر فني اگر تعداد مس��افران به بيش 
از 450 هزار نفر برس��د ديگر نمي توانيم در ايستگاه ها 
و واگن هاي مترو ط��رح فاصله  گذاري را رعايت كنيم 
چرا كه ستاد كرونا گفته اس��ت ظرفيت بايد به تعداد 
صندلي ها باشد يعني اگر هر واگن ۳00 صندلي دارد 
بايد ۳00 مسافر در آن سوار شوند البته در اينجا فعلا به 

چيدمان كاري نداريم. 
وي با بيان اينك��ه از 2۳ فروردين تاكنون روزانه ۳40 
تا ۳50 هزار نفر در مترو تردد كرده اند گفت:  از ش��نبه 
۳1 فروردين گفته اند كه بسياري از ادارات باز مي شود 

قطعا ميزان مسافرين افزايش مي يابد و ما ديگر از لحاظ 
فني نمي توانيم طرح فاصله  گذاري اجتماعي را رعايت 
كنيم. حجت تأكيد كرد: با افرايش مسافر عملا اجراي 
طرح شدني نيست و همين الان هم با وجود ۳50 هزار 
مسافر در بسياري از گلوگاه ها در برخي ساعات دچار 

مشكل هستيم.

    كاهش سرفاصله به 3 دقيقه براي اولين بار 
اين مقام مس��وول با بيان اينكه در حال حاضر 180 
قطار در خطوط در حال فعاليت است گفت: تعدادي 
از قطارها هم در حال اورهال هستند كه اگر بتوانيم 
چند قطار وارد خطوط كنيم مي توانيم براي اولين بار 
سرفاصله قطارها را در خط دو به سه دقيقه برسانيم در 
تلاش هستيم تا اين كار را در هفته آتي انجام دهيم.

با بازگش��ايي برخي ديگر از صن��وف در ۳1 فروردين 
مس��افران مترو و اتوبوس زياد مي شوند چرا كه همه 
شهروندان وس��يله نقليه ش��خصي ندارند در نتيجه 

مشكلات در مترو افزايش مي يابد. 
ناهي��د خداكرمي رييس كميته س��لامت ش��وراي 
شهر تهران به فارس در خصوص طرح فاصله  گذاري 
اجتماعي و اجراي آن با افزايش مس��افر گفت: به هر 
حال وقتي كه كس��ب و كارها قرار اس��ت باز شوند و 
ادارات به فعاليت خود ادام��ه دهند مردم بايد براي 
رس��يدن به محل كار خود از يك وسيله اي استفاده 
كنند قطعا همه وسيله ش��خصي ندارند و به سمت 
استفاده از سيستم حمل و نقل عمومي مي روند و اين 

را هم بگويم كه اگر همه بخواهند از وسيله شخصي 
استفاده كنند خيابان ها هم كشش ندارد و قطعا قفل 
مي ش��ود. وي با تأكيد بر اين موضوع كه با باز شدن 
ادارات استفاده از مترو و اتوبوس اجتناب ناپذير است 
گفت:  عملا فاصله  گذاري اجتماعي هوشمند در اين 
ش��رايط امكان پذير نيست. عضو شوراي شهر تهران 
از مردم خواست كه حتما از ماسك استفاده كنند و 

خودشان حداقل فاصله را رعايت كنند.

    نصب دستگاه ضدعفوني داخل مترو
خداكرم��ي اضاف��ه كرد: قرار اس��ت اس��ت در داخل 
كابين هاي مترو دستگاه ضدعفوني كننده نصب شود 
و اگ��ر اين امر رخ دهد اتفاق خوبي مي افتد در غير اين 
صورت طرح فاصله  گذاري اجتماعي رعايت نمي شود. 
عضو شوراي شهر تهران با تأكيد بر اين موضوع كه ما 
پيشنهاد داده ايم كه استفاده از ماسك در مترو اجباري 
شود گفت:  اما اين پيشنهاد رد شده است ما همچنان 
هم اصرار داريم كه اس��تفاده از ماس��ك اجباري شود 
در حال حاضر هم ماس��ك به ميزان لازم در دسترس 
است و اگر كس��ي هم نمي تواند تهيه كند مي تواند از 
يك پارچه تي ش��رت كهنه يك ماسك درست كند و 
استفاده كند. وي افزود:  به هر حال واقعيت اين است كه 
كرونا وجود دارد و معلوم نيس��ت چه زمان از بين برود 
ما بايد زندگي با اين شرايط را بهتر ياد بگيريم. بسياري 
از مسوولان شهري معتقدند ضمانتي هم براي اجراي 

طرح فاصله گذاري اجتماعي وجود ندارد.
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تلنگر كرونا  ويروس  به جهان سرمايه داري
ام��ا در نقطه مقابل در ش��بكه ش��هري كهكش��اني، 
ظرفيت ها، قابليت ها، فعليت ها، نوآوري ها و ابتكارات 
خودش را نشان مي دهد و اگر اين اتفاق رخ بدهد و اين 
پيشگويي اقتصادي كه كارشناسان مطرح مي كنند 
محقق شود و اين كارتل هاي بزرگ اقتصادي فضاي كلي 
كسب و كار را به نفع كسب و كار خرد و متوسط واگذار 
كنند، يا حداقل مجالي براي اين نوع مشاغل در فضاي 
كلي كسب و كار فراهم شود، اين عين اقتصاد مقاومتي 
است و اين عين توسعه درونزاست و اين عين زنده شدن 

صنايع ملي و صنايع روستايي است.
   اگر ف�رض بگيريم كه كس�ب و كار كوچك و 
متوسط در فضاي پساكرونا فرصت بيشتري پيدا 

كنند در آن صورت هدايت اين شبكه كهكشاني 
در مسير توس�عه پايدار و پيشرفت همه جانبه 
موضوع مهمي اس�ت. براي هدايت صحيح اين 

شرايط تازه چه بايد كرد؟
درست اشاره كرديد اس��تفاده از اين فضاي شكوفا شده 
و هدايت آن بس��يار مهم است؛ اس��تفاده از خلاقيت ها، 
نوآوري ها و مهارت هاي ملي، بسيار كليدي است . من هم 
اميدوارم چنين اتفاقي براي رشد مشاغل خرد و آنلاين 
بيفتد؛ البته نشانه ها حاكي از آن است كه اين موقعيت در 
نهايت ايجاد خواهد شد، چرا كه در ارتباط با اتفاقاتي كه در 
مورد كرونا رخ داده و من آن را در قالب چهار وجه ديدم و به 
آن اشاره كرده ام؛ چنين پيش بيني هايي انجام شده است. 

   اركان اين تغييرات چگونه رخ خواهد داد؟
از اين چهار ركن تغييرات ك��ه معتقدم بعد از ظهور 
كرونا ايجاد ش��ده، يكي تحول در مواجهه انس��ان با 
طبيعت رخ داده است؛ مورد بعدي تحول در مواجهه 
انسان است با ديگري. يكي هم در مواجهه انسان است 
با روابط و ساختار هاي كلان و در نهايت تحولي است 
كه انس��ان در مواجهه با خود به آن دچار شده است؛ 
يك��ي از تحولاتي كه به آن اش��اره كرديم، تحولاتي 
اس��ت كه در مواجهه انس��ان با س��اختارهاي كلان 
ايجاد شده است؛ به نظر مي رسد نظام سرمايه داري 
با تلنگر مهيبي مواجه ش��ده اس��ت. به نظر مي رسد 
روابط بورژوايي و پرولتاريايي دچار خدش��ه ش��ده 

است . فكر مي كنم اين يك اتفاق مباركي است. اين 
جهاني س��ازي كه در قالب جهاني ش��دن خود را القا 
مي كرد و شبكه هاي دامنه دار رسانه اي آن را تبليغ و 
ترويج مي كردند، از همين الان مي شود پيش بيني كرد 
كه دچار آسيب هاي جدي خواهد شد و من اين تغيير 
و دگرگوني را يك امر مبارك و مفيد مي دانم. در كشور 
اين روند را به نفع مردم مي دانم و در صحنه جهاني نيز 
به نفع طبقات كمتربرخوردار است. بحثي كه هميشه 
مطرح مي كرديم كه يك رابطه خادم و مخدومي به نفع 
به اصطلاح دولتمردان، به نفع دستگاه رسمي قدرت 
ايجاد شده، دچار تغيير و دگرگوني خواهد شد و اين 
تحول مبارك است و تحولي را به نفع مردم در پيش 

خواهيم داشت. يعني به جاي اينكه قدرت اجتماعي 
تابع قدرت سياس��ي شود كه متاس��فانه طي سال ها 
شده، قدرت سياسي در خدمت قدرت اجتماعي قرار 
خواهد گرفت كه معتقدم اين تحولات بنيادين، نوع 
ديگري از مناسبات ارتباطي را ميان قدرت سياسي 
و قدرت عمومي ايجاد خواهد كرد. به نظرم بر اساس 
داده هاي اطلاعاتي فعلي مي توان پيش بيني كرد كه 
فضاي اقتصادي و مناسبات حاكم بر آن بعد از كرونا با 
آنچه ما پيش از اين بحران در ذهن داشتيم متفاوت 
خواهد بود؛ تفاوت هايي كه براي تحليل و ارزيابي هاي 
آن بايد منتظر روزهاي آينده و تحولات بعدي باشيم 

تا بهتر بتوان درباره آن صحبت كرد. 
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دانش و فن6

ساز وكار ارايه وي پي ان قانوني و چگونگي شكل گيري اپراتورهاي ارايه آنها

وي پي ان  هاي موجود در بازار غيرقانوني هستند
ارايه وي پي ان قانوني به واجدان ش�رايطي 
كه حالا مش�خص ش�ده ش�غل هاي خاص، 
تش�كيلات قضايي و امنيتي، دانشجويان، 
پزش�كان و خبرن�گاران هس�تند، وارد فاز 
جدي تري ش�ده اس�ت. پس از اعلام نهايي 
ش�دن تدوين آيين نامه واگذاري وي پي ان 
قانوني توس�ط دبير ش�وراي عال�ي فضاي 
مجازي، روز گذشته سرپرست معاونت فضاي 
مجازي دادستاني كل كشور اعلام كرده كه 
ارايه وي پي ان قانون�ي داراي دو بعد ضوابط 
قانوني و مس�ائل فني است و تدوين ضوابط 
آن در صلاحي�ت كارگ�روه تعيين مصاديق 
محتواي مجرمانه رايانه اي اس�ت. آنطور كه 
جواد جاويد نيا توضيح داده، تصويب ضوابط 
قانون�ي اين س�رويس در اين كارگ�روه در 
حال خاتمه است و آنها در اين زمينه منتظر 
وزارت ارتباطات هستند تا طرح فني اجراي 
آن را به كارگ�روه ارايه دهد. هرچند تعيين 
ضوابط اپراتور رس�مي وي پ�ي ان قانوني به 
دليل حد نصاب نرس�يدن اعض�اي كميته 
فيلترينگ تا كنون به تعويق افتاده اس�ت و 
اگر اعضاي حاضر در كارگروه تعيين مصاديق 
مجرمانه براساس برنامه و قانون در جلسات 
آن ش�ركت كنند، تصويب ضواب�ط اپراتور 
رسمي وي پي ان با س�رعت بيشتري انجام 

خواهد شد.

راه ان��دازي اپراتور رس��مي وي پي ان مدت��ي قبل از 
س��وي مركز ملي فضاي مجازي با همكاري معاونت 
فضاي مجازي دادستاني كل كشور مطرح شد. جواد 
جاويدنيا، سرپرست معاونت فضاي مجازي دادستاني 
كل كشور در گفت وگو با ايرنا گفت: »ارايه وي پي ان 
قانوني داراي دو بعد ضوابط قانوني و مسائل فني است 
و تدوين ضواب��ط آن در صلاحي��ت كارگروه تعيين 
مصادي��ق محتواي مجرمانه اس��ت. تصويب ضوابط 
قانوني آن در كارگروه در حال خاتمه است و منتظريم 
وزارت ارتباطات طرح فن��ي اجراي آن را به كارگروه 
ارايه دهد.« وي درباره س��ازوكار شكل گيري اپراتور 
رسمي و مراحل فني، شيوه قيمت گذاري و واگذاري 
آن توضيح داد: »اين مس��اله مش��خصا به دادستاني 
كل مربوط نيست. اما از آن جا كه دبيرخانه كارگروه 
تعيين مصاديق مجرمانه در دادس��تاني اس��ت اين 
وظيفه  به ما محول ش��ده كه در اين كارگروه، ضوابط 
مربوط به ارايه وي پي ان بررس��ي شود. اين كارگروه 
۱۲عضو دارد و بحثي كه مطرح اس��ت، عدم حضور 
تمامي اعضاء در آن اس��ت. تعدادي نماينده مجلس 
در اين كارگروه عضويت دارند كه معمولا در جلسات 
حاضر نمي شوند چراكه روزهاي چهارشنبه را در حوزه 
انتخابي خود مي گذرانند. گاهي اوقات براي اعضاي 
ديگر هم جلساتي پيش مي آيد و از آن جايي كه اين 
جلسات با حضور هفت نفر رسميت پيدا مي كند چند 
جلسه اي تعداد اعضاء به حد نصاب نرسيد و تشكيل 
جلسات براي تصويب ضوابط اپراتور رسمي وي پي ان 
به تعويق افتاده است. بخشي از اين ضوابط مربوط به 

مسائل قانوني است كه بايد از سوي دادستاني انجام 
شود. اكنون پيش نويس مربوط به آن را طراحي كرديم 
و بخش عمده آن در كارگروه تعيين مصاديق مجرمانه، 

به تصويب رسيده است.«

   استفاده از وي پي ان قانوني 
بنابه اقتضائات شغلي

جاويدنيا با اش��اره به افرادي كه مي توانند وي پي ان 
قانوني تهيه كنند، اظهار كرد: »رس��ته هاي ش��غلي 
خاص، تش��كيلات قضايي و امنيتي، دانش��جويان، 
اساتيد دانشگاه، پزش��كان و خبرنگاران و افرادي كه 
بنابه اقتضائات شغلي و تحصيلي نيازمند دسترسي 
به سايت هاي فيلترشده هستند، براي استفاده خاص 
و در زمان مشخص در اين گروه قرار مي گيرند. افراد 
از طري��ق مراجع ذي ربط خواهند توانس��ت تاييديه 
دريافت وي پ��ي ان را اخذ كنند. مانند خبرنگاران كه 
بايد توسط وزارت ارشاد تاييد شود تا وي پي ان قانوني 
در اختيارش��ان قرار بگيرد. بحث فن��ي درباره اينكه 
وي پي ان چگونه ارايه شود، بحثي است كه هنوز انجام 
نشده است. اما قيمت گذاري بر عهده سازمان تنظيم 
مقررات خواهد بود. ضمن اينكه مبالغ دريافتي بايد 
به گونه اي باشد كه هزينه گزافي بر افراد تحميل نكند. 
اكنون تصويب بخش اول كه مربوط به ضوابط قانوني 
اس��ت رو به اتمام است. اما بخش دوم كه طراحي آن 
برعهده به وزارت ارتباطات اس��ت، هنوز به دست ما 
نرسيده. اگر دوستان براي حضور منظم تر در جلسات 
هم همت كنند اين ساماندهي سريع تر انجام خواهد 
ش��د. اگر هم افزايي در اين زمينه وجود داشته باشد، 
نتيجه دلخواه كه نيازمندي مردم را تضمين و بستر 
برخورد ش��ديدتر با وي پي ان فروش هاي غير قانوني 
را مهي��ا مي كن��د به دس��ت خواهد آم��د.« به گفته 
جاويدنيا، فروش��ندگان وي پ��ي ان غيرقانوني از اين 
طريق درآمدهاي كلان و نامش��روعي دارند و حريم 
خصوصي مردم را به خطر مي اندازند. آنها بستر تخلف 
را براي هر فردي كه پول بپ��ردازد، فراهم مي كنند، 
حتي اگر آن فرد كودك يا نوجواني باشد كه با استفاده 
از وي پي ان آسيب مي بيند. سرپرست معاونت فضاي 
مجازي دادستاني كل كشور خاطرنشان كرد: »البته 
نكته مهمي ك��ه در مصوبه مركز ملي فضاي مجازي 
پيش بيني شده اين اس��ت كه ما در كشور دو دسته 
سايت و خدمات اينترنتي داريم كه دسترسي به آنها 
مسدود است. برخي از سوي كارگروه تعيين مصاديق 
مجرمانه و برخي به واس��طه تحريم مسدود شده اند. 
براي اينكه بتوانيم بستر وي پي ان قانوني را با مديريت 
بهتري پيش ببريم وزارت ارتباطات بايد طبق مصوبه 
دسترسي لازم به س��ايت ها و خدمات تحريم شده را 

براي افرادي كه نيازمند آن هستند ايجاد كند.«

  موض�وع وي پ�ي ان قانون�ي، قضاي�ي و 
انتظامي است

جاويدنيا درباره بعد اقتصادي تجارت بزرگ وي پي ان 
بيان كرد: »وي پي ان يك موضوع اقتصادي نيس��ت 
و تمرك��ز ما كاملا بر مباحث قضاي��ي و انتظامي اين 
ماجراس��ت. با اقدامي ك��ه ما انج��ام مي دهيم، بايد 

نيازهاي قانوني افراد به س��ايت هاي تحريم شده نيز 
فراهم ش��ود تا تقاض��اي وي پي ان در داخل كش��ور 
كاهش پيدا كن��د. اگر نيازهاي مردم داخل كش��ور 
براي دسترس��ي به س��ايت هاي تحريمي از س��وي 
وزارت ارتباطات فراهم شود، طيف محدودي نياز به 
دسترسي به سايت هاي واقعا فيلترشده پيدا خواهند 
كرد ك��ه مي توانند از بس��تر ارايه وي پ��ي ان قانوني 
اس��تفاده كنند. البته به نظر مي رسد اين امر به رونق 
اقتصاد ديجيتال و تقويت نرم افزارهاي داخلي كمك 
خواهد كرد.« وي درباره نحوه ارايه وي پي ان قانوني 
توضيح داد: »بعد فني كه بخش دوم سازوكار وي پي ان 
قانوني را تشكيل مي دهد مربوط به وزارت ارتباطات 
اس��ت. اين وزارتخانه بايد پيش نويسي در خصوص 
ضوابط فني تهيه كند. اينكه كدام اپراتورها مي توانند 
وي پي ان قانوني ارايه بدهند و همان اپراتورهاي قبلي 
بايد مجوز دريافت كنند يا مجوزي براي اپراتور جديد 
صادر شود در پيش نويس وزارت ارتباطات مشخص 
خواهد ش��د. اين پيش نويس هنوز به ما ارايه نش��ده 
است.« از طرفي پس از اعلام اين خبر، عده اي به اين 
مس��اله انتقاد كردند چه چرا بايد سايتي فيلتر شود 
و بعد ب��راي باز كردن آن فيلترش��كن قانوني و پولي 
ارايه كنند؟ در حالي كه مي توان براي همان عده اي 
كه به دلايل ش��غلي يا تحصيلي نياز به دسترسي به 
سايت هاي مختلف دارند، اينترنت بدون فيلتر در نظر 
گرفت؟ جاويدنيا درباره اين موضوع توضيح داد: »ما 
به اين قائل نيستيم كه سايتي را بي دليل فيلتر كنيم 
و بعد اشخاص مجبور باشند بابت ورود به آن هزينه اي 
را پرداخت كنند. اين مبلغ از ناحيه حاكميت دريافت 

نمي ش��ود و اپراتورها براي ارايه اين خدمات مبالغ را 
از كارب��ران اخذ خواهند كرد. اگ��ر محدوديتي براي 
حفظ امنيت فضاي مجازي كشور طبق قانون در نظر 
گرفته ايم به اين معناس��ت كه هيچ كس نبايد به آن 
ورود پيدا كند مگر آنكه افرادي خاص با نظارت و مجوز 
لازم به قدر نياز بتوانند از آن محدوديت عبور كنند.«

   بي اعتمادي نسبت به وي پي ان هاي بومي
همچني��ن كاربران فضاي مجازي پ��س از اعلام اين 
خب��ر، واكنش هاي مختلفي به اين مس��اله نش��ان 
دادند و البت��ه نگراني هايي درخصوصي بي اعتمادي 
كاربران نسبت به استفاده از اپراتور رسمي وي پي ان 
حس مي ش��ود. جاويدنيا درباره اينكه كدام نهاد بايد 
مس��ووليت فرهنگ اس��تفاده از آن را ج��ا بيندازد، 
گفت: »اين مس��اله مش��ابه مسائلي اس��ت كه براي 
پيام رسان هاي بومي مطرح مي شود. اغلب اين اتفاقات 
مربوط به عمليات رواني است كه از خارج و متاسفانه 
بعضا داخل كش��ور هدايت مي ش��ود. دستگاه هاي 
مختلف بايد در حوزه فرهنگ سازي اين طرح همكاري 
داش��ته باش��ند. همان گونه كه مردم به تلفن ثابت و 
همراه داخلي اطمينان دارند، با ارايه درست وي پي ان 
قانوني مردم درمي يابند كه بس��تر فعاليت س��المي 
براي خودش��ان و خانواده و فرزندانشان فراهم شده 
است. بس��تري كه به صورت قانوني و با توصيه اكيد 
رهبر معظم انقلاب حف��ظ حريم خصوصي كاربران 
در اولويت خواهد ب��ود. اما در هر صورت اگر عمليات 
رواني در اين خصوص انجام ش��ود ب��ا چالش مواجه 
هستيم و بايد اقدامات لازم براي مقابله با آن در نظر 

گرفته شود.« وي درباره استفاده از وي پي ان هايي كه 
در حال حاضر وجود دارند در زمان آغاز به كار اپراتور 
رس��مي وي پي ان اظهار كرد: »تمامي وي پي ان  هاي 
موجود در بازار ايران غيرقانوني هستند و در زمان آغاز 
به كار رسمي وي پي ان قانوني مقابله با آنها به صورت 
جدي تري دنبال خواهد شد، البته اكنون نيز در حال 
پيگيري و مسدودس��ازي آنها هس��تيم. عمده بحث 
مقابله با وي پي ان بستر فني است كه در اختيار وزارت 
ارتباطات قرار دارد. گذشته از آن در بخش هاي قضايي 
هم قانون صريحي براي برخورد قضايي با فروشندگان 
وي پي ان غيرقانوني نداريم و سعي مان بر اين است كه 
با استدلال هايي روند برخورد قضايي را تقويت كنيم. 
اما راهكار جدي آن ورود مجلس و قانو ن گذاري صريح 
در اين خصوص اس��ت.« جاويدنيا همچنين درباره 
مافياي وي پي ان كه وزير ارتباطات بارها به آن اشاره 
كرده و اينكه آيا ب��ا ارايه وي پي ان قانوني اين مافيا از 
بين خواهد رفت، گفت: »بس��تر از بين بردن مافياي 
فروش وي پي ان همين الان فراهم است و ما مي توانيم 
با استفاده از امكانات فني كه اختيار وزارت ارتباطات 
است، مافياي وي پي ان را شناسايي و مسدودسازي 
كنيم يك نكته بسيار مهم وجود دارد و آن اين است 
كه عمده تخلفات كشور و دسترسي هاي غيرقانوني 
و غيراخلاق��ي كه به وي��ژه براي افراد آس��يب پذير و 
نوجوانان فراهم مي شود، وي پي ان هاي رايگان است 
و وي پي ان هاي پولي درصد كمي از استفاده عامه مردم 
را به خود اختصاص داده اند و بستر اصلي مبارزه با آنها 
هم فني اس��ت كه باز هم در اختيار وزارت ارتباطات 

است و نبايد از اين بخش مهم غافل شد.«

رويارويي فركانسي وزارت ارتباطات و صداوسيما
افزايش اس�تفاده از اينترنت به دليل شرايط 
ناش�ي از شيوع كرونا در كش�ور و كندشدن 
آن، بار ديگر به اختلافات سازمان صداوسيما 
و وزارت ارتباطات و فن�اوري اطلاعات براي 
اس�تفاده از باندهاي فركانس�ي ۷۰۰ تا ۸۰۰ 
مگاهرتز و ارتقاي س�رعت و كيفيت فضاي 
مج�ازي دامن زده اس�ت. با اينك�ه موضوع 
آزادس�ازي بانده�اي فركانس�ي۷۰۰ تا ۸۰۰ 
مگاهرتز ك�ه در اختيار صداوسيماس�ت از 
مدت ها قبل مطرح اس�ت؛ ماج�راي اخير از 
پاس�خ وزير ارتباطات به اعتراض كاربران به 
كندي س�رعت اينترنت از روز ۱۳ فروردين 
آغاز شد؛ زماني كه محمدجواد آذري جهرمي 
در حساب كاربري خود در توئيتر و در پاسخ به 
كاربري كه به وي گفته بود اگر قطعي اينترنت 
دست شما نبود، حداقل مسووليت وضعيت 
كندي اينترنت را بپذيريد، نوشت: »مصرف 
اينترنت نس�بت به يكم اس�فند س�ال قبل 
حدودا ۵/۲ برابر شده است. اما ارتقاي شبكه  
موبايل به باند فركانسي نياز دارد كه فعلا در 
اختيار صداوسيماست و تا زماني كه فركانس 

آزاد نشود، ظرفيت بالاتر نمي رود.« 

شماري از كارشناسان معتقدند باندهاي ۷۰۰ و ۸۰۰ 
مگاهرتز برد زيادتري دارند و اس��تفاده از اين باندهاي 
فركانسي براي توسعه شبكه هاي تلفن همراه در مناطق 
مختل��ف به ويژه در مناطق روس��تايي و كم جمعيت، 
استفاده ش��ود. بر همين اس��اس اتحاديه بين المللي 
مخابرات نيز از سال ها پيش به سازمان هاي تلويزيوني 
پيش��نهاد كرد اين فركانس ها را آزاد كند و در اختيار 
اپراتوره��اي موبايل بگذارند زيرا با ديجيتالي ش��دن 
تلويزيون ها و استفاده از فناوري هاي ماهواره اي، بهتر 
مي شود از اين فركانس ها اس��تفاده كرد. با اينكه آمار 
درستي از استفاده صداوسيما از اين فركانس ها وجود 
ندارد، گفته مي ش��ود اكنون حداكثر استفاده اي كه 
صداوسيما از كل باند دارد به ۱۵ درصد مي رسد. با اين 
حساب بقيه آن قابل آزادسازي و استفاده در بخش هاي 
ديگر اس��ت. با وجود اين، اميرحس��ن نافذ، مديركل 
نظارت و طيف فركانس صداوسيما با اشاره به حضور 
خود در اجلاس ۲۰۰۶ اتحاديه جهاني مخابرات در ژنو 
و ارتباط مستمر با اين اتحاديه گفته است: »برخلاف 
ادعاي وزارت ارتباطات موضوع اصلي آن اجلاس توسعه 
تلويزيون ديجيتال در كل باند UHF شامل باندهاي 
۷۰۰ و ۸۰۰ مگاهرتز بود و ربطي به تخليه باند نداشت.« 
مديركل نظارت و طيف فركانس صداوسيما با بيان اينكه 

خدمات رايگان تلويزيوني به مردم زميني ارايه مي شود 
تصريح كرد: »برخلاف بسياري كشورها خدمات رايگان 
تلويزيوني م��ا روي ماهواره نيس��ت و از طريق همان

UHF است كه باند ۷۰۰ و ۸۰۰ )مگاهرتز( قطعه اي از 
آن محسوب مي شود و نمي توانيم آن را قطع كنيم. «

   راهكار مركز پژوهش هاي مجلس
بر همين اس��اس مركز پژوهش هاي مجلس شوراي 
اسلامي در سلسله بررسي مصوبات كميسيون تلفيق 
لايحه بودجه سال آينده، پيشنهاد داده است در اجراي 
قانون برنامه ششم توسعه كش��ور، وزارت ارتباطات 
و فناوري اطلاعات با همكاري س��ازمان صداوسيما 
مكلف ب��ه تخصيص دوباره و برگ��زاري مزايده اجاره 
باندهاي فركان��س تج��اري ۷۰۰ و ۸۰۰ مگاهرتز و 
واريز درآم��د حاصله به رديف درآم��دي ۱۴۰۱۰۶ 
شوند. در مقدمه توجيهي اين پيشنهاد آمده است: با 
گذار فناوري پخش صداوسيماي جمهوري اسلامي 
اي��ران از آنالوگ به ديجيتال، قس��مت زيادي از باند 
۷۰۰ و ۸۰۰ مگاهرتز بلاستفاده مانده است. با توجه 
به كاربردهاي اين باند فركانس��ي در ارتقاي امنيت 
و پاي��داري ارتباطات نيروهاي امنيت��ي، انتظامي و 
امدادي، ارزش ب��الاي اقتصادي آن براي اپراتورهاي 

مخابرات��ي و نق��ش آن در صرفه جويي ارزي ناش��ي 
از كاه��ش هزينه واردات تجهي��زات مخابراتي، نياز 
اس��ت كه اين باندهاي فركانس��ي دوباره تخصيص 
داده ش��وند و بخش هاي تجاري آن از طريق مزايده 
به اپراتوره��اي مخابرات��ي عرضه ش��ود. ازآنجا كه 
ايس��تگاه هاي فرس��تنده راديويي اپراتورهاي تلفن 
همراه با اس��تفاده از اين باندهاي بسامدي مي توانند 
مساحتي تا چهار برابر ميزان فعلي را پوشش بدهند، 
استفاده از اين باندهاي فركانسي در اكثر كشورهاي 
دنيا در دس��تور كار قرارگرفته است تا هزينه پوشش 
مناطق روستايي و ش��هري در كشورها كاهش پيدا 
كند. در ادامه پيش��نهاد مركز پژوهش ها تاكيد شده 
است: طبق محاسبات انجام شده، در ايران و در شرايط 
محدوديت منابع ارزي، عدم استفاده از اين باندهاي 
فركانس��ي موجب افزايش هزينه پوش��ش مناطق 
مختلف كشور حدوداً به ميزان چهار برابر خواهد شد. 
از سوي ديگر با افزايش نصب تلويزيون هاي هوشمند 
و رواج مشاهده كانال هاي تلويزيوني با استفاده از تلفن 
هوشمند، استفاده اقشار جامعه از تلويزيون نيازمند 
افزايش پهناي باند و كاهش هزينه دسترسي خواهد 
بود. تجربه جهاني هم نش��ان مي دهد گذر فركانسي 
از پخش تلويزيوني آنالوگ به ديجيتال دسترس��ي 

بسياري از مناطق محروم به شبكه هاي تلويزيوني را 
با مشكل مواجه س��اخته است. البته اواخر بهمن ماه 
۹۷ نيز كميسيون تلفيق، مصوبه كميسيون صنايع 
در خصوص آزادس��ازي فركانس ه��اي ۷۰۰ و ۸۰۰ 
مگاهرتز را رد كرده بود. اخيرا نائب رييس كميسيون 
صنايع و معادن در مجلس شوراي اسلامي نيز در اين 
مورد توضيح داد. اكنون وزارت ارتباطات مي گويد اين 
فركانس ها بسياري از مشكلات اينترنت كشور را حل 
مي كند؛ پس بايد اين منابع كه منابع ملي است از طرف 
صداوسيما آزاد شود و در اختيار اين وزارتخانه قرار گيرد. 
فريدون احمدي، البته با اشاره به امكان حل اين مشكل 
به دليل حضور رييس سازمان صداوسيما در جلسات 
هيات دول��ت و با گفت وگوي طرفي��ن، تصريح كرد: 
»در صورتي كه اين مشكل حل نشود مجلس شوراي 
اسلامي آن را پيگيري خواهد كرد تا به نتيجه برسد.« 
علي ربيعي سخنگوي دولت نيز ۱۸ فروردين در نشست 
خبري آنلاين با خبرنگاران اعلام كرد با توجه به افزايش 
ميزان مصرف اينترنت از زمان ش��يوع كرونا در كشور 
و به دليل پر ش��دن ظرفيت هاي فركانسي در شبكه 
تلفن  همراه، در جلسه آينده ستاد ملي مبارزه با كرونا، 
آزادسازي باندهاي فركانسي صداوسيما مورد بحث و 

بررسي قرار خواهد گرفت.

افتتاح بزرگ ترين كارخانه توليد ماسك هاي تنفسي جنوب غرب آسيا توسط ستاد اجرايي فرمان امام)ره(
 پايان نياز كشور به واردات ماسك

رييس س��تاد اجرايي فرمان حضرت ام��ام از راه اندازي 
بزرگ ترين كارخانه توليد ماسك تنفسي در جنوب غرب 
آس��يا خبر داد. او با بيان اينكه تعدادي از دس��تگاه هاي 
ساخت ماسك را از كشورهاي ديگر وارد كرديم و همچنين 
با كمك شركت هاي دانش بنيان داخلي موفق به ساخت 
دستگاه هاي توليد ماسك هم ش��ده ايم، گفت: در حال 
حاضر اين كارخانه ظرفيت توليد روزانه ۴ ميليون ماسك 
را دارد كه هم اكنون با توليد روزانه يك ميليون ماس��ك 
فعاليت خود را آغاز كرده اس��ت و اي��ن توليد به تدريج 
افزايش پيدا خواهد كرد. همچنين ماس��ك هاي توليد 
شده ماس��ك هاي فيلتردار، N۹۵ و نانو هستند. رييس 
س��تاد اجرايي فرمان حضرت امام افزود: دستگاه هايي 
كه در حال حاضر توليد ش��ده است توسط شركت هاي 
دانش بنيان و نخبگان كشور طراحي و ساخته شده است 

و ساخت اين دستگاه ها ظرف ۲۳ روز اتفاق افتاده است. 
مخب��ر افزود: با اين حجم از توليد و تقاضاي ماس��ك در 
كشور، اضافه شدن اين كارخانه كشور را از واردات ماسك 
بي نياز خواهد كرد و تا زماني كه نياز كل كشور تامين نشود 
هرگز صادراتي نخواهيم داشت. در صورت تامين نياز كل 
كشور اين ظرفيت وجود دارد كه محصولات توليد شده 
و همچنين دستگاه هاي توليدماسك صادر شود. رييس 
ستاد اجرايي فرمان حضرت امام در پاسخ به سئوالي در 
رابطه با نحوه توزيع اين ماسك ها افزود: تمام ماسك هاي 
توليد ش��ده به وزارت بهداشت تحويل داده مي شود و ما 
دخالتي در توزيع آن نداريم. مخبر بيان كرد: محصولات 
توليد شده با قيمتي كمتر از قيمت بازار عرضه مي شود 
چرا كه در حال حاضر در كشور قيمت ماسك بالاست و با 
اين توليدات ان شاالله به زودي قيمت ها شكسته خواهد 

شد . رييس ستاد اجرايي فرمان حضرت امام با بيان اينكه 
اميدواريم با اين توليدات به وفور در كشور ماسك فراهم 
ش��ود، گفت: با راه اندازي اين كارگاه ۳۳۰ نفر به صورت 
مستقيم مش��غول فعاليت هس��تند و اين اقدام موجب 
اشتغالزايي براي آنها شده است. مخبر گفت: ۱۰۰ ميليارد 
تومان براي اين اقدام سرمايه گذاري شده است و تاكنون ۲ 
تا ۳ ميليون ماسك و مواد ضدعفوني كننده براي رفع نياز 
مردم به مناطق محروم و يك ميليون بسته غذايي در اين 
شرايط بين نيازمندان توزيع مي شود. رييس ستاد اجرايي 
فرمان حضرت امام گفت: محصولات توليد شده در همين 
كارگاه استريل و ضدعفوني مي شوند. مخبر گفت: از روز 
اول شيوع ويروس كرونا نيروهاي ما به كمك گروه هاي 
جهادي و نخبگان كش��ور براي مقابله با ويروس كرونا و 

توليد ماسك مشغول فعاليت هستند.

  Wed. Apr 15.  چهار شنبه  27  فروردين 1399   21  شعبان 1441  سال ششم    شماره   1634  2020 

تلاش براي حل مشكلات 
رانندگان حمل و نقل عمومي 

شهردار اصفهان براي حل مشكلات رانندگان حمل 
و نقل عمومي به دليل شيوع ويروس كرونا، به معاون 
اول رييس جمهور، نامه نوشت و خواستار كمك دولت 
در اين زمينه شد. با توجه به اينكه يكي از اقشار آسيب 
ديده از شيوع ويروس كرونا، رانندگان حوزه حمل و نقل 
عمومي بوده اند، شهردار اصفهان طي نامه اي به اسحاق 
جهانگيري، معاون اول رييس جمهور، خواستار كمك به 
حل مشكلات اين قشر شد. قدرت الله نوروزي در بخشي 
از اين نامه خطاب به اس��حاق جهانگيري معاون اول 
رييس جمهور آورده است: به استحضار مي رساند يكي 
از صنوفي كه بيشترين آسيب را در اين بحران ديده اند، 
رانندگان فعال در حمل و نقل عمومي شهري بوده كه 
در قالب بيمه رانن��دگان از خدمات تأمين اجتماعي 
برخوردار هس��تند، اما در مراجعه اين افراد به سامانه 
تأمين اجتماعي جهت ثبت درخواست دريافت بيمه 
بيكاري با پيغامي مواجه مي شوند كه به علت پرداخت 
۲۷ درصد سهم بيمه و نداشتن كارفرما پرداخت بيمه 

بيكاري براي آنها امكان پذير نيست.«.

ايران ۹۰ هزار مشترك
 فيبر نوري دارد

مديركل ارتباطات و امور بين الملل ش��ركت مخابرات 
ايران، در گفت وگو با ايسنا با بيان اينكه تانوماي مخابرات 
در حال حاضر ۹۰ هزار مشترك در كشور دارد، گفت: 
»ظرفيت اكتيو )فعال( تانوما در حال حاضر ۵۵۰ هزار 
و ظرفيت پس��يو )غيرفعال( حدود دو ميليون و ۱۰۰ 
است.« وي با بيان اينكه فيبر نوري در مخابرات از سال 
۹۶ آغاز شده و س��رويس دهي به مشتركان همچنان 
ادامه دارد، افزود: »مش��تركان براي دريافت سرويس 
تانوما مي توانند به دو روش يا از طريق پرتال مخابرات 
ايران يا تماس با ش��ماره ۲۰۲۰ ثبت در خواست انجام 
دهند و درصورتي كه امكانات فراهم باشد، سرويس به 
آنها واگذار مي شود.« مديركل ارتباطات و امور بين الملل 
شركت مخابرات ايران با بيان اينكه در سال ۹۸ حدود 
۴۹هزار تانوما )FTTH( در كشور داير شده، اظهار كرد: 
»فيبر نوري كاربرد و شرايط خاص خود را دارد. امكان 
دايري VDSL براي مش��تريان سريع تر است و شايد 
نيازهاي مش��تريان را تا حد ممكن در بعضي زمينه ها 
راحت تر فراهم كند اما تانوما هم محاسن مربوط به خود 
را دارد.« به گفته بيدخام، تلاش شركت مخابرات ايران 
در فاز اول اين است كه تا دو ماه آينده در شهر تهران و قم 
حدود ۵۵۰ هزار پورت ADSL را به VDSL با سرعت 
حداقل چهار برابري ارتقا دهد و در حال حاضر در شهر 
 VDSL به ADSL تهران و قم حدود ۳۰ هزار مشترك

ارتقا پيدا كرده اند.

يك بام و دو هواي فيلترينگ 
و وي پي ان قانوني

اصل مساله هم فيلترينگي است كه توسط دولت اتفاق 
افتاده است. وقتي اينترنت را به مردم مي فروشيد، چرا آن 
را فيلتر مي كنيد؟ وقتي فيلتر مي كنيد باز هم مي خواهيد 
پولي دريافت كنيد كه براي عبور از فيلترينگ استفاده 
شود؟ اين اپراتور دريافت كننده هزينه فيلترشكن به 
كجا مرتبط است؟ اگر اين اپراتور دولتي باشد كه همان 
موضوع درياف��ت هزينه از جيب مردم به دولت مطرح 
مي شود و اگر خصوصي است، چرا دولت بايد از جيب 
مردم براي بخش خصوصي پولي دريافت كند؟ ش��ما 
نمي توانيد در مقابل علم و تكنولوژي، مانع و دستورالعمل 
ايجاد كنيد. زماني در اين كشور، براي استفاده از راديو در 
دوران رضاشاه لازم بود به شهرباني برويد و درخواست 
بدهيد، اگر اين درخواست توسط شهرباني تاييد مي شد 
و واردكننده راديو پولش را به شهرباني پرداخت مي كرد، 
راديو مورد استفاده قرار مي گرفت. در دوران جمهوري 
اسلامي هم تجربه ويديو را داشتيم و حتي دادسرايي 
مخصوص به آن ايجاد ش��د كه ويديوها را جمع آوري 
مي كردند. برخورد با ماهواره هم از همين نوع است كه 
زماني ديش هاي ماهواره را از منازل مردم جمع آوري 
مي كنند و هنوز هم داشتن آن جرم است اما در بسياري 
از منازل از آن اس��تفاده مي شود. درنهايت موضوع اين 
است كه ش��ما نمي توانيد در مقابل علم بايستيد، در 
حال حاضر فيلترشكن هاي آزاد در اختيار همه مردم 
قرار دارد و ديگر نيازي به ويديو و ماهواره هم نيست. در 
حالي كه روي گوشي هاي موبايل افراد ده ها فيلترشكن 
وجود دارد، تاكنون برخوردي با فيلترش��كن ها نشده 
است. شبكه هاي مختلف تبليغ فيلترشكن هاي مجاني 
را مي كنند و همه مردم هم از آن استفاده مي كنند. اينكه 
بخواهند فيلترشكن هاي پولي عرضه كنند، بيشتر مثل 
اين است كه بخواهند منبع درآمدي براي خود ايجاد 
كنند. ناديده گرفتن اين مسائل، سر را زير برف كردن و 

نديدن واقعيت است.
حقوق دان و وكيل دادگستري

لذاکليه  ش�رکتهايی که فعاليت آنها مرتبط باش�رح کالا ی مورد درخواست می باشد می بايس�ت ظرف مدت ۱4روز از تاريخ درج اگهی فراخوان با مراجعه به سايت اينترنتی ذيل الذکر ،نسبت به استخراج 
وتکميل» فرم تعهد نامه ارائه کالا مطابق با استانداردهای شرکت ملی مناطق نفتخيزجنوب «و ارسال آن به همراه مدارک ومستندات لازم منطبق با موارد مندرج در جدول ارزيابی کيفی )برای معاملات بيشتر 

ازبيست برابرنصاب معاملات متوسط( به آدرس پستی مندرج در فراخوان اقدام نمايند
WWW.NISOC.IR   فرم پرسش نامه ارز يابی     مديريت تدارکات وامور کالا مزايده و مناقصه   کسب و کار 

 کسب حداقل نمره 6۰در ارزيابی کيفی جهت تحويل اسناد مناقصه به فروشندگان سازندگان الزامی است ضما مبلغ تضمين شرکت درمناقصه ۵/69۵/۰۰۰/۰۰۰ريال می باشد 
آدرس پس�تی اهواز -کوی فدائيان اس�لام )نيوسايد (-خيابان ش�هريورمجتمع  تد ارکات  وامورکالا س�اختمان ۱۰۲ - اداره تدارکات خريد کالای داخلی - واحد خريد اقلام حفاری و لوله اتاق ۱۷ کدپستی 

6۱۱۳۸۵4۵۷9تلفن۰6۱۳4۱۲۲4۷۱درگاه های اينترنتی مرتبط جهت رويت ومطالعه شرايط مناقصه وساير مشخصات فنی ومقاديرکالا  
WWW.SHANA.IR/ WWW.NISOC.IR/WWW.IETS.MPORG.IR

آدرس اينترنتی جهت دسترسی به اسناد و مدارک مناقصه،آخرين مهلت تحويل پاکات به کميسيون مناقصات شرکت ملی مناطق نفتخيز جنوب وهمچنين تاريخ گشايش پاکات فنی ،متعاقبا به مناقصه گرانی 
که صلاحيت دريافت اسناد و مدارک مناقصه را احراز نموده اند ، به صورت مکتوب اعلام خواهد گرديد .

کالای تقاضای مذکور می بايست توسط سازندگان مورد تاييد و تحويل گردند.
روزنامه : تعادل 

نوبت اول 99/۱/۲۷ نوبت دوم :99/۱/۳۰

آگهی فراخوان مناقصه عمومی
شركت ملي نفت ايران شماره   ۹8-3-13۰8 
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 با آغاز به كار رسمي وي پي ان قانوني، مقابله با وي پي ان  هاي موجود در بازار، به صورت جدي تري دنبال خواهد شد



اخبار 7 صنعت،معدن و تجارت

راهكارهاي جبران آسيب هاي اقتصادي ناشي از پاندمي كوويد 19 چيست؟ 

چالش بنگاه ها در عصر كرونا 
تعادل |  فرشته فريادرس | 

بنگاه هاي اقتص�ادي در عصر كرونا با چالش هاي 
جدي از س�مت عرض�ه و تقاضا روبرو هس�تند. 
چالش هايي كه عرضه را نش�انه مي رود ش�امل 
م�واردي چ�ون »محدوديت در خري�د و تامين 
مواد اولي�ه و نهاده هاي توليد از داخ�ل و خارج، 
آس�يب ديدن زنجيره تامين، ع�دم توانايي در 
پرداخت ماليات، عوارض و حق الزحمه نيروي كار، 
افزايش معوقات بانكي، كاهش س�رعت گردش 
نقدينگي در بنگاه و در نهايت محدوديت در حمل 
و نقل بين المللي و داخلي« اس�ت. ب�راي عبور از 
اين چالش ها، 8 اقدام عملي پيش�نهاد شده كه 
مهم ترين آنه�ا را مي توان»كاه�ش و به تعويق 
انداختن پرداخت هاي هزينه اي كس�ب و كارها 
اع�م از ماليات هاي مس�تقيم، مالي�ات بر ارزش 
افزوده، كاه�ش و به تعوي�ق انداختن حق بيمه 
س�هم كارفرمايان وكارگران تا زمان عادي شدن 
شرايط، استمهال، تمديد سررسيد يا تجديد وام 
بانك ها و صندوق ه�اي حمايتي و كاهش يا عدم 
دريافت اجاره بهاي كسب و كارهايي كه از املاك 
و مستغلات دولتي، خصولتي و نهادهاي حاكميتي 
استفاده مي كنند )به شرط عدم اخراج نيروي كار و 
يا كمترين تعديل( عنوان كرد. اما بنگاه ها در سمت 
تقاضا با چه چالش هايي روبرو هستند؟ ارزيابي ها 
بيانگر اين اس�ت كه واحدهاي توليدي در سمت 
تقاضا با چالش هايي چون »تغييرات سمت تقاضا، 
تغيير س�بد مصرفي خانوارها، افزايش تمايل به 
ذخيره س�ازي، تش�ديد انگيزه قاچاق )به ويژه 
اقلام بهداشتي( و كاهش حجم تجارت خارجي 
و كس�ري تراز تجاري« مواجهن�د. راهكارهاي 
سياستي پيش�نهادي براي عبور از چالش هاي 
طرف تقاضا مبتني بر 4 مورد است كه مهم ترين 
آنها »»تامين منابع براي پرداخت تسهيلات ارزان 
به مردم به منظور تقويت قدرت خريد و نظارت بر 
زنجيره تامين كالاهاي توليدي، واكنش سريع و 
انعطاف پذيري به تغييرات زنجيره عرضه« است. 

    سياست حمايتي چگونه باشد؟ 
شيوع ويروس كرونا در دنيا، علاوه بر حوزه سلامت، بيشترين 
اثر را بر اقتصاد و كسب وكارها داشته است. البته با توجه به 
اينكه اقتصاد ايران به نفت وابستگي دارد و ازطرفي با مساله 
تحريم ها نيز روبرو است، اين پاندمي مي تواند آسيب بيشتري 
را متوجه كس��ب وكارها و بنگاه هاي توليد كن��د. از اين رو، 
مشكلات و ش��وك هاي وارده به كسب وكارهاي كوچك و 
متوسط و بنگاه هاي فعال به بنگاه هاي بزرگ ونظام بانكي 
كشور منتقل خواهد شد، كه اين موارد تأثير جدي بر حوزه 
اش��تغال و تورم خواهد گذاش��ت. البته اين روزها مدام اين 
پرسش مطرح مي ش��ود، كه برنامه هاي حمايت از كسب 
وكارهاي آسيب پذير در ايام كرونا چگونه بايد باشد؟ برخي 
معتقدند كه دولت بايد از كس��ب وكارهاي آس��يب ديده 
حمايت كند، اما از آنجايي كه منابع مالي دولت نيز محدود 
است، شرايط براي اعطاي تسهيلات و كمك هاي بلاعوض 
خيلي فراهم نيست. برهمين اساس، حمايت هاي دولت بايد 
هدفمند باشد، چراكه بسته هاي حمايتي بدون برنامه مي تواند 
تورم زا بوده، و اقتصاد كشور را در ماه هاي آينده با چالش جدي 

مواجه كند. برهمين اساس، پيشنهادهاي حمايتي كه از سوي 
برخي از صاحبنظران ارايه مي شود، اين است كه دولت رويكرد 
افزايش تقاضا، حفظ مشاغل با سياست جلوگيري از تعديل 
نيروهاي انساني و تامين معيشت خانوادهاي كم بضاعت را در 
دوران كرونايي در پيش بگيرد. از سويي ديگر، چنانچه قصد 
دارد اقدام به توزيع منابع مالي بين اقشار مختلف جامعه كند، 
بايد شكل اعتبار خريد كالا با هدف حمايت از معيشت اقشار 
آسيب پذير و تحريك تقاضا باشد. در واقع پيشگيري چنين 

سياستي مي تواند منجر به رونق توليد شود. 

    انتظارات ذينفعان چيست؟ 
با اين حال، صاحبان كسب وكارها از دولتمردان همچنان 
توقع دارند، در شرايطي كه ويروس كرونا، آنها را با چالش 
جدي مواجه كرده است، مورد حمايت قرار گيرند، تا بتوانند 
حداقل بخشي از خسارت وارده به كسب وكارهايشان را 
جبران كنند. در همين رابطه، قاسم نوده فراهاني، رييس 
اتاق اصناف ته��ران، مي گويد: واحدهاي صنفي تعطيل 
هس��تند و توان پرداخت ماليات بر ارزش افزوده را ندارند 
و در اين مورد درخواست زمان كرديم، اما تاكنون جوابي 
نگرفته ايم. ما توقع داريم زمان كافي در اختيار اصناف قرار  
داده شود. او مي افزايد: ما توقع نداريم ماليات بخشيده شود؛ 
اما اصناف زمان مي خواهند. نوده فراهاني، معتقد است كه 
اگر قرار است براي اصناف كاري انجام شود بايد تسريع شود، 
چون هر چه زمان بگذرد دردي را دوا نخواهد كرد. به گفته 
فراهاني، اگر قرار اس��ت سازمان تأمين اجتماعي اقدامي 
انجام دهد الان موقع آن اس��ت، اما تاكنون اقدامي انجام 
نشده است. حال از آنجايي كه به گفته اين مسوول صنفي، 
بنگاه هاي آسيب ديده نيازمند حمايت هستند، دولت بايد 
وام كم بهره در اختيار اصناف قرار دهد. فعالان اقتصادي 
درباره حمايت دولت در دوران كرونا چيست؟ آنها معتقدند 
كه دولت براي حمايت از كسب و كارها، بايد بسته حمايتي 
تدوين كند. ابوالفضل خاكي عضو هيات نمايندگان اتاق 
ايران در گفت وگو با »پايگاه خبري اتاق ايران« ضمن انتقاد 
از نحوه عملكرد مسوولان، مي گويد: به رغم تاكيداتي كه بر 
حمايت از فعالان و بنگاه هاي اقتصادي مي شود اما متاسفانه 
تمامي اين حرف ها در حرف است و فعالان اقتصادي در 
عمل شاهد اقدام درخوري نيستند. حتي بانك ها نيز بدون 
توجه به بخشنامه هاي صادر ش��ده، بر فعالان اقتصادي 
براي پرداخت اقساط خود فشار مي آورند. به گفته او، يكي 
از مهم ترين مش��كلات فعلي واحدهاي توليدي تامين 
نقدينگي اس��ت و اگر دولت به فكر چاره اي براي حل اين 
مشكل نباشد نبايد انتظاري هم براي جهش توليد داشته 
باشيم. از سوي ديگر، محمد اميرزاده عضو هيات رييسه اتاق 
ايران نيز معتقد است با توجه به وضعيت كسب و كارها متاثر 
از بحران كرونا، لازم است تصميم قاطع و واقع بينانه اي براي 
اعمال سياست هاي حمايتي اتخاذ شود. به گفته او پرداخت 
مطالبات بخش خصوصي و تعويق ديون بانكي و مالياتي 
مي تواند بخشي از فشارها را بر اقتصاد كشور بكاهد. عبداله 
مهاجر دارابي از ديگر فعالان اقتصادي، بر اين باور است كه 
ماه هاي آينده شاهد آسيب هاي اقتصادي ناشي از تعطيلي 
بنگاه ه��اي اقتصادي خواهيم بود. او با اش��اره به افزايش 
قيمت مواد اوليه خواهان نظارت دولت بر اين امر ش��د و 
تاكيد كرد كه اگر در پي تحقق شعار سال، يعني »جهش 
توليد« هس��تيم در وهله اول بايد به نقدينگي بنگاه هاي 

توليدي توجه شود. 

  چالش بنگاه ها از دو جهت 
البته اظهارات فعالان اقتصادي، همه آن چيزي نيست كه 
كرونا بر سر بنگاه ها آورده است. چراكه ارزيابي هاي صورت 
گرفته نشان مي دهد، بنگاه هاي توليدي در سمت عرضه و 
تقاضا با چالش هاي جدي تري در عصر كروان مواجه هستند. 
اين چالش ها كدامند؟ چالش هايي كه سمت عرضه بنگاه ها 
را نشانه مي رود، شامل مواردي چون »محدوديت در خريد 
و تامين مواد اوليه و نهاده هاي توليد از داخل و خارج؛ آسيب 
ديدن زنجيره تامين؛ عدم توانايي در پرداخت ماليات، عوارض 
و حق الزحمه ني��روي كار؛ افزايش معوقات بانكي؛ كاهش 
س��رعت گردش نقدينگي در بنگاه و در نهايت محدوديت 
در حمل و نقل بين المللي و داخلي« است. حال براي عبور 
از چالش هاي بخش عرضه در دوران كرونا، چه راهكارهاي 
سياستي مي توان تجويز كرد. راهكارهايي كه در اين زمينه 
از سوي صاحبنظران مطرح مي شود، 8 اقدام عملي شامل 
موارد زير است: 1. كاهش و به تعويق انداختن پرداخت هاي 
هزينه اي كسب و كارها اعم از ماليات هاي مستقيم، ماليات 
بر ارزش افزوده، عوارض كس��ب و پيش��ه و س��اير عوارض 
شهرداري ها، فاضلاب و پسماند، قبوض آب، برق، گاز و تلفن 
تا زمان عادي ش��دن شرايط 2. كاهش و به تعويق انداختن 
حق بيمه س��هم كارفرمايان و كارگران تا زمان عادي شدن 
شرايط، 3. استمهال، تمديد سررسيد يا تجديد وام بانك ها 
و صندوق هاي حمايتي؛ 4. اس��تمهال، تمديد سررسيد يا 
تجديد وام هاي حساب ذخيره ارزي و صندوق توسعه ملي؛ 5. 
استمهال يكساله تقسيط پرداخت بدهي هاي قبلي به سازمان 
تامين اجتماعي و سازمان امور مالياتي )ماليات مستقيم و 
ارزش افزوده(؛ 6. تامين منابع مالي )س��رمايه در گردش( با 
شرايط سهل و نرخ ترجيحي براي فعاليت هاي اقتصادي؛ 
7. تمديد مزايا و معافيت هايي كه به موجب ضوابط خاص تا 

پايان سال برقرار بوده است )نظير آيين نامه افزايش سرمايه 
از محل تجديد ارزيابي دارايي ها(؛ 8. كاهش يا عدم دريافت 
اجاره بهاي كسب و كارهايي كه از املاك و مستغلات دولتي، 
خصولتي و نهادهاي حاكميتي استفاده مي كنند )به شرط 
عدم اخراج نيروي كار و يا كمترين تعديل( .  از سوي ديگر، 
بنگاه هاي توليدي همچنين در سمت تقاضا، با چالش هاي 
جدي مواجه هستند كه شامل »تغييرات سمت تقاضا، تغيير 
سبد مصرفي خانوارها، افزايش تمايل به ذخيره سازي، تشديد 
انگيزه قاچاق )به ويژه اقلام بهداشتي( و كاهش حجم تجارت 
خارجي و كسري تراز تجاري« است. راهكارهاي سياستي 
كه براي عبور از چالش هاي طرف تقاضا پيشنهاد مي شود، 
مبتني بر 4 مورد به ش��رح زير است: »1. تامين منابع براي 
پرداخت تس��هيلات ارزان به مردم به منظور تقويت قدرت 
خريد؛ 2. نظارت بر زنجيره تامين كالاهاي توليدي، واكنش 
سريع و انعطاف پذيري به تغييرات زنجيره عرضه؛ 3. كاهش 
هزينه مبادلاتي و بهبود كارايي زنجيره تامين از طريق ايجاد 
بسترهاي الكترونيك مچينگ زنجيره تامين محصولات )با 
تاكيد بر تجهيزات پزش��كي مربوط به پيشگيري و درمان 
كروناويروس(؛ 4. تشكيل هيات هايي متشكل از نمايندگان 
وزارتخانه هاي امور خارجه، صنعت، معدن و تجارت، بهداشت، 
سازمان ملي استاندارد و تشكل هاي بخش خصوصي براي 

اعزام به كشورهاي اولويت هدف صادراتي.« 

  راهكار امريكا  براي كاهش آسيب ها چيست؟
بااين اوصاف، راهكار اساس��ي به منظور كاهش آسيب هاي 
اقتصادي ناشي از كرونا چه بايد باشد و تجربه ديگر كشورها 
در اين زمينه چيست؟ مركز خدمات تحقيقاتي كنگره امريكا 
در اين زمينه اقدام به تهيه گزارشي درباره ارزيابي سياست هاي 
مالياتي گزينه هاي تسكين اقتصادي كرده است. به گزارش 

مركز پژوهش هاي اتاق ايران و بر اساس اين گزارش، »كاهش 
ماليات حقوق و دس��تمزدها« براي كس��ب وكارها، يكي از 
گزينه هايي است كه مي تواند به فعاليت هاي كسب وكارها 
كمك اقتصادي كند. همچنين ضمن بررسي گزينه هاي 
فعلي، به منظور برآورد ميزان اثربخشي و كارايي اين تمهيدات، 
به سياست هاي مالياتي كه در گذشته در دوران بحران هاي 
مالي اعمال شده و ميزان ثمربخشي و بازده اين سياست ها نيز 
مورد توجه قرار گرفته اند. بر اساس اين گزارش چندين گزينه 
براي چگونگي سازماندهي و اجراي كاهش ماليات  بر حقوق 
و دس��تمزدها وجود دارد. قانون كمك به افراد، خانواده ها و 
مشاغل و قانون كمك، بخشودگي مالياتي و امنيت اقتصادي 
كروناويروس، امكان تعويق ماليات حقوق و دستمزد را براي 
كارفرمايان فراهم كرده است. گزينه ديگر از نگاه اين مركز، 
اما »استرداد ماليات حقوق و دستمزدها« است. براساس اين 
گزينه، ماليات ها بر حقوق و دس��تمزد سال 2020 كه قبلًا 
توسط كارفرمايان پرداخت شده بود، باز گردانده مي شود. اين 
امر مي تواند كسب وكارهاي خرد را به عنوان جامعه هدف خود 
انتخاب كند و كسب وكارهاي خرد با استفاده از آستانه تعداد 
كاركنان، يعني آستانه دريافتي ناخالص يا برخي معيارهاي 
ديگر مشخص شوند. استرداد را مي توان در يك مبلغ ثابت 
براي هر كارمند، يا براي تعداد معين��ي از كاركنان در نظر 
گرفت. بازگرداندن ماليات بر حقوق و دستمزد، همچنين 
مي تواند فقط براي كس��ب وكارهايي كه بر اساس دستور 
مقامات دولت هاي فدرال، ايالتي يا محلي به دليل كوويد-19 
فعاليت خود را متوقف كرده اند، صورت پذيرفته يا به برخي از 
كسب وكارها استرداد بيشتري تعلق بگيرد. تعليق ماليات هاي 
بر حقوق و دس��تمزد از ديگر گزينه هاي پيشنهادي مركز 
خدمات تحقيقاتي كنگره امريكا به منظور حمايت از كسب و 

كارها در شرايط پيش رو است.

حسين سلاح ورزي، نايب رييس اتاق ايران: 

تغيير مصوبه شوراي عالي كار درباره حداقل مزد منتفي است
نايب رييس اتاق ايران مي گويد: تغيير مصوبه مزد 99 قطعا 
منتفي اس��ت اما احتمالا دولت كمك ها و حمايت هايي 
ازجمله افزايش مبلغ هزينه مس��كن را براي كارگران در 
نظر خواهد گرفت. حسين سلاح ورزي، عضو هيات رييسه 
كانون عالي كارفرماي��ي در گفت وگو با پايگاه خبري اتاق 
ايران مي گوي��د: صحبت كردن در م��ورد تغيير يا اصلاح 
مصوبه ش��وراي عالي كار موضوع مزد 99 بيشتر از اينكه 
واقعي و عملي باشد جريان سازي رسانه اي است. به گفته 
سلاح ورزي، فعال كارفرمايي هرچند به اعتقاد كانون عالي 

كارفرمايي ايران همين تصميم شوراي عالي كار كه به ظاهر 
افزايش مزد را 21 درصد در نظر گرفته، ولي با لحاظ كردن 
ساير اجزاي مزد، در عمل هزينه هاي دستمزد حدود 34 
درصد ب��راي كارفرمايان افزايش مي ياب��د و باوجوداينكه 
جامعه كارفرمايي اين افزايش را بيشتر از توان اقتصادي فعلي 
بنگاه ها مي دانند، ولي به دليل قانوني بودن مصوبه شوراي 

عالي كار خود را ملزم به اجراي آن مي دانند.
س��لاح ورزي ادامه مي دهد: آنجايي كه ماده 41 قانون كار 
نحوه تعيين مزد توسط شوراي عالي كار را به صورت سالانه 

اعلام كرده، لذا هيچ وقت مرسوم و معمول نبوده و نيست 
كه اين شورا چند بار در سال درباره دستمزد تصميم گيري 
كند، لذا تجديدنظر در خصوص حداقل مزد امسال بيشتر 
از اينكه واقعات داشته باشد، جريان سازي رسانه اي برخي 
از گروه هاي سياسي است كه مي خواهند در لواي حمايت 
و دلسوزي از كارگران به دنبال كسب امتياز و شايد جلب آرا 
آنها در انتخابات ميان دوره اي باشند. عضو هيات مديره كانون 
عالي كارفرمايي ايران افزود: كارگران به عنوان اصلي ترين 
ركن توليد و مهم ترين س��رمايه كشور هستند، متأسفانه 

به دليل تورم و كاه��ش ارزش پول ملي، عده زيادي از اين 
عزيزان نه تنها قدرت خريد خود را ازدس��ت داده اند، بلكه 
ازنظر معيشت هم دچار مشكل هستند. براي همين لازم و 
ضروري است كه دولت در جهت ترميم اين شكاف، اقدامات 
لازم را به عمل آورد. به گفته سلاح ورزي تغيير مصوبه مزد 99 
قطعا منتفي است اما احتمالا دولت كمك ها و حمايت هايي 
ازجمله افزايش مبلغ هزينه مسكن را براي كارگران در نظر 
خواه��د گرفت.  نايب رييس اتاق اي��ران ادامه مي دهد: در 
روزهاي اخير پيشنهاد هايي ارايه شده بود كه در قالب انجام 

يك تفاهم نامه مابين تش��كل هاي كارگري و كانون عالي 
كارفرمايي بدون تغيير در مبلغ مجموعه مزد جابه جايي هاي 
بي��ن رقم هاي اجزاي موضوع صورت گي��رد و بعد از 4 ماه 
اجرايي شود. كه البته در جلسه امروز هيات مديره كانون عالي 
كارفرمايي مطرح و با آن مخالفت شد. سلاح ورزي خطاب به 
مديران بنگاه هاي اقتصادي مي گويد كه به عنوان مسووليت 
اجتماعي، در اين شرايط حتي الامكان از تعديل نيروي كار 
پرهيز كنند و كاهش نيروي انساني را به عنوان آخرين راه حل 

كاهش هزينه ها در اين شرايط اقتصادي در نظر بگيرند. 
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افزايش 20 درصدي تعداد 
گشت هاي مشترك بازرسي 

رييس س��ازمان حماي��ت مصرف كنندگان و 
توليدكنن��دگان از افزايش 20 درصدي تعداد 
گشت هاي مش��ترك برگزار ش��ده و افزايش 
18 درصدي تعداد پرونده هاي متش��كله سال 

1398 نسبت به سال 1397 خبر داد.
به گزارش ش��اتا، عب��اس تابش با بي��ان اين 
مطلب، افزود: گش��ت هاي مشترك بازرسي با 
ساير دستگاه هاي مرتبط به منظور هم  افزايي 
و اس��تفاده بهين��ه از ظرفي��ت كارشناس��ي 
دستگاه هاي مختلف در پيشگيري از تخلفات 
و رس��يدگي فوري به شكايت هاي مردمي، در 
طول سال توسط سازمان هاي صنعت، معدن 
وتجارت استان ها برنامه ريزي و اجرا مي شود.

وي ادامه داد: در سال 1398 در مجموع 114 
هزار و 134 گش��ت مش��ترك برگزار شد كه 
اين رقم در س��ال قب��ل آن )1397( 94 هزار 
و 978 مورد بوده است. وي همچنين تصريح 
كرد: تعداد پرونده هاي متشكله سال گذشته 
)1398( ني��ز 56 ه��زار و 627 فق��ره و تعداد 
پرونده هاي متش��كله س��ال قبل آن )1397( 

45هزار و 59 مورد بوده است.
تاب��ش بيان كرد: البته از مجموع گش��ت هاي 
برگزار ش��ده سال گذش��ته )1398( 8 هزار و 
459 مورد مربوط به اسفند ماه بوده كه منجر به 
تشكيل 4 هزار و 40 پرونده تخلف شده است.

تابش خاطرنش��ان كرد: سازمان هاي صنعت، 
مع��دن و تجارت اس��تان ها در زم���ان م�ورد 
اش��اره، 30 درصد از گشت هاي مشترك خود 
را ب��ا اتاق اصن��اف و اتحاديه ه��ا، 22 درصد با 
ادارات كل تعزي��رات حكومت��ي، 14 درصد با 
دانشگاه هاي علوم پزشكي، 3 درصد با ادارات 
كل اس��تاندارد، 3 درصد با ادارات كل ميراث 
فرهنگي، صنايع دس��تي و گردش��گري و 28 

درصد را با س�اي�ر دستگاه ها برگزار كرده اند.
رييس س��ازمان حمايت مص��رف كنندگان و 
توليدكنندگان گف��ت: از مجموع پرونده هاي 
تخلف متشكله، 35 درصد مربوط به گشت هاي 
مشترك با ادارات كل تعزيرات حكومتي، 30 
درصد مربوط به گش��ت هاي مشترك با اتاق 
اصناف و 35 درصد مربوط به ساير دستگاه هاي 

ذيربط است.

فعاليت تجاري مرز 
پرويز خان از سر گرفته شد

گمرك مرزي پرويزخان از صبح ديروز با پايان 
يافتن اعتصاب رانندگان عراقي، فعاليت تجاري 
خود را مجددا آغاز كرد. روز سه شنبه رانندگان 
عراقي، در اعتراض به مس��وولان مرزي عراق، 
اعتصاب كرده بودند و چ��ون جابه جايي كالا 
به كش��ور عراق با روش ترانش��يپ منت يعني 
انتقال كالا از كاميوني به كاميون ديگر صورت 
مي گيرد )تخلي��ه از كاميون ايراني به كاميون 
عراقي براي مقاصد كشور عراق( بنابراين 700 
كاميون ايراني و همين تعداد در آن سوي مرز 

معطل مانده بودند. 
با پايان اعتصاب رانندگان عراقي، از صبح امروز، 
گمرك مرزي پرويزخان فعاليت تجاري خود را 

مجدداً آغاز كرد.

تعهدي براي عدم ابتلاي 
كاركنان به كرونا نمي دهيم

سه تش��كل توليدي صنعت نساجي و پوشاك 
در نامه اي به وزير بهداشت در مورد ثبت تعهد 
در س��امانه ثبت ن��ام صنايع جهت ش��روع به 
فعاليت اعلام كردند كه كارفرمايان تعهدي در 
مورد عدم ابتلاي كاركنان به كرونا نمي دهند 
و رعاي��ت اصول بهداش��تي منوط ب��ه تامين 

تجهيزات است. 
به گزارش خبرگزاري فارس، متن نامه اتحاديه 
توليد و صادرات نس��اجي و پوشاك، انجمن 
صنايع پوش��اك و اتحادي��ه توليدكنندگان 
كالاي كش��باف به وزير بهداشت به اين شرح 
است: »احتراماً در پي الزام واحدهاي صنعتي، 
صنف��ي و توزيعي ب��ه س��پردن تعهد جهت 
ش��روع فعاليت ها، تمام واحدها خود را ملزم 
مي دانند تا با اجراي پروتكل هاي بهداشتي و 
فاصله گذاري اجتماعي از شيوع كرونا ويروس 
جلوگيري كرده و محيط مناسبي را براي كار 
ايجاد نمايند مش��روط بر اينكه دستگاه هاي 
ذي ربط نيز متعهد ش��وند مواد بهداش��تي، 
ضدعفوني كننده و تجهيزات لازم را در اختيار 
واحدها قرار دهند و همچنين در بند آخر فرم 
ثبت نام وزارت بهداشت بندي با اين مضمون 
ذكر شده است كه »مدير واحد ضمن تعهد به 
رعايت تمامي راهنماهاي بهداش��تي عواقب 
عدم اجراي آن بر س��لامت خ��ود، كاركنان و 

مشتريان را بپذيرد«.
 از آنجايي كه امكان مبتلا ش��دن هر ش��خص 
خارج از محيط هاي صنعتي -صنفي و توزيعي 
بسيار بالا است و اپيدمي در سطح جامعه است 
و دوره پنهان��ي مبتلايان ني��ز طولاني و نحوه 
ابتلا نامشخص است؛ بنابراين تعهد به پذيرش 
عواقب توس��ط كارفرمايان غير منطقي و غير 
قانوني اس��ت و در اين تعهد مح��دوده قانوني 
مسووليت ها و بار حقوقي و جزايي آن و اثراتش 
بر كارفرمايان نامش��خص است كه بايد هر چه 
سريع تر توسط مراجع ذي صلاح روشن شود.« 
با توجه به موارد ذكر ش��ده كارفرمايان اعلام 
مي كنند كه هيچگونه تعهدي را در اين زمينه 
و اين شرايط نمي پذيرند، اما متعهد به اجراي 
پروتكل هاي بهداش��تي اعلام شده در صورت 
فراهم آوردن امكانات همانطور كه ذكر ش��د، 

هستند. 

چالش هاي بنگاه هاي توليدي در عصر كرونا از سمت »عرضه و تقاضا« معرفي مي شوند

معاون توسعه بازارهاي صادراتي سازمان توسعه تجارت خبر دادرييس كل سازمان توسعه تجارت ايران اعلام كرد

اعزام 10 رايزن بازرگاني به بازارهاي مهم صادراتي آغاز فعاليت خط دوم حمل مواد غذايي به عمان
يك مقام مس��وول از ادامه پيگيري ه��ا براي حمل كالا به 
كشورهاي همسايه و باز شدن مسيرهاي جديد خبر داد 
و گفت: خط دوم حمل كانتينري يخچالي از بندر عباس به 

دومين بندر عمان، به بندر السويق رسيد.
به گزارش سازمان توسعه تجارت ايران، حميد زادبوم، رييس 
كل سازمان توسعه تجارت ايران از ادامه پيگيري ها براي 
حمل مواد غذايي و كالا به كشورهاي همسايه و باز شدن 
مسيرهاي جديد خبر داد و گفت: خط دوم حمل كانتينري 
يخچالي از بندر عباس به دومين بندر عمان، با حمل 500 

تن ميوه و تره بار به بندر السويق رسيد.
وي افزود: خط دوم حمل كانتينري يخچالي از بندر عباس 

به دومين بندر عمان، با حمل 500 تن ميوه و تره بار به بندر 
السويق رسيد و قرار است هر هفته 5 سرويس در اين مسير 
داشته باشد. رييس كل سازمان توسعه تجارت ايران، با تاكيد 
بر حل مشكلات تجار و بازرگانان افزود: با اين شرايط به جز 
مسير بندرعباس به بندر سلطان قابوس، اين دومين مسير 
براي حمل كالا به كشور عمان است و در حال تلاش براي 
سومين مسير از بندرعباس به بندر خصب در استان مسندم 
عمان هستيم. معاون وزير صمت ادامه داد: هم اكنون در حال 
رايزني با قطر در سطح معاون وزير بازرگاني، مسوولان اتاق 
بازرگاني، اعضاي هيات مديره سازمان امنيت غذايي قطر 

هستيم تا بتوانيم كالا، لبنيات و مواد غذايي را صادر كنيم.

معاون توسعه بازارهاي صادراتي سازمان توسعه تجارت ايران 
از اعزام 10 رايزن بازرگاني در بازار مهم صادراتي از جمله بازار 
روسيه، تركيه، كردستان عراق، عمان، چين، هند، افغانستان 
و ارمنستان خبر داد. مسعود كمالي اردكاني با اشاره به اينكه 
در سال هاي گذشته 25 رايزن بازرگاني در كشورهاي ديگر 
فعاليت داشتند اما اكنون تعداد اين رايزن ها به پنج نفر كاهش 
پيدا كرده است، افزود: عمده ترين دليل كاهش، مشكلات 
بودجه اي و منابع مالي است. وي بيان كرد: رايزناني كه در 
خارج از كشور سابقه داشتند هم اكنون در سازمان توسعه 
تجارت مستقر هستند كه تجربه هاي بسيار خوبي هم در 
زمينه شناخت بازار، ارايه مشاوره به تجار و فعالان اقتصادي 

دارند. كمالي اردكاني گفت: رايزنان سابق مستقر در سازمان 
توسعه تجارت ايران به عنوان دبير ميز كشورهاي مختلف 
مسووليت داش��ته و با بنگاه ها نيز ارتباط دارند و به معرفي 
بازارها و ارايه مشاوره مشغولند. وي اظهار كرد: گرچه حضور 
فيزيكي رايزنان بازرگاني در كشورهاي هدف بسيار موثرتر 
است اما سابقه و شناخت خوب آنها از بازار و نحوه بازاريابي 

قطعا كمك زيادي به ما خواهد كرد.
معاون توسعه بازارهاي صادراتي با اظهار اينكه توانمندي و 
ظرفيت هاي ايجاد شده توسط رايزنان بازرگاني در كشورهاي 
هدف را از دس��ت نداده ايم گفت: نقش رايزن بازرگاني يك 
نقش تسهيل گري است و فعاليت هاي آنها لزوما در همان 

سال منجر به نتيجه نخواهد شد اما حضور آنان در كشورهاي 
هدف قطعا منجر به افزايش ظرفيت هاي صادراتي خواهد 
شد. وي گفت: در سال جاري بر اساس هماهنگي هاي صورت 
گرفته انتظار داريم كه امسال حداقل 10 رايزن به بازارهاي 
مهم صادراتي كشورها از جمله روسيه، تركيه، كردستان 
عراق، عمان، چين، هند، افغانستان و ارمنستان اعزام كنيم. 
كمالي اردكاني از رايزنان بازرگاني در سال »جهش توليد« به 
عنوان ديده بان هاي اقتصادي كشور ياد كرد و گفت: رايزنان 
بازرگاني از مهم ترين ابزارها براي معرفي محصولات صادراتي 
ايران به بازارها و منعكس كننده نيازهاي بازارهاي مختلف به 

محصولات ايراني محسوب مي شوند.

اهميت حضور در مجامع جهاني براي اقتصاد
اين در حالي است كه تفكري در كش��ورمان وجود دارد كه 
مدام بر طبل قطع ارتباط با مجامع جهاني مي كوبند و اعلام 
مي كنند كه نيازي به ارتباط با ساختارهاي اقتصادي، حقوقي 
و بين المللي نداريم. در حالي كه از دل ارتباط با ساختارهاي 
بين المللي است كه مي توان صداي مطالبات مردم را به گوش 
جهانيان برسانيم. بايد در مجامع جهاني حضور فعالي داشته 
باشم و از منافع ملي كشورمان دفاع كنيم. امروز استيفاي منافع 
ملي اصل اساسي هر نوع تحرك ديپلماسي و سياسي است از 
اين طريق است كه مي توانيم در مقابل دشمني هاي امريكا و 
رژيم صهيونيستي بايستيم و برنامه هاي آن را نقش بر آب كنيم.  

واقع آن است كه يك چنين عرصه هايي، عرصه هايي سخت، 
طاقت فرسا و زمان بر است و گاهي سال ها زمان نياز است تا ابعاد 
و زواياي مختلف يك چنين پرونده هايي پيگيري و دنبال شود. 
راهكار پيگيري اين پرونده ها معمولا به اين صورت است كه تيم 
حقوقي از طريق تسلط بر قوانين حقوقي بين المللي، آگاهي 
از قوانين تجاري و ارتباطي ميان كشورها، استفاده از وكلاي 
زبردست و كارآزموده و البته رايزني هاي سطح بالاي سياسي و 
ديپلماسي موضوع را پيگيري مي كند تا از طريق مستند سازي 
اسناد و مدارك در نهايت نتيجه مورد نظر به دست  آيد. افكار 
عمومي شايد اطلاع چنداني از دشواري چنين پرونده هايي 

نداشته باشند؛ اين حوزه حوزه خاصي است و موفقيت در آن 
در گرو مجموعه اقدامات قانوني و حقوقي ويژه اي است كه بايد 
در زمان مناسب و در مكان مناسب در دستور كار قرار بگيرد. 
ضمن اينكه بنابه دلايل گوناگون تيم هاي حقوقي قادر نيستند 
در برهه هاي حساس پيگيري پرونده، مردم و رسانه ها را در 
جريان ابعاد مختلف موضوع قرار دهند و به قول معروف براي 
طرف مقابل رجزخواني كنند؛ به دليل اين محدوديت ها شايد 
افكار عمومي متوجه اهميت برخي موفقيت ها و دستاوردهاي 
اينچنيني نباشد. در جريان حضور در معاونت حقوقي دولت 
يازدهم با چند پرونده مش��ابه اين موضوع برخورد داشتم و 

خوشبختانه از دل هماهنگي هاي كلي با آقاي رييس جمهوري 
و مسوولان ديپلماسي كشور توانستيم در جريان پرونده هاي 
حقوقي آراي مطلوبي را كسب كنيم و بخشي از اموال بلوكه 
شده كشور را كه سال ها مسدود شده بود آزاد كنيم. همين طور 
راجع به برخي ادعاهاي سياسي كه امريكا در خصوص اموال 
تاريخي و ميراث فرهنگي كش��ور مطرح شده بود در نهايت 
پرونده ها به نفع كشورمان پايان گرفت. آنچه مسلم است هر 
حضوري به دنبال تامين منافع مردم خود است، ما هم بايد با 
روحيه قوي و تلاش مضاعف از منافع ملي مان دفاع كنيم و 
اجازه ندهيم زنجيره تحريم هاي اقتصادي سخت تر از قبل 

اقتصاد و معيشت مردم را تحت تاثير قرار دهد. برجام نشان 
داد كه ايران مي تواند با به كارگيري افراد متخصص و كاربلد 
اجماع جهاني عليه كشور را از ميان بردارد و حتي خروج از آن 
فرصتي شد براي نمايش زياده خواهي هاي امريكايي ها در 
مواجهه با ساير كشورهاي مستقل. بعد از برجام هم تحريم ها 
عليه كشورمان برداشته شد و هم چهره زورگوي امريكا در 
فضاي افكار عمومي جهاني نمايان شد. در ساير زمينه هاي 
اقتصادي، فرهنگي و... ني��ز بايد با رويكرد عزت، مصلحت و 
قدرت از منافع كشورمان دفاع كنيم و در راستاي تحقق اين 

منافع گام  برداريم. 

ادامه از صفحه اول
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عكسروز

چهرهروز

نشان طلاي رقابت هاي موزيك جهاني براي مختاباد
عبدالحسين مختاباد خواننده ايراني، نشان طلاي رقابت هاي ۲۰۲۰ جايزه موزيك جهاني را براي اثر »از شرم در حجاب« كسب كرد. اين نخستين 
بار است كه يك ايراني در اين رقابت ها جايزه طلايي مي گيرد. سايت جايزه جهاني موسيقي ضمن اعلام تمامي برندگان سال ۲۰۲۰ روي خروجي 
خود نام و تصوير عبدالحسين مختاباد را نيز در ميان نه برنده اصلي جايزه طلايي قرار داده است.در ميان برندگان نشان طلاي اين رقابت ها، نام 
هنرمنداني از كشورهاي آلمان،  امريكا، صربستان، ايتاليا، انگليس و چين ديده مي شود. جايزه جهاني موسيقي از سال ۲۰۱۱ كار خود را آغاز 
كرد و طي همين مدت كوتاه توانست خود را به عنوان نهادي معتبر و بين المللي براي معرفي موزيسين هاي مستقل بشناساند. تصنيف شرم در 

حجاب روي شعري از حافظ با آهنگسازي و خوانندگي مختاباد در آلبوم سايه دوست منتشر شد.  

میراثنامه

بافت تاريخي كرمان زير آب 
چند ساعت بعد از پايانِ بارش باران، نخستين عكس ها از 
آب گرفتگي ميدانِ »ارگ« كرمان، به سرعت در فضاي 
مجازي پيچيد و كرماني ها با طنازي به آن محوطه  لقبِ 
»۳۳ پل كرمان« را دادند؛ ۳۳ پلي كه به جاي جذب تداوم 
هويتِ تاريخ، به راحتي در دفعِ آن نقش داشت. تصاوير 
نشان مي دهند آب تا سرِ ستون ها بالا آمده، از باراني كه 
سابقه اش در كرمان كم هم نيست و تا كنون چندين بار 
مسوولان شهري و ميراثي كرمان را شوك زده كرده است 
و در اي��ن ميان در كنار دل نگراني هايي كه براي زندگي 
اجتماعي مردم در اين شرايط هميشه مطرح مي شود، 
فرهنگ و تاريخِ شهر هم هر بار زير آب مي رود و تنها كاري 
كه از دست ش��ان برمي آيد كشيدن آب از ميدان است؛ 
ميدانِ ارگ كرمان يا همان ميدان باغِ سابق كه قاجارها آن 
را در غربي ترين قسمتِ بازارِ كرمانِ امروزي ساختند و ۲۸ 
فروردين ۱۳۸۰ با شماره ثبت ۳۷۱۷ در فهرست آثار ملي 
ثبت شد. اما در كنار همه ساخت وسازها و بي توجهي هايي 
كه در طول چند سال گذشته به اين محوطه تاريخي شده، 

بارشِ باران هاي سيلابي كه همه محوطه ميدان ارگ را 
مي پوشانند و آن را به درياچه اي كم عمق تبديل مي كند 
خود عاملي نگران كننده نه تنها براي اين محوطه تاريخي 
كه براي همه بافت تاريخي كرمان است. اميد ابراهيمي 
- دانش آموخته مقطع كارشناسي مرمت بناهاي تاريخي 
و فعال ميراث فرهنگي كرمان - كه با پايان بارشِ باران 
در كرمان - سه شنبه ۲۶ فروردين - اين بافت تاريخي را 
طي كرد، شرايط رخ داده براي ميدان ارگ كرمان و بافتِ 

تاريخي آن را نه چندان مناسب مي داند. او با بيان اينكه 
هنوز در بخش هايي از ميدان ارگ آب وجود دارد، از ايجاد 
آسيب هاي جدي در بازار قلعه محمود جنوبي به خصوص 
نشس��ت موزاييك ها خبر مي دهد و به ايسنا مي گويد: 
اطراف بازار قلعه محمود، بازار مظفري و بازار گنجعلي خان 
و مجموعه هاي تاريخي اطراف آن بعد از هر بارش باران به 
خصوص در سال هاي گذشته دچار آسيب هايي شده اند، 
كف بازار نشست كرده و پي بناهاي تاريخي در بسياري 
نقاط از بين رفته اند. او با بيان اينكه بافت تاريخي كرمان و 
بناهاي تاريخي آن بسيار آسيب پذيرند، ادامه مي دهد: از 
يك سو اين منطقه تاريخي نه شيب بندي مناسبي دارد 
و نه حفاظتِ درستي از آن مي شود و از سوي ديگر نبود 
زيرساخت مناسب در بافت تاريخي باعث بروز اين اتفاقات 
و آسيب هاي زياد در اين محوطه تاريخي مي شود كه در 
اين شرايط نيز هر سال اتفاقات مشابه آب گرفتگي ميدان 
ارگ رخ مي دهد؛ اتفاقي كه به مرور مي تواند اين محوطه 

را به يك آتش زيرخاكستر تبديل كند.

روزنامه نگار منتقدي كه سيدضياء به دارالمجانين فرستاد 
در دوران كابينه كوتاه مدت سيدضياءالدين 
طباطبايي، روزنامه ها و نش��ريات زيادي 
توقيف شدند. هر روزنامه اي زبان به انتقاد 
مي گشود، توقيف مي شد. يكي از اين روزنامه ها »نوروز« نام 
داشت كه تحت مديريت شخصي به نام يحيي سميعيان 
فعاليت مي كرد. روزنامه نوروز، روز ۲۰ فروردين ۱۳۰۰ در 
پي چاپ گزارشي تحت عنوان »غارتگران مفتخور« كه 
در آن به عملكرد مسوولان حكومتي اعتراض شده بود، به 
دستور دولت سيدضياء توقيف و مدير آن دستگير شد. با 
اين حال قضيه به همين جا خاتمه نيافت و سميعيان مدير 
روزنامه را يك هفته بعد يعني در روز شنبه ۲۷ فروردين 
۱۳۰۰ از زندان نظميه به »دارالمجانين« محل نگهداري 
ديوانگان فرستادند. بهتر است ماجرا را از زبان سميعيان 
بشنويم. سميعيان سرگذشت خود را چنين نقل كرده 
است: »پس از آنكه مرا به نظميه بردند در آنجا بدون هيچ 
سوال و جوابي مرا به محبس شماره ۲ يعني زندان سياسي 
انفرادي انداختند. من پنج روز در اين زندان ماندم. پنج 
روز فراموش نشدني. روز ششم دو نفر نظامي مرا از نظميه 
تحويل گرفتند و به حكومت نظامي بردند. حاكم نظامي 
تهران در آن زمان كلنل كاظم خان سياح بود. كلنل كاظم 
كه مردي تحصيلكرده و با ادب بود تا مرا ديد با عتاب گفت: 
اين چه كاري بود كردي؟ گفتم: من كاري نكردم! گفت: 
مي دانم تو نكردي، ولي بگو چه كسي اين مقاله را نوشته؟ 
او الان دارد براي خودش آزاد مي گردد، ولي شما گرفتار 
هستيد. گفتم: چون به نويسنده قول داده ام نامش را فاش 
نكنم، به شما هم نمي گويم. شما به خاطر يك مقاله پنج 
روز مرا به زندان انفرادي انداختيد. ديگر چه كاري مي توانيد 
با من بكنيد؟ كلنل كاظم خان با تمس��خر گفت: خيال 
كردي كارت تمام شده؟ اما اين طور نيست. رييس الوزرا 
درباره شما دستوراتي صادر كرده كه ناچارم آنها را اجرا كنم. 
شما حالا با ماموران برويد. من هم مي روم شايد راه نجاتي 
پيدا كنم! راه نجات؟ معلوم مي شد هنوز هم با من كار دارند! 

او رفت و دو مامور مرا گرفتند، سوار يك درشكه كردند و به 
كميسري )كلانتري( بردند و در آنجا مرا با يك يادداشت 
تحويل رييس كميسري دادند. وقتي رييس كميسري 
يادداشت را خواند. نگاهي به سرتاپاي من انداخت و گفت: از 
ظاهرتان نمي آيد، ديوانه باشيد؟ مگر چه كارهاي ديوانگي 
از شما سر زده كه دستور داده اند فورا شما را به دارالمجانين 
تحويل بدهيم؟ جواب دادم: »چه ديوانگي بالاتر از اينكه، 
در اين كشور بي حساب و كتاب روزنامه نويسي مي كنم!« 
يك لحظه به سرم زد، اداي ديوانه ها را درآورم، اتاق را به هم 
بريزم و داد و فرياد راه بيندازم، ولي ترسيدم كارم خراب تر 
ش��ود. پس آرام ماندم و منتظر سرنوشت شدم. رييس 
كميسري دو نفر آژان را صدا كرد، گفت: يك درشكه بگيريد 
و اين آقاي محترم را ب��ه دارالمجانين ببريد، ولي كاملا 
مراقب باشيد كه وسط راه فرار نكند! قلبم فروريخت تا اين 
لحظه باورم نمي شد، موضوع آنقدر جدي باشد كه مرا به 
دارالمجانين بفرستند. بي اختيار فرياد كشيدم: چه گفتيد؟ 

دارالمجانين؟ مي خواهيد مرا به دارالمجانين ببريد؟ من به 
آنجا نمي روم. مرا به همان محبس نمره ۲ برگردانيد. رييس 
كميس��ري پوزخندي زد و گفت: آقاجان اينجا با كسي 
شوخي نمي كنند. اين دستور صريح جناب رييس الوزرا 
است كه شما را بي درنگ به دارالمجانين تحويل بدهيم. 
اگر شما با ميل و رضا تشريف نمي بريد، مختاريد، ولي ما 
هم براي چنين مواردي قواعدي داريم و مي دانيم چطور 
شما را به آنجا ببريم. خوشبختانه صبح روز بعد، اقدامات 
كلنل كاظم خان سياح به نتيجه رسيد و دستور آزادي من 
صادر شد. اما تمام سعي من براي آنكه جريان دارالمجانين 
رفتنم مخفي بماند، بي فايده بود. روز بعد همه مردم تهران 
فهميدند كه مرا به دارالمجانين برده بودند. خبر را روزنامه 
»وطن« ابوطالب خان شيرواني چاپ كرده بود. ولي موضوع 
عجيب آن بود كه حتي عده اي از دوستان من، بعد از مطلع 

شدن از ماجرا، رفتارشان نسبت به من تغيير كرده بود.

تاريخ
نگاري

كتابخانه

كتابي براي  شناسايي چالش هاي اقتصادي با ترامپ 
حضور ترامپ در قدرت و سياس��ت هاي متناقض او، صدماتي هم 
به اقتصاد جهان��ي و هم به اقتصاد امريكا زده اس��ت. در حالي كه 
اقتصاددانان واقعا نمي توانند دسترسي مستقيم به اين دولت داشته 
باشند آنها راه حل را در توليد و انتشار گزارشات، مقالات و كتاب هاي 
بس��يار زياد مي بينند تا آثار و پيامدهاي مخرب سياست هاي به 
اصطلاح ترامپي )منظور سياس��ت هاي تبعيضي، تلافي جويانه، 
موقتي، برگشت پذير، و نامطمئن است( را بر همگان آشكار كنند؛ 
سياست هايي كه يك جنگ سرد تجاري به راه مي اندازد، نااطميناني 
را افزايش داده و نظام تجارت بين المللي را تهديد مي كند. پس اين 
خطر در كمين است كه اگر امريكا از اين نقش بسيار فعال و مهم خود 
سر باز زند نظام تجارت جهاني فرو بريزد و وارد دوران جنگ سرد 

تجاري بشويم. كتاب » اقتصاد در عصر جديد« كه مشتمل بر شش 
مقاله پژوهشي درباره اقتصاد و تجارت بين الملل در عصر ترامپ است 
نمونه اي از اين تلاش هاي اقتصاددانان محسوب مي شود. امريكا در 
حال تغيير در اولويت ها و سياست هاي خود در حوزه سياست تجاري 
و تعهد به همكاري بين المللي است. چنين تغيير رويكردي اثرات 
گسترده و بالقوه اختلال زا بر اقتصاد امريكا و اقتصاد جهاني برجاي 
مي گذارد. مطالعه اين مقالات به اهالي كسب وكار و فعالان اقتصادي 
در بخش خصوصي و نيز سياستمداران و مديران دولتي براي آشنايي 
بيشتر با موضوعات مهم سياست گذاري تجارت خارجي، تغيير شكل 
بالقوه بنيادي در سياست تجاري امريكا و چالش هاي و زيان هايي كه 

به وجود مي آورد توصيه مي شود.

دنیايورزش

فدراسيون فوتبال: يك دلار 
اضافه به كي روش ندادم

خزانه دار فدراسيون فوتبال درباره برخي از مطالب 
منتشره در رسانه ها درباره پاداش كارلوس كي روش 
توضيحاتي را ارايه كرد. علي سليماني در اين باره عنوان 
كرد: اطلاع كافي نداشتن و بيان مطالب غيرموجه 
در نش��ر خبر پاداش كارلوس كي روش س��بب شد 
نخس��تين بار مدارك مثبته مالي مربوطه از طريق 

وب سايت رسمي فدراسيون فوتبال منتشر شود.
او در ادامه بيان كرد: در نامه مورخ ۲۶ آگوست ۲۰۱۸ 
درخواست پرداخت مبلغ ۸۰۰ هزار دلار )بابت پاداش 
صعود به جام جهاني ۲۰۱۸ – روسيه براساس قرارداد 
منعقد شده و با تاخير پرداخت يك ساله( به همراه دو 
قسط آخر حق الزحمه كي روش به مبلغ ۷۰۰ هزار 
يورو )با تاخير پرداخت ۶ ماهه( كه مجموع آن با تبديل 
مبلغ يورو به دلار جمع به مبلغ يك ميليون و ششصد 
و هفده هزار و دويس��ت و پنجاه و دو دلار كه از سوي 
فيفا از حساب في مابين كسر و به حساب كارلوس 
كي روش واريز شده است. خزانه دار فدراسيون درباره 
س��اير پرداخت ها به كادر فني و دستياران ايراني و 
خارجي كي روش خاطرنشان كرد: ساير پرداخت ها 
به كادر فني و دس��تياران ايراني و خارجي كي روش 
نيز به همين منوال بابت حقوق و پاداش بر اس��اس 
قراردادهاي فيمابين بوده است. برهمين اساس در 
پايان تاكيد مي شود حتي يك دلار مازاد بر قرارداد به 
هيچ شخص حقيقي و حقوقي پرداخت نشده است. 

بالاترين رقم تاريخ آژاكس 
براي جهانبخش

بازيكن ايراني تيم برايتون فاش كرد آلكمار مانع از 
رفتن او به تيم فوتبال آژاكس شد. به گزارش اسپورت 
باكس، عليرضا بازيكن پيشين آلكمار )AZ( و بهترين 
گلزن اريودوييزه هلند در فصل ۲۰۱۸-۲۰۱۷ بود و 
به همين ترتيب اين بازيكن ايراني مجبور شد باشگاه 
جديد خود را از چند تيم بزرگ انتخاب كند. آژاكس 
حتي مي خواست براي جذب او تا جايي پيش برود 
كه ركورد نقل و انتقالات خود را بشكند. جهانبخش 
سرانجام در تابستان سال ۲۰۱۸ با ۱۹ ميليون يورو 
به باشگاه ليگ برتري برايتون و هوو آلبيون رفت. در 
همين رابطه بازيكن ايراني گفت: »من پيشنهادات 
 PSV جالب زيادي داشتم. جدي ترين ها از آژاكس و
بود. آژاكس حتي بيش��تر از آنچه قبلا براي بازيكن 
انجام داده بودم پيشنهاد داد، اما AZ اجازه نداد كه به 
باشگاه ديگر هلندي بروم. آنها به من پيشنهاد بهتري 
دادند، اما من تصميم گرفتم كه ليگ هلند را ترك 
كنم. در آن زمان ميرالم سليماني، گران ترين بازيكن 
آژاكس بود و مي توان متصور بود كه آژاكس دست كم 
۱۷ ميليون يورو به جهانبخش پيشنهاد داده بود. با اين 
حال، اين امر با علاقه تيم هلندي متوقف نمي شود، 
زيرا او مي توانس��ت در ايتاليا يا آلمان نيز بازي كند. 
بازيكن ايراني در بخش ديگري از صحبت هاي خود 
گفت: »مذاكراتي با ناپولي انجام شد و پيشنهادهاي 
خوبي از آلمان داش��تم، از جمله از باشگاه هايي كه 

هميشه در بين ۵ تيم برتر بود.« 

جامعه

مرگ ناشي از كرونا در كشور دو رقمي شد
آمار مرگ و مير ناشي از ابتلا به كرونا همچنان روند 
كاهشي دارد. ديروز سخنگوي وزارت بهداشت ضمن 
اعلام آخرين آمار بيماري كوويد-۱۹ در كشور، از دو 
رقمي شدن مرگ و مير ناشي از اين بيماري در كشور 

براي اولين بار طي حدود يك ماه اخير، خبر داد.
كيانوش جهانپور روز سه ش��نبه گفت: از دوشنبه 
تا ظهر س��ه ش��نبه ۲۶ فروردين ۱۳۹۹ و بر اساس 
معيارهاي قطعي تش��خيصي، ۱۵۷۴ بيمار جديد 
مبتلا به كوويد۱۹ در كشور شناسايي شد. مجموع 

بيماران كوويد۱۹ در كشور به ۷۴۸۷۷ نفر رسيد.
او با بيان اينكه براي اولين بار بعد از حدود يك ماه، 
آمار مرگ ناش��ي از اين بيماري در كشور دو رقمي 
ش��د، افزود: اين توفيق نسبي اس��ت كه اميدواريم 
اس��تمرار يابد. در مجموع متاس��فانه در طول ۲۴ 
ساعت گذش��ته، ۹۸ بيمار كوويد۱۹ جان خود را 
از دست دادند و تا امروز ۴۶۸۳ نفر از بيماران، جان 

باخت��ه و ديگر در بين ما نيس��تند. جهانپور ضمن 
اش��اره به روند صعودي بهبوديافتگان اين بيماري 
ني��ز گفت: تا كنون ۴۸۱۲۹ نف��ر از بيماران، بهبود 
يافت��ه و ترخيص ش��ده اند. او اف��زود: ۳۶۹۱ نفر از 
بيماران مبتلا به كوويد۱۹ در وضعيت ش��ديد اين 
بيماري تحت مراقبت قرار دارند. به گفته سخنگوي 
وزارت بهداشت، تاكنون ۲۸۷ هزار و ۳۵۹ آزمايش 

تشخيص كوويد۱۹ در كشور انجام شده است.

كاهش ورودي به بيمارستان ها
از دو هفت��ه پي��ش تا به ح��ال مراجع��ه و ورود به 
بيمارستان ها بر اثر ابتلا به كرونا كاهش يافته است. 
وزير بهداشت با اعلام اينكه براي اولين بار طي حدود 
يك ماه اخي��ر، تعداد فوتي هاي ناش��ي از بيماري 
كوويد ۱۹ در كش��ور دو رقمي شده است، گفت: با 
وجود اين، رعايت فاصله گذاري هوشمند همچنان 
بايد در اولويت باشد.سعيد نمكي اظهار كرد: در حال 
حاضر مديريت بيماري در كشور به بهترين شكل در 
حال اجرا است و در اكثر استان ها شرايط بهتر از قبل 
شده است. وزير بهداشت با بيان اينكه در حال حاضر 
ورودي بيمارستان ها نيز نس��بت به قبل وضعيت 
مطلوب تري دارد، تصريح كرد: تمام اينها با تلاش و 

همدلي همه مردم حاصل شده است.
او ادام��ه داد: فاصله گذاري هوش��مند همچنان در 
اولويت ما است و بايد تاكيد كرد كه اگر فاصله گذاري 
اجتماعي و موارد بهداش��تي رعايت نش��ود، دچار 
چالش هاي زيادي خواهيم ش��د. نمكي با اشاره به 

مرارت هاي كادر پزشكي و درماني در مقابله با كرونا 
و درمان بيماران و بيان اينكه متاسفانه در راه مبارزه 
با بيماري همكاران زيادي را از دست داده ايم، گفت: 
از تمامي مردم درخواست دارم كه با رعايت برخي 
نكات بار را بر همكاران من سنگين تر نكنند. در برخي 
كشورهاي دنيا پرستاران و كادر پزشكي با كم شدن 
امكانات حفاظتي ب��ه خيابان ها آمدند؛ درحالي كه 
همكاران و كادر بهداشتي درماني ما تا امروز از هيچ 

كمكي دريغ نكرده اند.

شمار مبتلايان به كرونا در جهان به مرز ۲ ميليون نفر رسيد
آمارهاي رسمي دانشگاه جان هاپكينز نشان مي دهد 
كه شمار مبتلايان به كوويد-۱۹ در سراسر جهان 
روند صعودي خ��ود را حفظ ك��رده و اين بيماري 
همچنان قرباني مي گيرد. كروناويروس جديد كه 
عامل بروز بيماري كوويد-۱۹ است، اولين بار در ماه 
دسامبر در چين گزارش شد و در حال حاضر به ۲۱۰ 
كشور و منطقه از سراسر جهان گسترش پيدا كرده 
است. تا لحظه انتشار اين خبر شمار كلي مبتلايان به 
كوويد-۱۹ در جهان يك ميليون و ۹۲۵ هزار و ۲۲۴ 
نفر است كه ۱۱۹ هزار و ۷۰۲ نفر از آنها جان باخته و 

۴۴۷ هزار و ۹۴۸ نفر نيز بهبود يافته اند.
در حال حاضر يك ميليون و ۳۵۷ هزار و ۵۷۴ مورد 
ابتلاي فعال در سراس��ر جهان وجود دارد كه از اين 
ميان يك ميليون و ۳۰۶ هزار و ۴۱۷ مورد معادل ۹۶ 
درصد از كل موارد وضعيت خفيف داشته و ۵۱ هزار 
و ۱۵۷ م��ورد معادل ۴ درصد از كل موارد در جهان 
وضعيت وخيم دارند. ايالات متحده امريكا با ۵۸۷ 
هزار و ۱۵۵ مورد ابت��لا و ۲۳ هزار و ۶۴۴ قرباني در 
صدر فهرست مبتلايان و قربانيان جهاني قرار گرفته 
است. ۳۶ هزار و ۹۴۸ نفر از مبتلايان اين كشور نيز 
بهبود يافته اند. اس��پانيا با افزايش شمار مبتلايان و 
ثبت ۱۷۰ ه��زار و ۹۹ مورد در رتبه دوم فهرس��ت 
مبتلايان جهاني كرونا قرار گرفته است. تاكنون ۱۷ 
هزار و ۷۵۶ نفر از مبتلايان اين كشور جان خود را از 
دست داده و ۶۴ هزار و ۷۲۷ نفر بهبود يافته اند. ايتاليا 
نيز ۱۵۹ هزار و ۵۱۶ مورد ابتلا را به ثبت رسانده كه 
از اين ميان ۲۰ هزار و ۴۶۵ نفر جان خود را از دست 

داده و ۳۵ هزار و ۴۳۵ نفر بهبود پيدا كرده اند.
فرانسه نيز شمار مبتلايان به بيماري كوويد-۱۹ را 
۱۳۶ هزار و ۷۷۹ نفر اعلام كرده اس��ت. از اين ميان 

تاكنون ۱۴ هزار و ۹۶۷ نفر جان باخته و ۲۷ هزار و 
۷۱۸ نفر بهبود يافته اند.

همچنين آلمان تاكنون ابتلاي ۱۳۰ هزار و ۷۲ نفر را 
به كروناويروس جديد گزارش كرده است كه از اين 
ميان ۳۱۹۴ نفر جان خود را از دست داده و ۶۰ هزار 

و ۳۰۰ نفر بهبود پيدا كرده اند.
انگليس نيز ب��ا افزايش ش��مار مبتلاي��ان جديد 
ب��ه كوويد-۱۹ در فهرس��ت جهان��ي مبتلايان به 
كروناويروس جديد پيش از چين قرار گرفته است. 
اين كش��ور تاكنون ابتلاي ۸۸ هزار و ۶۲۱ نفر را به 
اين بيماري تاييد كرده اس��ت ك��ه از اين ميان ۱۱ 
هزار و ۳۲۹ نفر جان خود را از دس��ت داده اند. شمار 

بهبوديافتگان اين كشور اعلام نشده است.
چين كه اعلام كرده ش��يوع كروناويروس را تا حد 
زيادي كنترل كرده تاكنون ۸۲ هزار و ۲۴۹ مورد ابتلا 
به كوويد-۱۹ را گزارش كرده و تعداد قربانيان اين 
بيماري در اين كشور از روز گذشته روي عدد ۳۳۴۱ 
نفر باقي مانده است. همچنين تاكنون ۷۷ هزار و ۷۳۸ 

نفر از بيماران در اين كشور بهبود يافته اند.
همچنين در ايران تاكنون ابتلاي ۷۳ هزار و ۳۰۳ نفر 
تاييد شده است كه از اين ميان ۴۵۸۵ نفر جان خود را 
از دست داده و ۴۵ هزار و ۹۸۳ نفر نيز بهبود يافته اند.

هنر

از آموزش آنلاين تئاتر تا حسرت در آغوش كشيدن مادر
هنوز كرونا خيلي سايه اش را گسترده نكرده بود كه كيومرث مرادي و همكارانش در 
موسسه آموزشي »پادمارت« متوجه ش��دند اين مهمان ناخوانده به اين زودي قصد 
رفتن ندارد. پس فعاليت هايشان را به فضاي مجازي بردند. كيومرث مرادي، علاوه بر 
كارگرداني بخشي از نمايش هاي خاطره انگيز تئاتر ما همچون »افسون معبد سوخته«، 
»رازها و دروغ ها«، »خواب در فنجان خالي«، »شكلك« و... هميشه بخشي از زمان خود 
را به تدريس تئاتر اختصاص داده است.  او مدتي است در موسسه آموزشي »پادمارت« 
مشغول آموزش تئاتر است كه از اسفند سال گذشته با ورود كرونا، به ناچار برنامه هاي 
خود را در شكل و شمايل تازه اي دنبال مي كند. او از آسيب هايي گفت كه كرونا به حوزه 
فرهنگ و هنر وارد كرده، از تنهايي آدم ها و از آرزوي در آغوش كشيدن مادرش كه بيش 
از دو ماه است او را نديده است. او گفت: از ابتداي فروردين امسال برگزاري كارگاه هاي 
آنلاين را با درس واره هاي بازيگري در اينستاگرام آغاز كرديم. در اين مدت سه موضوع 
را آموزش داديم؛ اينكه به عنوان يك بازيگر چگونه بايد يك نمايشنامه را بخوانيم چراكه 
خوانش يك بازيگر از يك متن نمايشي با خوانش يك مخاطب معمولي خيلي متفاوت 
است. اين كارگردان تئاتر از درس واره آسيب شناسي بازيگري به عنوان ديگر مبحث 
آموزشي اين دوره نام برد و افزود: در وهله بعد به اين مساله پرداختيم كه چه آسيب هايي 
در طول مسير آموزش، بازيگران جوان را تهديد مي كنند و موجب نوميدي، خستگي و 

بي انگيزگي آنان مي شود. مرادي گفت: دو ماه است مادرم را نديده ام و حسرت در آغوش 
كشيدنش را دارم. بعد از كرونا حتما يك دل سير او را در بر خواهم گرفت.

كنسرت آنلاين » بوچلي« ركورد زد
كنس��رت آنلاين »بوچلي« � خواننده معروف اوپ��را � ركورد ۵ ميليون بيننده آنلاين و 
۲۴ميليون بيننده در ۲۴ ساعت را در شبكه اجتماعي يوتيوب ثبت كرد. »آندره آ بوچلي« 
خواننده نامدار اوپراي ايتاليايي روز ۱۲ آوريل و همزمان با روز عيد پاك مس��يحي يك 
كنسرت آنلاين در كليساي جامع شهر ميلاد برگزار كرد و بيش از ۵ ميليون نفر در سراسر 
دنيا از طريق سايت يوتيوب به صورت آنلاين به تماشاي اين كنسرت موسيقي نشستند و 

شمار بينندگان اين كنسرت يك و ساعت و نيمه در طول مدت ۲۴ ساعت به ۳۲ ميليون 
رسيد.  اين كنسرت موسيقي با عنوان »موسيقي براي اميد« در حالي بدون حضور هيچ 
تماشاگري در كليسا شهر ميلاد برگزار شد كه مي توان آن را مهم ترين رويداد فرهنگي 
دوران شيوع ويروس كرونا تا به امروز ناميد و توانست فراتر از مذهب، مليت، سن و حتي 

سليقه موسيقايي، مخاطبان گسترده اي در سراسر جهان داشته باشد. 
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